




























































































































































































































































































































 














پنج شنبه 25 اردیبهشت 1404-15 می  2025 -17 ذی القعده  1446 - شماره  27456

خبر آمارِ عجیبِ یک مقام وزارت بهداشت در مورد حوادث کار

 مرگ روزانه 27 کارگر در سال؟! 

علیرضا رییسی در همایش تحول در ایمنی و بهداشت حرفه ای 
از مرگِ سالانه ۱۰هزار کارگر براثر حوادث ناشی از کار خبر 
داد. ارائه آمار حوادث کار از سوی یک مقام وزارت بهداشت 
موضوعی کم سابقه است و ارائه ی چنین آماری با این میزان 

اختلاف نسبت به آمارِ رسمیِ قبلا اعلام شده، عجیب است. 
براساس گزارش سازمان پزشکی قانونی، در شش ماه نخست 
جان  کار  حوادث  اثر  بر  کارگر   ۷۷ و  یک هزار   ،۱۴۰۳ سال 
خود را از دست داده اند؛ این آخرین آمارِ رسمی از حادثه ی 
کار منجر به مرگ کارگران است. بر این اساس، در این بازه 
زمانی به طور متوسط در هر ماه حدود ۱۸۰ کارگر، هر هفته 
نزدیک به ۴۵ کارگر و هر روز بین ۶ تا ۷ کارگر جان خود 

را از دست داده اند. 
نهاد رسمی  سه  از سوی  کار  آمار حوادث  معمولا  ایران  در 
منتشر می شود: وزارت کار، سازمان تأمین اجتماعی و سازمان 
پزشکی قانونی. البته آماری که از سوی پزشکی قانونی منتشر 
می شود به دلیل در برگرفتنِ تمام کارگران رسمی و غیر رسمی 
است.  کامل تر  دیگر  نهاد  دو  با  مقایسه  در  اتباع،  همچنین  و 
اگرچه به باور بسیاری از فعالان کارگری حتی آماری که از 
سوی پزشکیِ قانونی نیز منتشر می شود، نمی تواند حقیقتِ آمار 

حوادث کار را بازگو کند. 
بیان  زمینه  در  پنهان کاری  که  یادآور شویم  باید  اینکه  ضمن 
کار  حوادث  آمار  دامانِ  دیگر،  حوزه های  مانند  واقعی،  آمار 
را هم گرفته و تفاوت آنچه اعلام می شود با آنچه در واقعیت 

اتفاق می افتد را باید از این منظر هم نگریست. 
با آگاهی از تفاوت آمار مراجع رسمی با یکدیگر و تفاوت این 
آمار با آنچه در واقعیت اتفاق می افتد، به سراغ صحبتهای اخیر 
معاون بهداشت وزارت بهداشت می رویم؛ علیرضا رییسی در 
بهداشت حرفه ای«  ایمنی و  همایشی تحت عنوان »تحول در 
از مرگِ سالانه ۱۰هزار کارگر براثر حوادث ناشی از کار خبر 
داده است. ارائه آمار حوادث کار از سوی یک مقام وزارت 
آماری  چنین  ارائه ی  و  است  سابقه  کم  موضوعی  بهداشت 
اعلام شده،  قبلا  رسمیِ  آمارِ  به  نسبت  اختلاف  میزان  این  با 

عجیب است. 
اگر آنچه معاون وزارت بهداشت اعلام کرده را مبنا قرار دهیم، 
حدود  روزانه  و  کارگر   ۸۰۰ از  بیش  ماهانه  که  بگوییم  باید 
۲۶ تا ۲۷ کارگر جان خود را از دست می دهند. اگر این آمار 
با آمار رسمیِ سال گذشته مقایسه کنیم و اگر حتی آنچه  را 
تعمیم  سال  به کل  را  افتاده  اتفاق  سال  ابتدایی  ماه  در شش 
دهیم - یعنی مرگ بیش از ۱۲ کارگر در روز - متوجه تفاوتی 
غیرمنتظره خواهیم شد؛ تفاوتِ آماری ای که تا به امروز اصلا 

مطرح نبوده است. 

فرشاد اسماعیلی، حقوقدان و پژوهشگر حقوق کار، در گفتگو 
با »ایلنا« در رابطه با آمار ارائه شده از سوی معاونت بهداشت 
سیاهه ای  چنین  و  آمار  چنین  واقعا  می گوید:  درمان  وزارت 
عجیب است و وزارت بهداشت باید در این خصوص توضیح 

بدهد. 
سیاهه ی قابل پیش بینیِ آمار حوادث کار

آمارهای  تفاوت  بودنِ  پیش بینی  قابل  به  ابتدا  در  اسماعیلی 
آمار  به  نسبت  که  سیاهه ای  البته  گفت:  و  کرد  اشاره  رسمی 
سال هاست  نیست.  عجیبی  موضوع  دارد  وجود  کار  وزارت 
فقط  آمار  این  در  که  می دهد  ارائه  آماری  کار  وزارت 
کارگاه های رسمی و کارگران بیمه شده قرار دارند. همچنین 
فرار کارفرمایان و پیمانکاران و ترس کارگران از ارائه گزارش 
کارگرِ  خانواده ی  با  کارفرما  سازشِ  همچنین  و  کار  حادثه 
متوفی، مزید بر علت شده که آمار رسمیِ حوادث کار سیاهه 
بالایی داشته باشد. وزارت کار هم به این مشکل واقف است 
از  به بخشی  ارائه می دهد صرفا مربوط  آماری که  و می داند 

کارگرانِ بیمه شده است. 
نیز  قانونی  پزشکی  آمار  سیاهه ی  در خصوص  ادامه  در  وی 
است،  بیشتر  کار  وزارت  آمار  از  قانونی  پزشکی  آمار  گفت: 
به این دلیل که آماری که از سوی این مرجع اعلام می شود 
مربوط به تمام فوتی هاست و کارگران بیمه نشده و اتباع را هم 
دربرمی گیرد. با این حال، خیلی اوقات گواهی فوت، سهوا یا 
شاید هم گاهی به عمد، به شکل دیگری نوشته می شود؛ مثلًا 
به جای »حادثه ناشی از کار« عنوانِ »ضربه جسم سنگین به 
سر« در گواهی فوت می آید و منجر می شود آن مورد از آمار 
خارج شود. این خطاها می تواند منجر به ثبت آمار نادرست 
درباره حوادث ناشی از کار شود. بنابراین رقم سیاهه در آمار 

ارائه شده از سوی پزشکی قانونی نیز وجود دارد. 
ما  مبنای  اخیر  سال های  در  گفت:  کار  پژوهشگر حقوق  این 
برای ارائه ی آمار حوادث کار، آمار پزشکی قانونی بوده است. 
این آمار بین ۱۰۰۰ تا ۲۰۰۰ مورد بوده است، که به صورت 
میانگین به ۶ تا ۷ مورد در روز می رسد. این در حالی است که 

می دانیم تعداد واقعی حوادث بالاتر از این آمار است. 
سیاهه ی غیر قابل پیش بینی و عجیب: تفاوت ۱۰ برابری 

با آمار رسمی
به آمار رسمی تخمین زده می شد  با توجه  رقم سیاهه ای که 
اما با آنچه از زبان مقام وزارت بهداشتی عنوان شد، تفاوت 
کار  حوزه  پژوهشگر  این  حتی  به طوریکه  دارد.  قابل توجهی 
بهداشت  وزارت  معاون  می گوید:  و  می داند  عجیب  را  آن 
آمار ۱۰هزار نفری اعلام کرده که برای ما که پیگیرِ موضوع 
حوادث کار هستیم بسیار عجیب است. یعنی ۱۰برابرِ چیزی 

بررسی  نیازمند  البته  موضوع  این  می شد!  عنوان  امروز  تا  که 
دقیق و مستند است، زیرا چنین افزایشی در یک سال، به نظر 

غیرمعمول می رسد. 
وزارت بهداشت مستندات ارائه دهد! 

باشد،  آمار صحیح  این  اگر  کار گفت:  حقوق  پژوهشگرِ  این 
فوت  یعنی  است؛  نگران کننده  بسیار  وضعیتی  نشان دهنده 
روزانه ۲۷ کارگر در کشور! اگر بر فرضِ دور این رقم صحیح 
باشد، یعنی طی سال ها این رقم تکرار شده و باید پرسید که 
این آمار تا به حال کجا بوده؟ چرا وزارت بهداشت تا امروز 
آن را اعلام نکرده است؟ هرچند ۶ تا ۷ فوتی در روز هم بسیار 
بالا و فاجعه است اما آمارِ ۲۷فوتی در روز واقعا عجیب است! 
این آمار یا صحت دارد یا ندارد؛ اگر قرار است آن را تکذیب 
می شود  مگر  بوده؟  علت  چه  به  خطا  این  بگویند  باید  کنند 
معاون وزیر خطایی چنین فاحش کند؟! عدم شفافیت در این 
زمینه می تواند به گمراهی پژوهشگران و محققان منجر شود و 

اعتبار آمارها را زیر سوال ببرد. 
تبدیل مسائل کارگری به موضوعی سیاسی

اسماعیلی افزود: اگر این آمار صحیح باشد، نشان دهنده یک 
بحران عمیق در ایمنی کار است. این وضعیت ضرورت تعیین 
بودجه و سازکارهای لازم برای پیشگیری از حوادث کاری را 
افزایش می دهد. به هر حال معتقدم باید این موضوع بازتاب 
داده شود و مدارک و مستنداتِ این آمار هر چه سریع تر منتشر 

شود. 
ضد  آمارِ  این  اینکه  ضمن  گفت:  کار  حقوق  پژوهشگر  این 
و نقیض به وضوح نشان می دهد که مسائل کارگری و آمار 
مربوط به این حوزه و مخصوصا مسئله ی ایمنی در کشور به 
یک موضوع سیاسی تبدیل شده است. یعنی اراده ای سیاسی 
به  شود.  منتشر  این حوزه  در  دقیق  ارقام  و  آمار  نمی خواهد 
عنوان مثال، اطلاعاتی از جمله تعداد کارگران زن، کارگران 
نیست.  دسترس  در  بلندمدت  و  کوتاه مدت  قراردادهای  با 
اما  است،  پژوهشگران ضروری  برنامه ریزی  برای  آمارها  این 

اراده ای برای در دسترس قرار ندادنِ این آمار وجود دارد. 
ویژه  به  کار،  از  ناشی  حوادث  حوزه  در  گفت:  اسماعیلی 
فوتی ها، وضعیت آمار نگران کننده است و آماری که از سوی 
معاونت وزارت بهداشت مطرح شد، اوضاع را نگران کننده تر 
می کند. همانطور که قبلا گفتم آمار مرگ روزانه ۶ تا ۷ کارگر 

فاجعه است و آمار تازه مطرح شده وحشتناک! 
بدون ارائه آمار صحیح اخذ تصمیمات صحیه غیرممکن 

است
این پژوهشگر حقوق کار در رابطه با لزوم ارائه ی آمار صحیح 
و دسته بندی شده می گوید: لازم است که این آمار به تفکیک 
حوزه های مختلف مانند معدن، ساخت وساز و کشاورزی و... 
منتشر شود. این اطلاعات به ما کمک می کند تا سیاست های 
پیشگیرانه مؤثرتری طراحی کنیم و اولویت ها را مشخص کنیم. 
درستی  به  نمی توان  تفکیک شده،  و  دقیق  آمار  وجود  بدون 

سیاست های ایمنی و بازدارنده را تعیین کرد. 
وی گفت: پزشکی قانونی باید در این زمینه مسئولیت بیشتری 
بپذیرد. باید به تفکیک، آمار فوتی ها و حوادث ناشی از کار 
تأمین  سازمان  که  آنچه  مشابه  دهد،  ارائه  خود  سایت  در  را 
این  می دهد.  انجام  خود  آماری  سالنامه های  در  اجتماعی 
اساس  بر  حوادث  تفکیکی  آمار  شامل  می تواند  اطلاعات 
استان ها و نوع حادثه باشد. بنابراین، وجود یک سیستم دقیق 
و شفاف برای ثبت و گزارش این آمار ضروری است تا بتوان 
تصویر روشنی از وضعیت حوادث ناشی از کار در کشور به 

دست آورد. 
اسماعیلی در پایان تاکید کرد: اگر آمار اعلام شده از سوی 
معاون وزیر صحیح باشد، باید مستندات آن منتشر و دلایل آن 
بررسی شود. در غیر این صورت، این امر نشان دهنده عدم اراده 
باید  و  انسانی  نیروی  و  از جان کارگران  برای حفاظت  لازم 
تاکید کنم که وضعیت فعلی آمار در حوزه کارگری نمایانگر 

فقر آماری در کشور است. 

به دنبال گلایه های مکرر شهروندان ساکن منطقه سیستان در 
و  برق  پی درپی  قطعی  از  بلوچستان  و  سیستان  استان  شمال 
افزایش مدت زمان خاموشی ها به بیش از دو ساعت، خبرنگار 

تسنیم موضوع را به صورت میدانی بررسی کرد. 
به دنبال گلایه های مکرر شهروندان ساکن منطقه سیستان در 
و  برق  پی درپی  قطعی  از  بلوچستان  و  سیستان  استان  شمال 
افزایش مدت زمان خاموشی ها به بیش از دو ساعت، خبرنگار 
تسنیم در نشست خبری روزهای اخیر موضوع را از استاندار 

سیستان و بلوچستان جویا شد.
منصور بیجار، استاندار سیستان وبلوچستان در نشست خبری 
با اصحاب رسانه های استان در پاسخ به تسنیم مبنی بر اینکه؛ 
با وجود اینکه منطقه سیستان به دلیل پراکنده شدن ریزگردها 
در بخش زیادی از سال جزو آلوده ترین نقاط جهان و همچنین 
بعضاً گرمترین نقطه جهان است اما باز هم شاهد قطعی برق 
بعضاً بیش از دو ساعت در شهرهای منطقه هستیم که گلایه 
این شرایط  مدیریت  برای  آیا  است؛  داشته  دنبال  به  را  مردم 
و  گزارش  بنده  داشت:  اظهار  است؟  گرفته  صورت  تدبیری 
اگر  ندارم  نقاط کشور  از دیگر  بیشتر  برق  از قطعی  مستندی 
این جلسه در همین  از  ارائه کنید. قبل  شما مستنداتی دارید 
حوزه  در  کشور  اکنون  بپذیریم  باید  داشتیم؛  جلسه ای  رابطه 
و  دارد  ناترازی  و  کسری  مگاوات  هزار   ۳۰ به  نزدیک  برق 

رئیس جمهور نیز بارها این موضوع را اعلام کرده است.
استاندار سیستان و بلوچستان ادامه داد: تراز بعضی از استان ها 
تولیدی  مگاوات  هزار  پنج  تا  هزار  یک  از  بیش  است  مثبت 
به ۵۵ درصد  بیشتر دارند ولی ما در زمان پیک نزدیک  برق 
ما  دید  گذشته  در  که  داشته  نقص وجود  این  داریم.  کسری 
توسعه  سمت  استان  وقتی  کنیم  پیش بینی  که  نبوده  آینده  به 
می رود نیازمند تامین نیروگاه تولید برق است یعنی بر اساس 
ظرفیت های توسعه، منابع را در کشور پیش بینی نکردیم. واقعاٌ 
مرز  و  بهشتی  شهید  بندر  ما  وقتی  که  نشده  پیش بینی  منابع 
میلک را داریم و می خواهیم توسعه اتفاق بیفتد باید پیش بینی 
می کردیم چند هزار مگاوات برق را باید وارد مدار کنیم که 

این موضوع انجام نشد.
در ساعت  تغییر ساعتی که  وی خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
استان  در  برق  مصرف  کاهش  شد  انجام  ادارات  کاری 
تاکید کردیم دوستان شرکت  این راستا  محسوس بوده و در 

برق یک جدول وبرنامه زمانبندی برای خاموشی داشته باشند. 
ولی در مجموع باید کاهش مصرف داشته باشیم و قطعی ما از 
آن میزان سهم استان کمتر بوده اما در مجموع خاموشی ها را 
باید مدیریت کنیم و در این موضوع باید همه جانبه نگاه کنیم 
و هم صنعت و هم کشاورزی و هم برق خانگی را با هم ببینیم.

بیجار تأکید کرد: با توجه به ناترازی موجود در کشور در حوزه 
تولید برق باید ما نحوه مصرف را اصلاح کنیم و از طرف دیگر 
ما می پذیریم توی توسعه زیرساخت ها کوتاه کوتاهی کردیم 

و نتوانستیم خودمان را به شرایط شرایط استاندارد برسانیم.
پیرو تاکید استاندار سیستان و بلوچستان مبنی بر عدم قطعی 
نقاط کشور، خبرنگار  دیگر  از  بیش  و  بالای دو ساعت  برق 
تسنیم به میان مردم زابل رفت تا شرایط را به صورت میدانی 

بررسی کند.
گلایه شدید مردم از خاموشی های پی در پی

یک آقای شهروند میانسال زابلی، با ابراز نارضایتی از وضعیت 
موجود گفت: نزدیک به سه ساعت برق ها قطع می شود، حیران 
تحمل  چطور  زابل  شدید  گرمای  این  با  خانه  داخل  ماندیم 
کنیم. واقعاً زندگی ما مختل شده، نه می شود درست حسابی 

استراحت کرد، نه می شود کارها را انجام داد.
جوانان زابلی نیز از این وضعیت به ستوه آمده اند. یکی از آن ها 
می گوید: برق دو مرتبه در روز قطع می شود هر سری هم ۲ 
یعنی روزی ۴ ساعت زندگی  این  اتفاق می افتد.  این  ساعت 
فلج می شود. از طرفی وسایل برقی هم با قطع و وصل برق 

خراب می شود.
این قطعی ها تنها به زندگی روزمره شهروندان محدود نمی شود 
شهروند  یک  هستند.  روبرو  جدی  مشکلات  با  نیز  کسبه  و 
از خسارت های  است،  مغازه  که صاحب یک  زابلی  میانسال 

خبرنگار  به  و  می دهد  خبر  برق  قطعی  از  ناشی  وارده  مالی 
تسنیم می گوید: برق  هر روز بیش از ۲ ساعت قطع می شود، 
یخچال خانه ام موتورش به خاطر همین قطعی های برق سوخته 

است. چه کسی جواب این خسارت ها را می دهد؟
مواجه  جدی  چالش  با  نیز  را  کارها  و  کسب  برق،  قطعی 
کرده است. یکی از کسبه بازار زابل با اشاره به این موضوع 
می گوید: دقیق ۳ ساعت برق مغازم رفته و ما که کسبه هستیم 
کار  برق  با  هم  ما  مغازه   کارتخوان  کنیم.  کاسبی  نمی توانیم 
می کند و این یعنی عملًا تعطیلی اجباری. چه کسی باید جواب 

این ضرر و زیان را بدهد؟
استان های  از  من  می گوید:  زابل  بازار  جوان  کاسب  یک 
همجوار دارم خرید می کنم، یکی از آنها بیرجند است و وقتی 
از همکار بیرجندی در خصوص قطعی برق سوال کردم به من 
گفت در طول هفته اگر قطع شود ۲ ساعته است اما در شهر 
زابل هر روز برق می شود آن هم در ۲ نوبت است! چرا باید 

زابل اینقدر متفاوت باشد؟
نماینده سیستان: به طور مستمر از وزیر نیرو پیگیر هستم

شورای  مجلس  در  سیستان  مردم  نماینده  شهرکی،  فرهاد   
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم بیان کرد : ما مرتباً با 
نیرو و همچنین از طریق قوانین  نیرو، مسئولین وزارت  وزیر 
مربوطه، موضوع قطعی برق را پیگیری می کنیم. هم با مسئولین 
مکاتبه  کشوری  مسئولین  با  هم  و  هستیم  ارتباط  در  استانی 
داریم. وظیفه ماست که در ارتباط با حقوق مردم در این زمینه 
تلاش کنیم و این موضوع را تا آنجا که ممکن است در میان 

بگذاریم.
وی با اشاره به غیرقانونی بودن قطعی برق بیش از دو ساعت، 
از دو ساعت کاملا غیرقانونی است.  بیش  برق  افزود: قطعی 
البته یک مورد استثنا وجود داشت که هفته گذشته اتفاق افتاد. 
به دلیل  متاسفانه  بررسی شد و  ما، موضوع  با  از تماس  پس 
مورد  در  داشتیم.  برق  قطعی  ساعت  دو  حدود  فنی،  مشکل 
دیگری که بعد از آن تماس گرفتند، بلافاصله اقدام کردیم و 

مشکل برطرف شد.
سوال اینجاست سهم خاموشی استان سیستان و بلوچستان با 
وجود محرومیت در بسیاری از مناطق به ویژه سیستان که این 
روزها مردم آن با مشکلات معیشتی و ریزگردها دست و پنجه 

نرم می کنند، چند درصد از خاموشی کل کشور است؟

روایت سیستانی ها   از برقی که هر روز می رود
 داغ خا موشی! 

اموال واگذار شده بابک زنجانی به 
وزارت نفت، ارزش اقتصادی ندارد

 نه امکان مصرف هست، نه امکان فروش! 

است؛  مدعی  نفت  ملی  شرکت  گفت:  مسئول  مقام  یک 
کالاهایی که از اموال بابک زنجانی در گمرک بوده و ارزیابی 
و واگذار شده، ارزش اقتصادی نداشته و اساسا امکان فروش 
قوه  سیستم  دیگر  سوی  از  اما  ندارد.  وجود  هم  اموال  این 
قضاییه اعلام کرده که واگذاری این اموال زنجانی به وزارت 

نفت صورت جلسه و رد مال انجام شده  است. 
به گزارش ایلنا، اخیرا پس از انتشار اخباری از آزادی بابک 
زنجانی و آغاز سرمایه گذاری ها و قراردادهای وی در شقوق 
مختلف حمل و نقل،  مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام 
کرد که اموال بابک زنجانی طبق حکم دادگاه در اختیار ما 
است و شرکت نفت تا طلب خود را نگیرد رضایت نمی دهد. 
عمومی  اذهان  در  نفت،  ملی  شرکت  اظهارات  این  از  پس 
ابهاماتی درباره احکام صادره در پرونده بابک زنجانی ایجاد 

شد.
یک مقام مسئول مطلع از روند پرونده بابک زنجانی درباره 
زنجانی  بابک  آزادی  و  نفت  ملی  شرکت  اخیر  اظهارات 
داشت:  اظهار  نفت،  وزارت  با  بدهی  تسویه  عدم  وجود  با 
بابک  برای  تعهداتی  قضایی  سیستم  که  است  این  موضوع 
زنجانی ایجاد کرده که این تعهدات مورد کارشناسی هم قرار 
بدهی ها  تسویه  برای  زنجانی  بابک  از  دارایی هایی  و  گرفته  
به وزارت نفت تحویل شده است. شرکت ملی نفت مدعی 
بوده  زنجانی در گمرک  بابک  اموال  از  است؛ کالاهایی که 
اقتصادی نداشته و اساسا  و ارزیابی و واگذار شده، ارزش 
امکان فروش این اموال هم وجود ندارد. اما از سوی دیگر 
سیستم قوه قضاییه اعلام کرده که واگذاری این اموال زنجانی 

به وزارت نفت صورت جلسه و رد مال انجام شده  است.
وی ادامه داد: این اموال که برای واگذاری آن توافق شده، 
امکان فروش  این کالا  اما  تعیین قیمت شدند  کارشناسی و 
ندارند به همین دلیل شرکت نفت امروز ادعا می کند که این 
کالا را تحویل نگرفته و هنوز در سیستم گمرک بوده و امکان 
فروش هم وجود ندارد اما همانطور که گفته شد سیستم قوه 
قضائیه می گوید این اموال کارشناسی و روند رد مال انجام 

شده اند. 
سیستم  در  عملا  زنجانی  بابک  واقع   در  اینکه  بیان  با  وی 
این است که طبق گفته  نکته  نیست، گفت:  بدهکار  قضایی 
قابلیت  نفت  شرکت  در  باید  اموال  این  نفت  ملی  شرکت 
فروش پیدا کند و وزارت نفت بتواند فروش این اموال را در 
دفاتر خود ثبت و سند بزند تا از لیست بدهی خارج شود. 
از سوی دیگر این اموال بابک زنجانی عملا تا ۵ درصد هم 
امکان مصرف در کشور ندارند و قابل فروش هم نیستند اما 
توافق  باره  این  در  قضاییه  قوه  با  نفت  وزارت  دوره ای  در 

کرده بودند.
به گفته این فرد مطلع؛ هیات کارشناسی بر اساس فیزیک و 
مقیاس و ارزش جهانی آن، این اموال را قیمت گذاری کرده 
است حالا مشکل وزارت نفت این است که نمی تواند این 
اموال را به فروش برساند. شاید ۵ درصد این اموال در داخل 
کشور قابل مصرف باشد و 9۵ درصد آن باید به فروش برسد 
اینکه اساسا در  امکان مصرف آن وجود ندارد حال  چراکه 

کوتاه مدت امکان فروش آن نیست.

بنزین،  افزایش قیمت  وزیر نفت در پاسخ به سوالی درباره 
تاکید کرد: فعلأ برنامه ای در این زمینه وجود ندارد. 

دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  نفت  وزیر  پاکنژاد  محسن 
نام  به  پدیده ای  با  عملًا  کرد:  عنوان  در جمع خبرنگاران  و 
محدودیت های تحریم در حدی که بخواهد ما را گرفتار بکند 
داخلی  توانمندی های  به  اتکا  با  می توانیم  و  نیستیم  مواجه 
پیش  داریم  نیاز  گاز  و  نفت  صنعت  حوزه  در  که  را  آنچه 

ببریم.
سر  سال ها  که  است  شعاری  حداکثری  فشار  افزود:  وی 

می دهند و سیاست و تجربه شکست خورده است.
بنزین،  افزایش قیمت  وزیر نفت در پاسخ به سوالی درباره 

تصریح کرد: فعلأ برنامه ای در این زمینه وجود ندارد.
بزنین  واردات  درباره  مصوبه ای  ما  کرد:  عنوان  پاک نژاد 
تمام شده  قیمت  و  واردات  میزان  که  داشتیم  سوپر  یا  ویژه 
هیئت  به  موضوع  این  شد.  خواهد  قیمت گذاری  مبنای  آن 
مقررات زدایی هیئت نظارت وزارت اقتصاد رفته و در حال 
طی مراحل نهایی در زمینه درخواست واردات و بارگذاری 

توزیع کننده هاست تا به مرحله عمل برسد.
همکاری های  مشترک  کمیسیون  برگزاری  به  اشاره  با  وی 
نشست ها  این  شد:  یادآور  روسیه،  و  ایران  اقتصادی 
مجموعه ای از نشست های کارشناسی بود که چند روز طول 
نهایی  انرژی روسیه سند  اتفاق وزیر  به  نهایت  کشید و در 
قرار  نظر  مد  مختلفی  بخش های  سند،  این  در  شد.  امضاء 
گرفته که زمینه سازی بسیار مناسبی برای همکاری های ما با 
قابلیت های  و  توانمندی ها  از  استفاده  و  روسی  شرکت های 
دو طرف در حوزه نفت و گاز و همچنین راه مالی، بانکی، 

تجاری و سایر زمینه ها در آن وجود دارد.
بابک  اخیر  توئیت  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  نفت  وزیر 
نفت  ملی  شرکت  از  اموالش  بازپس گیری  درباره  زنجانی 
تصریح کرد: درباره این توییت باید از خود او سوال پرسید. 
نظر  مسلم،  به طور  اما  است،   مشرف  موضوع  به  حتما  او 
آن  به  باید  و  ماست  فصل الخطاب  قضایی  دستگاه  و حکم 

تمکین کنیم.

وزیر نفت:
 برنامه ای برای افزایش قیمت 

بنزین نداریم 

تایید هفدهمین بسته تحریمی اتحادیه اروپا علیه روسیه
سفرای کشورهای عضو اتحادیه اروپا هفدهمین بسته تحریمی علیه 
روسیه را تایید کردند.به گفته یک منبع آگاه در کمیته نمایندگان دائم 
اتحادیه اروپا، این بلوک هفدهمین بسته تحریمی علیه مسکو را به 
تصویب رساند.به گفته این منبع، این تحریم های جدید باید به تایید 
انجام  مه  در جلسه ۲۰  که  برسد  نیز  اروپا  اتحادیه  وزرای خارجه 
بسته  هفدهمین  که  بود  آن  از  گزارش ها حاکی  خواهد شد.پیش تر 
و  روس  نهاد  و  فرد   ۶۰ حدود  گرفتن  قرار  روسیه،  علیه  تحریمی 
شرکای این کشور و همچنین بین ۵۰ تا ۱۵۰ تانکر حامل نفت مسکو 

را شامل می شود.
محمد بن سلمان: از رفع تحریم های سوریه استقبال 

می کنیم
ولیعهد عربستان سعودی در نشست سران آمریکا و کشورهای خلیج 
فارس گفت که این نشست به دنبال توقف جنگ در غزه است و 
از رفع تحریم های سوریه استقبال می کند.محمد بن سلمان ولیعهد 
عربستان سعودی ضمن سخنانی در ابتدای این نشست تاکید کرد که 
نشست سران مذکور نشان دهنده اصرار برای تقویت همکاری ها و 
فعالیت جمعی است و ما امیدوار هستیم که همکاری با ایالات متحده 
آمریکا در راستای تحقق منافع مشترک ما استمرار داشته باشد.ولیعهد 
عربستان خاطرنشان کرد که این نشست به دنبال توقف تنش در منطقه 
و پایان دادن به جنگ در غزه است و ما از تصمیمی که دونالد ترامپ 
اعلام  بر رفع تحریم های سوریه  مبنی  آمریکا دیروز  رئیس جمهور 

کرد، استقبال می کنیم.
حضور اردوغان در نشست ترامپ با الجولانی 

رسانه ها از حضور رئیس جمهور ترکیه در نشست رؤسای جمهور 
آمریکا و سوریه خبر دادند. خبرگزاری آناتولی گزارش داد که »رجب 
ترکیه  از طریق ویدئو کنفرانس در  اردوغان«، رئیس جمهور  طیب 
با  سوریه  دولت  موقت  رئیس  الجولانی«،  »محمد  مشترک  نشست 
»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا و »محمد بن سلمان«، ولیعهد 
تصمیم  از  نشست  این  طی  وی  است.  داشته  مشارکت  سعودی 
رئیس جمهور امریکا برای لغو تحریم ها علیه دمشق تقدیر کرد.  منابع 
دیپلماتیک گزارش دادند که اردوغان در این نشست چهارجانبه بر 
ادامه حمایت ترکیه از سوریه در مبارزه با گروه های تروریستی و در 

راس آن ها داعش تاکید کرده است.
ترامپ: به دنبال گسترش عادی سازی روابط با اسرائیل 

هستیم
افزایش تعداد کشورهایی که  برای  رئیس جمهور آمریکا گفت که 
پیش گرفته اند، تلاش می کند. را در  اسرائیل  با  عادی سازی روابط 

نشست  در  اظهارات خود  در  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ  دونالد 
سران آمریکا و کشورهای خلیج فارس مدعی شد: دولت جو بایدن 
ابزارهای  به تجاوزهای  با اجازه دادن  رئیس جمهور پیشین آمریکا 
ایران در منطقه، هرج و مرج را در منطقه ایجاد کرد! ولی ما در کنار 
دوستانمان و شرکایمان هستیم و با تهدیدات مقابل خواهیم کرد.وی 
با طرح این ادعا که به دنبال عقد توافق با ایران است، مدعی شد که 
ایران باید از حمایت از تروریسم در منطقه دست بردارد! و به دنبال 

رسیدن به سلاح هسته ای نباشد
دیپلمات آمریکایی: ایران نمی تواند سلاح هسته ای 

داشته باشد 
معاون سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بار دیگر مدعی شد که ایران 
نمی تواند سلاح هسته ای داشته باشد. »تامی پیگوت« معاون سخنگوی 
وزارت خارجه آمریکا در جریان یک کنفرانس خبری  روز گذشته 
-سه شنبه- گفت که زمان انتخاب از سوی ایرانیان فرا رسیده و این 
مسیری به سوی رونق ایران است.وی مدعی شد: »ترامپ خواستار 
رونق تمام منطقه است.«پیگوت  مدعی شد که ایران هرگز نمی تواند 
سلاح هسته ای داشته باشد.وی افزود: »در این باره تنها ۲ گزینه وجود 
دارد یک گزینه خوب و یک گزینه بد. خود رئیس جمهور در این باره 

صحبت کرده و الویت ها و هدف ما را روشن کرده است«.
 هشدار ارتش اسرائیل برای تخلیه فوری ۳ بندر 

یمن 
ارتش  داد.  یمن هشدار  بندر  فوری سه  تخلیه  برای  اسرائیل  ارتش 
کنترل  تحت  بندر   ۳ فوری  تخلیه  برای  بیانیه ای  با صدور  اسرائیل 
آمده  اسرائیل  ارتش  بیانیه  داد.در  الله در یمن هشدار  انصار  جنبش 
است: »به همه افراد حاضر در بندر راس عیسی، بندر حدیده و بندر 
صلیف هشدار داده می شود که فورا این سه بندر را فورا ترک کنند«.

ارتش اسرائیل افزود: »ما از شما می خواهیم که این بنادر را تا اطلاع 
ثانوی تخلیه کنید«.این هشدار پس از آن صادر شد که ارتش اسرائیل 
صبح امروز -چهارشنبه- ادعا کرد که موشکی را که از یمن شلیک 

شده بود، رهگیری کرده است.
ماکرون: فرانسه آماده است تا بمب افکن های استراتژیک 

خود را در کشورهای اروپایی مستقر کند 
رئیس جمهور فرانسه از آمادگی این کشور برای استقرار بمب افکن های 
ماکرون«  »امانوئل  داد.  خبر  اروپایی  کشورهای  در  استراتژیک، 
استقرار  درباره  مذاکرات  چهارچوب  من  آتی  هفته های  »در  گفت: 
هواپیماهای هسته ای در خارج از مرزهای فرانسه در دیگر کشورهای 
اروپایی را ترسیم می کنم«.وی همچنین گفت که استقرار بر مشروط 
به ۳ خواسته خواهد بود: »فرانسه هزینه امنیت دیگران را پرداخت 
نمی کند،  این استقرار امنیت فرانسه به خطر نمی اندازد و رئیس جمهور 
فرانسه که همینطور فرمانده ارشد است همیشه حرف آخر را در مورد 

این موضوع می زند«.
طرح استیضاح ترامپ در کنگره آمریکا

یکی از قانونگذاران آمریکایی طرح استیضاح رئیس جمهور آمریکا 
را مطرح کرد. پایگاه خبری آکسیوس در گزارشی به بررسی طرح 
استیضاح دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا از سوی یک قانونگذار 
دموکرات پرداخت.در این گزارش آمده است: شری تاندار، نماینده 
دموکرات از میشیگان فرآیند رأی گیری در مجلس نمایندگان بر روی 
هفت ماده استیضاح خود را علیه ترامپ کلید زد.این مسئله از آن 
جهت حائز اهمیت است که به احتمال زیاد جمهوری خواهان مجلس 
اقدام به مسکوت گذاشتن یا لغو پیشنهاد تاندار خواهند کرد که این 
امر دموکرات ها را در موقعیت دشواری قرار می دهد، زیرا بسیاری از 

آن ها ترجیح می دهند از چنین رأی گیری اجتناب کنند.
سی ان ان: تغییر نام »خلیج فارس« لغو شد

شبکه تلویزیونی سی ان ان گزارش داد: برنامه تغییر نام »خلیج فارس« 
از سوی »ترامپ« لغو شد؛ زیرا مقامات ایران به صراحت اعلام کردند 
که با چنین اقدامی مخالفت خواهند کرد.شبکه تلویزیونی سی ان ان 
گزارش داد: دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا برنامه داشت تا در 
اقدامی تحریک آمیز و بر خلاف تمامی اسناد و شواهد تاریخی؛ از 
خلیج فارس با عنوان جعلی »خلیج عربستان« یا »خلیج عربی« یاد 
کند!با این حال، یک منبع آگاه از مذاکرات )رایزنی های غیرمستقیم 
میان تهران و واشنگتن در راستای لغو تحریم های ظالمانه( به سی ان 
ان گفت: این برنامه ها در روزهای بعد تغییر کردند، زیرا مقامات ایران 

به صراحت اعلام کردند که با چنین اقدامی مخالفت خواهند کرد.
آمریکایی ها نگران وقوع جنگ جهانی

نتایج نظرسنجی جدیدی نشان می دهد، بیش از ۴۰ درصد آمریکایی ها 
معتقدند احتمال جنگ جهانی در ۵ سال گذشته افزایش یافته است. 
نظرسنجی انجام شده توسط »یوگاو« و »اکونومیست« نشان داد که 
۴۴ درصد از آمریکایی ها معتقدند که احتمال جنگ جهانی در پنج 
سال گذشته افزایش یافته است.این گزارش اعلام کرد که ۳۶ درصد 
از پاسخ دهندگان معتقدند که احتمال جنگ هسته ای نیز در پنج سال 
گذشته افزایش یافته است.در عین حال، طبق این نظرسنجی، بیش از 
نیمی از آمریکایی ها مخالف استفاده از نیروی نظامی توسط ایالات 
متحده برای کنترل کانادا )۷۷ درصد(، گرینلند )۶9 درصد( و کانال 

پاناما )۵۷ درصد( هستند.
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مدیرکل ارتباطات گیلان: 
خاموشی های مکرر عمر باطری  

دکل های مخابراتی را کاهش می دهد

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان:
ذخیره آب سدسفیدرود افزایش یافت

سخنگوی دولت: 

مدیریت پسماند در شمال کشور نیازمند اقدام فوری و هماهنگ است 
نگران کننده  وضعیت  به  اشاره  با  دولت  سخنگوی 
تأکید  گیلان،  به ویژه  شمالی،  استان های  در  پسماند 
کرد در صورت عدم اقدام فوری و هماهنگ از سوی 
سطح  از  می تواند  موضوع  این  مسئول،  دستگاه های 
تبدیل  زیست محیطی  فاجعه ای  به  و  رفته  فراتر  بحران 

شود.
نخبگان،  با  صمیمی  نشست  در  مهاجرانی«  »فاطمه   
فعالان رسانه ای و فرهنگی این استان، با بیان این مطلب 
به ویژه  استان های شمالی،  افزود: »مدیریت پسماند در 
غفلت،  در صورت  که  است  مسائلی  جمله  از  گیلان، 
می تواند پیامدهای جبران ناپذیری به همراه داشته باشد. 
بحران پسماند، موضوعی قابل مدیریت است اما اگر به 
کاهش  را  آسیب ها  می توان  فقط  برسد،  فاجعه  مرحله 

داد.«
 وی با اشاره به فرآیند شکل گیری بحران ها تصریح کرد: 

»در نظام اولویت بندی ما، هر پدیده ای از سطح یک موضوع 
آغاز می شود، و اگر در همان مرحله مورد توجه قرار نگیرد، 

به مسئله، مشکل، بحران و نهایتاً فاجعه تبدیل خواهد شد.«
 سخنگوی دولت ضمن تأکید بر لزوم هم افزایی و اقدام مشترک 
محیط   حفاظت  سازمان  استانداری ها،  همچون  نهادهایی  میان 
کرد:  خاطرنشان  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  و  زیست 

»مدیریت صحیح و علمی پسماند، نیازمند همکاری فرابخشی 
از  توسعه یافته  کشورهای  است.  جهانی  تجارب  به  توجه  و 
پسماند به عنوان منبع تولید ثروت استفاده می کنند، در حالی که 
و  تولید  کاهش  برای  فرهنگ سازی  مسیر  ابتدای  در  هنوز  ما 

تفکیک زباله هستیم.«
نیز  انزلی  تالاب  نگران کننده  به وضعیت  اشاره  با  مهاجرانی   

در  دولت  اولویت های  از  یکی  تالاب  »این  گفت: 
مانند  آنکه  از  باید پیش  حوزه محیط زیست است و 
آن  احیای  برای  برسد،  بحران  مرز  به  ارومیه  دریاچه 
نیازمند  انزلی  تالاب  از  حفاظت  شود.  چاره اندیشی 

نگاه ملی و اقدامات فراگیر است.«
 سخنگوی دولت همچنین با بیان اینکه زباله در شمال 
کشور هنوز به بحران نرسیده اما هشدارها جدی است، 
اظهار داشت: »اگر اقدامات لازم در زمان مناسب انجام 
و  کنترل خارج شده  از  می تواند  موضوع  این  نشود، 
تبعات زیست محیطی گسترده ای به دنبال داشته باشد.«

 وی نقش رسانه ها را در آگاهی بخشی و مطالبه گری 
از مسئولان کلیدی دانست و افزود: »نمی توان نسبت 
به آینده گیلان و طبیعت ارزشمند آن بی تفاوت بود. 
را  مردم  واقع بین،  و  سازنده  نگاهی  با  باید  رسانه ها 
نسبت به مسئولیت های زیست محیطی خود آگاه کرده 

و پیگیر اقدامات مسئولان باشند.«
دولت  توسعه محور  نگاه  بر  تأکید  با  پایان  در  مهاجرانی   
ظرفیت های  به  اتکا  با  دارد  تلاش  »دولت  گفت:  چهاردهم 
مردمی و نخبگانی، در مسیر حل پایدار مسائل زیست محیطی 
علمی،  تصمیم سازی  کنار  در  عمومی  مشارکت  بردارد.  گام 

راهکار عبور از چالش های فعلی است.«

استاندار گیلان نسبت به وضعیت بحرانی محیط زیست استان 
هشدار داد و گفت: رودخانه هایی مانند زرجوب و گوهررود، 
فشار  تحت  شدت  به  استان  آبی  منابع  دیگر  و  انزلی  تالاب 
آلودگی قرار دارند و اگر امروز تدبیری اندیشیده نشود، فردا 

بسیار دیر خواهد بود.
»هادی حق شناس« در نشست هم اندیشی با نخبگان، اصحاب 
فرهنگ ، ارتباطات و رسانه  که عصر امروز با حضور »فاطمه 
مهاجرانی« سخنگوی دولت در سالن ابتهاج منطقه آزاد انزلی 
مرز  در  گیلان  زیست  »محیط  اینکه  به  اشاره  با  شد،  برگزار 
هشدار قرار دارد«، تأکید کرد: رودخانه هایی مانند زرجوب و 
گوهررود، تالاب انزلی و دیگر منابع آبی استان به شدت تحت 
فشار آلودگی قرار دارند و اگر امروز تدبیری اندیشیده نشود، 

فردا بسیار دیر خواهد بود.
عملکرد ضعیف زیرساخت های زیست  محیطی در گیلان

پروژه های  اجرای  وضعیت  از  انتقاد  با  ادامه  در  حق شناس 
طرح های  اجرای  کشوری  میانگین  گفت:  استان  در  فاضلاب 
تصفیه خانه و شبکه فاضلاب ۶۶ درصد است، در حالی که این 

رقم در گیلان تنها ۲۶ درصد گزارش شده است.

و  دانست  گذشته  غفلت های  از  ناشی  را  وضعیت  این  وی   
خواستار تخصیص منابع برای جبران عقب ماندگی ها شد.

روستایی،  و  شهری  فاضلاب  طرح های  تکمیل  وی،  گفته  به 
نیازهای  مهم ترین  از  رودخانه ها  پاکسازی  و  تالاب ها  احیای 
شهروندان  سلامت  و  زیست  محیط  حفظ  برای  گیلان  امروز 

است.

درخواست بودجه و بازنگری در سیاست های ارزی
استاندار گیلان با بیان اینکه حل معضلات زیست محیطی بدون 
طی  کرد  درخواست  دولت  از  نیست،  امکان پذیر  مالی  منابع 
سه تا چهار سال آینده بودجه ای معادل ۳۰۰ میلیون دلار برای 

احیای تالاب ها و رودخانه ها اختصاص یابد.
وی همچنین به آسیب واردات بی رویه محصولات کشاورزی 
در  فوری  بازنگری  خواستار  و  کرد  اشاره  ترجیحی  ارز  با 

سیاست های ارزی مربوط به واردات چای و برنج شد.
رسانه ها، بازوی تحول در محیط زیست

فعال  رسانه   ۸۰۰ از  بیش  فعالیت  به  اشاره  با  حق شناس 
و  مطالبه گری  فرهنگ سازی،  در  رسانه ها  نقش  استان،  در 
آگاهی بخشی عمومی را حیاتی دانست و گفت: »اگر رسانه ها 
استان  زیست  محیط  مسئله  به  یک سال  تا  ماه  مدت شش  به 

بپردازند، تحولی بزرگ رقم خواهد خورد.«
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که با هم افزایی دولت، نخبگان 
و مردم و با تمرکز رسانه ها بر موضوعات زیست محیطی، بتوان 
بحران های پیش رو را به فرصت هایی برای توسعه پایدار گیلان 

تبدیل کرد.

مدیرعامل صندوق اعتباری هنر گفت: حدود ۲ هزار و ۲۰۰ 
میلیارد ریال تسهیلات طی سال گذشته به اعضای این صندوق 

اعطاء شد. 
سیدمجید پوراحمدی اظهار کرد: این میزان تسهیلات در قالب 
وام های کم بهره و بدون بهره به بیش از هشت هزار متقاضی 

عضو صندوق اعتباری هنر پرداخت شد.
وی با اشاره به اینکه حدود ۱۰۱ هزار نفر عضو این صندوق 
صندوق،  این  اعضای  تعداد  از  نفر  هزار   ۶۴ افزود:  هستند، 
دارای بیمه تامین اجتماعی هستند که ۶۰ درصد سهم بیمه آنان 
توسط صندوق هنر پرداخت می شود؛ در این راستا برای هر 
عضو این صندوق ماهانه ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال هزینه 
بیمه از سوی این صندوق به سازمان تامین اجتماعی پرداخت 

می شود.
مدیرعامل صندوق اعتباری هنر ادامه داد: ضمن اینکه ۴۸ هزار 
نفر نیز دارای بیمه تکمیلی هستند و ۲ هزار و ۷۰۰ نفر نیز از 

اعضای صندوق اعتباری هنر، مستمری بگیر هستند.
وی به مدت زمان بازنشستگی در این صندوق اشاره و اضافه 
مشاغل  بیمه  هستند  این صندوق  که عضو  خبرنگارانی  کرد: 
تعلق  آنان  به  کار  سختی  قانون  و  می شوند  محسوب  آزاد 
بیمه اجباری دارند و از سوی  نمی گیرد زیرا خبرنگارانی که 
بیمه می شوند، مدت زمان بازنشستگی آنان ۲۰ سال  کارفرما 

است.
پوراحمدی بیان کرد: البته ما تلاش داریم که مسیر قانونی را 
برای مشاغل آزاد طی کنیم تا سختی کار به اعضای صندوق 
اعتباری هنر نیز تعلق گیرد و اعضای این صندوق هم ۲۰ ساله 

بازنشسته شوند.
وی به اعتبارات حوزه مسکن توسط صندوق اعتباری هنر نیز 
اشاره کرد و گفت: برای استفاده ار تسهیلات مسکن، بیش از 

متقاضی  هزار  پنج  حدود  که  کردند  ثبت نام  نفر  هزار  هشت 
واجد شرایط بودند.

مدیرعامل صندوق اعتباری هنر اظهار کرد: البته برای اجرای 
مواجه شدیم  زمین  تهیه  مشکل  با  استانها  اکثر  در  طرح  این 
دوباره  اما  نشد؛  انجام  شهرسازی  و  راه  اداره  با  توافقات  و 
مذاکرات در حال پیگیری است که این کار در سایر استانها 

هم انجام شود.
پوراحمدی با اشاره به اینکه ۴۰ عنوان خدمت از سوی صندوق 
اعتباری هنر انجام می شود، بیان کرد: چهار طرح توسط این 
صندوق درحال اجراست که طرح های مفاخر و بهبود در گیلان 
انجام می شود و مربوط به تجلیل از پیشکسوتان و ساماندهی 
هنرمندان است؛ ۲ طرح شناسایی نخبگان جوان فرهنگ و هنر 
و طرح سفرهای استانی، که کارشناسان برای شناسایی افرادی 
که عضو این صندوق نیستند مورد حمایت قرار گیرند، به مرور 

در گیلان هم اجرا می شود.
۳۳۵۰ هنرمند گیلانی عضو صندوق اعتباری هنر هستند

هنرمندان  از  نفر   ۳۳۵۰ گفت:  گیلان  اسلامی  ارشاد  مدیرکل 

استان عضو صندوق اعتباری هنر هستند، لذا در سال گذشته به 
ازای هر هنرمند، ۱۲ میلیون تومان حق بیمه پرداخت کردیم. 

امیرحسین طاهری هم با اشاره به اجرای طرح بهبود صندوق 
هنرمندان،  ساماندهی  محوریت  با  استان ها  در  هنری  اعتباری 
اظهار کرد: این طرح از دی ماه سال ۱۴۰۲ آغاز شده و گیلان 

بیست ودومین استان مجری این طرح است.
وی از تشکیل کارگروه های طرح بهبود در استان خبر داد و 
هنرمندان،  ساماندهی وضعیت  با  کارگروه ها  این  کرد:  عنوان 
تا  می کند  فراهم  را  هنرمندان  سایر  عضویت  تایید  زمینه 

اعتبارات را در جای درست هزینه کنیم.
طرح  اینکه  بیان  با  گیلان،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
اعتباری  صندوق  کارشناسان  و  مدیران  استانی  سفرهای 
هنری به استان ها آغاز شده است، افزود: گیلان اولین میزبان 

مدیرعامل صندوق در طرح سفرهای استانی است.
طاهری از پرداخت ۲۰ میلیارد تومان به اصحاب فرهنگ و هنر 
استان از محل صندوق اعتباری هنر طی سال گذشته خبر داد 
و خاطرنشان کرد: این پرداختی ها در بخش های مختلف بیمه 

تامین اجتماعی، بیمه تکمیلی، مستمری و... بوده است.
وی با اشاره به پرداخت ماهانه یک میلیون و ۵۰ هزار تومان 
استان،  در  هنر  اعتباری  هنرمندان عضو صندوق  بیمه  از حق 
استان عضو صندوق  از هنرمندان  نفر  خاطرنشان کرد: ۳۳۵۰ 
اعتباری هنر هستند و لذا در سال گذشته به ازای هر هنرمند، 

۱۲ میلیون تومان حق بیمه پرداخت کردیم.
تحت  را  استان  هنرمند   ۲۲۰۰ گیلان  اسلامی  ارشاد  مدیرکل 
پوشش بیمه تامین اجتماعی دانست و اضافه کرد: ۱۶۰۰ نفر 
مستمری  نفر   ۶۶ همچنین  هستند؛  درمان  تکمیلی  بیمه  دارای 
تکریم  یک،  درجه  هنرمند   ۱۰ از  نفر   ۹ و  می کنند  دریافت 

بگیرند.

استاندار در نشست با اصحاب رسانه عنوان کرد

محیط زیست گیلان در وضعیت قرمز است
 بازنگری در سیاست های ارزی واردات چای و برنج 

مدیرعامل صندوق اعتباری هنر:

حدود ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال تسهیلات به اعضای صندوق هنر اعطاء شد

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات گیلان با بیان اینکه 
خاموشی های مکرر برق عمر باطری های دکل های مخابراتی 
در  پایدار  شرایط  ایجاد  ضرورت  بر  می دهد،  کاهش  را 

بهره مندی این دکل ها از برق تاکید کرد. 
مخابراتی  تجهیزات  و  دکل ها  اینکه  بیان  با  زاهدی  سعید 
بیشترین آسیب را از قطعی های برق متحمل شده اند، هدف 
از نصب باطری در دکل های مخابراتی را جلوگیری از وارد 

شدن آسیب به آنها بهنگام خاموشی ها عنوان کرد.
وی افزود: باطری جایگزینی برای برق سه فاز مورد نیاز این 
برق  تامین  این بخش  پیشنهادی در  نیست؛ راه حل  دکل ها 
اختصاصی جدا از بخش خانگی و منازل است تا به هنگام 

خاموشی ها برق دکل ها قطع نشود.
نیاز دکل های  مورد  برق  تامین  برای  باید  اینکه  بیان  با  وی 
راستا شرکت  این  در  افزود:  اندیشی شود،  مخابراتی چاره 
باید  کشور  سیار  ارتباطات  اپراتورهای  با  تعامل  در  توانیر 

برق دکل های مخابراتی را بصورت اختصاصی تامین کند.
زاهدی تصریح کرد: غالب دکل های مخابراتی نصب شده در 
سطح استان و کشور ۴G و نسل چهارمی هستند که مصرف 
مطلوب  خدمات  ارائه  برای  دکل ها  این  دارند،  بالایی  برق 

نیازمند برق پایدار سه فاز هستند.
)نسل های سوم و چهارم ۳G و ۴G ارتباطات سیار دسترسی 
کاربران  برای  را  مکالمه  امکان   ۲G نسل دوم  و  اینترنت  به 

فراهم می کند.(
مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات گیلان با بیان اینکه 
خاموشی های مکرر برق عمر باطری های دکل های مخابراتی 
را کاهش داده است، گفت: هنگام خاموشی ها ارائه سرویس 
۴G از دکل ها امکان پذیر نیست زیرا این باطرهای در کمتر از 
یک ساعت خاموش می شوند و برقراری تماس میسر نخواهد 

بود.
وی ادامه داد: اولویت مردم در مواقع اضطراری و بحرانی 
مکالمه  برقراری  اورژانسی  موارد  و  سوزی ها  آتش  مانند 
تلفنی است از اینرو در زمان قطعی برق و استفاده از باطری، 
اپراتورهای این دکل ها به صورت خودکار از نسل چهارم 
به نسل دوم تبدیل می شوند تا مردم در شرایط قطعی برق به 

شماره های ضروری دسترسی داشته باشند.
زاهدی با بیان اینکه تقلیل نسل دکل ها از چهارم ۴G به دوم 
۲G، اینترنت دکل ها را قطع و مصرف برق را کاهش خواهد 
داد، گفت: باتوجه به خاموشی های گسترده و پیوسته ای که 
کشور به آن دچار است، این باطری ها هنوز به طور کامل 
این مساله عمر مفید  شارژ نشده دوباره وارد مدار می شود 
باطری را از ۲ سال به زیر یکسال کاهش می دهد و به سرعت 

مستهلک و نیازمند تعویض می شوند.
دکل های  برق  شبکه  پایداری  باید  کرد:  یادآوری  وی 
مخابراتی به طور جدی دنبال و چاره اندیشی شود تا بتوانیم 
مشکلات این حوزه را رفع کنیم؛ در غیر اینصورت استفاده 
از باطری به عنوان تامین کننده انرژی شبکه موبایلی کشور 

نمی تواند راهکار مناسبی باشد.
برخی  در  موبایلی  دهی  آنتن  عدم  زمینه  در  ادامه  در  وی 
مناطق از جمله شهر رشت اظهار کرد: هم اینک در استان 
گیلان ۶۸ دکل مخابراتی نسل پنجم ۵G وجود دارد که نسل 
پنجم ارتباطات سیار را شامل می شوند و این اداره کل پیگیر 

نصب دکل های نسل پنجم بیشتر در این حوزه است.
مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان گیلان در ادامه 
با تقدیر از ادارات، سازمانها، نهادها و ارگانهای ذیربطی که 
تعاملات و همکاری های لازم را با این اداره کل دارند، گفت 
بلند مرتبه سازی  به تراکم بالای جمعیتی، رویکرد  باتوجه   :
موجود  های  و محدودیت  فرکانسی  اختلالات  و  استان  در 
از  مناطق شهری  در  ویژه  به  بیشتر  دکل های  نصب  نیازمند 

جمله شهر رشت است.
جدید  دکل های  سایت  ایجاد  برای  کرد:  اضافه  زاهدی 
موبایلی باید عرصه مناسب در اختیار این اداره کل قرار گیرد 
درحالی که اکنون برای یافتن اراضی مناسب و تحت تملک 
اپراتورهای  دکل های  احداث  برای  زمین ها  این  دادن  قرار 

موبایل با مشکل مواجه هستیم.
وی ابراز امیدواری کرد: با کمک، همدلی و همراهی مردم، 
برای  مناسب  عرصه  ذیربط  نهادهای  و  ادارات  دستگاه ها، 
احداث سایت دکل ها در اختیار این اداره کل قرار گیرد تا 
اتصال کامل تری به شبکه ملی ارتباطات و اطلاعات کشور 

داشته باشیم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان گفت: هم اینک ۷۵۵ 
میلیون متر مکعب آب در سدسفیدرود ذخیره شده  که نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته افزایش یافته است. 
اساس  بر  اظهار کرد: حجم آب سدسفیدرود  وحید خرمی 
به مدت مشابه  امروز )۷۵۵ میلیون مترمکعب(، نسبت  آمار 
با شرایط  اما  است  یافته  افزایش  هفت درصد  سال گذشته 

نرمال فاصله زیادی داریم.
وی با اشاره به رهاسازی آب سدسفیدرود در شانزدهم ماه 
به  اردیبهشت  پایان  تا  فعلی  آبگذاری  کرد:  اضافه  جاری 
صورت پیوسته ادامه دارد و بعد از آن نوبت بندی به صورت 

هشت روز وصل و چهار روز قطع انجام می شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان از کشاورزان خواست 
تا تقویم زراعی اعلام شده از سوی جهاد کشاورزی استان 

را رعایت کنند.
آخرین آمار کشت و کار برنج در گیلان

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان درباره آخرین وضعیت 
کشت و کار برنج در استان گفت: نشاء برنج در ۷۱ هزار 
از  درصد   ۳۰ نزدیک  معادل  گیلان  شالیزارهای  از  هکتار 

مزارع انجام شده است.
خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  سه شنبه  روز  محمدی  صالح 
و  استان  مزاع  از  هکتار  هزار   ۲۲۵ شخم  کرد:  اظهار  ایرنا 
خزانه گیری برنج در ۲۳۰ هزار هکتار از شالیزارهای استان 

انجام شده است.
آب  که  است  گیلان  مخزنی  سد  بزرگ ترین  سفیدرود  سد 
هکتار  هزار   ۲۳۸ مجموع  از  هکتار  هزار   ۱۷۲ نیاز  مورد 
بر روی  این سد  تامین می کند؛  را  استان  شالیزاری  اراضی 
رودخانه سفیدرود و در پایین دست محل تلاقی ۲ رودخانه 
قزل اوزن و شاهرود در ۷۵ کیلومتری جنوب شهر رشت و 

در مجاورت شهر منجیل احداث شده است.
بر اساس آمارها؛ میزان آب مورد نیاز سالانه در گیلان بیش 
از سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون مترمکعب در بخش ها و مصارف 
مختلف است که معادل ۹۲ درصد آن در بخش کشاورزی 
استان،  کشاورزی  آب بر  بخش  بیشترین  و  می شود  استفاده 

شالیزارهاست.
برنج  کیفیت  با  و  بومی  ارقام  تولیدکننده  بزرگترین  گیلان 
اراضی  هکتار  هزار   ۲۳۸ با  که  می آید  شمار  به  کشور  در 
شالیزاری رتبه اول کشور را از لحاظ سطح زیرکشت و رتبه 

دوم تولید برنج را به خود اختصاص داده است.
ارقام هاشمی، علی کاظمی، صدری، حسنی و دیلمانی جزو 
رقم های  جزو  سپیدرود  و  گوهر  ارقام  و  کیفی  های  رقم  
می شود،  گیلان کشت  شالیزارهای  در  که  است  پرمحصول 
رقم های  استان،  این  در  برنج  رقم های کشت شده  بیشترین 
کیفی هاشمی و علی کاظمی است که افزون بر ۸۵ درصد 

محصول برنج گیلان را شامل می شود.

رئیس دانشگاه گیلان گفت: سومین جشنواره فرهنگی، قرآنی 
و هنری شهید آوینی با حضور۱۲۰ دانشجو از دانشگاه های 
کشور ۲۷ و ۲۸ اردیبهشت  به میزبانی دانشگاه گیلان برگزار 

می شود. 
جمع  در  اردیبهشت    ۲۳ سه شنبه،  امروز  دوستار  محمد 
خبرنگاران با اشاره به نقش مؤثر جشنواره شهید آوینی، اظهار 
کرد: سومین جشنواره فرهنگی، قرآنی و هنری شهید آوینی با 
هدف ترویج مفاهیم فرهنگ ایثار و هنر و گرامیداشت یاد و 
خاطره شهید سید مرتضی آوینی، چهره برجسته هنر متعهد، 
با مشارکت سازمان امور دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات 
گیلان  دانشگاه  میزبانی  به  اردیبهشت    ۲۸ و   ۲۷ فناوری  و 

برگزار می شود.
وی با اشاره به اثرگذاری این جشنواره در فضای فرهنگی 
بلکه  نبود،  هنرمند  یک  تنها  آوینی  شهید  افزود:  دانشگاه ها 
اجتماعی،  نگاه  تلفیق جهان بینی دینی و  با  بود که  متفکری 
و  کند  ترسیم  انقلابی  هنر  عرصه  در  نو  راهی  توانست 
دانشجو،  جوانان  تا  است  فرصتی  جشنواره  این  برگزاری 
با الگوگیری از شخصیت والای شهید آوینی، نگاه خود به 

مقوله هنر، فرهنگ و دین را تعمیق ببخشند.
تمام ظرفیت  با  دانشگاه گیلان  دانشگاه گیلان گفت:  رئیس 
علمی و فرهنگی خود، میزبان سومین دوره از این جشنواره 
است و تلاش داریم از رهگذر آن، هم در سطح دانشگاه و 
هم در سطح ملی، حرکتی اثرگذار در تقویت هویت دینی، 

انقلابی و هنری جوانان رقم بخورد.
در  جشنواره  این  مختلف  محورهای  تشریح  با  دوستار 
شعر،  موضوعی،  تفسیر  قرآن،  حفظ  و  قرائت  حوزه های 
از  گسترده  استقبال  به  پوستر،  و  عکس  کوتاه،  داستان 
از  اثر  هزار  از سه  بیش  افزود:  و  کرد  اشاره  این جشنواره 
دانشگاه های مختلف به دبیرخانه جشنواره در دانشگاه گیلان 
مباحث  به  جوانان  علاقه مندی  از  نشان  این  که  شد  ارسال 

ارزشی و هنری دارد.
رئیس دانشگاه گیلان بیان کرد: ما باور داریم که نسل امروز، 
با وجود تحولات سریع فرهنگی، همچنان تشنه معنا، هویت 
همین  در  آوینی  شهید  و جشنواره  است  اصیل  الگوهای  و 
راستا تلاش می کند بستری برای بروز استعدادهای جوانان با 

رویکرد دینی و انقلابی باشد.
اختتامیه  و  اردیبهشت   ۲۷ مراسم،  این  افتتاحیه  افزود:  وی 
آن هم، ۲۸ اردیبهشت ماه با حضور مسئولین وزارت علوم و 
استان گیلان و با حضور۱۲۰ دانشجو از دانشگاه های کشور، 
دانشگاه  حکمت  تالار  در  مذکور  روزهای  صبح   ۹ ساعت 

گیلان برگزار می شود.

رئیس دانشگاه خبر داد
دانشگاه گیلان میزبان جشنواره 

علمی فرهنگی شهید آوینی

فرماندار رشت با تأکید بر لزوم تسریع در اجرای طرح های 
توسعه ای حوزه درمان تأمین اجتماعی گفت: خدمات درمانی 

تامین اجتماعی متناسب با جمعیت رشت ارتقا یابد.
مدیر  حبیبی  فرید  با  دیدار  در  میرغضنفری  اسماعیل  سید 
درمان تأمین اجتماعی استان گیلان، با اشاره به اهمیت نقش 
تأمین اجتماعی در سلامت عمومی، اظهار کرد: شهر رشت 
نیازمند توسعه  از پرتراکم ترین مناطق استان،  به عنوان یکی 
سازمان  به  وابسته  مراکز  تجهیز  و  درمانی  زیرساخت های 

تأمین اجتماعی است.
کیفیت  با  و  آسان  دسترسی  مردم،  جدی  مطالبه  افزود:  وی 
به خدمات درمانی است و انتظار داریم نگاه مسئولان تأمین 
این  جایگاه  با  متناسب  و  ویژه  نگاهی  رشت،  به  اجتماعی 

شهرستان باشد.
طرح های  اجرای  در  تسریع  لزوم  بر  تأکید  با  میرغضنفری 
تصریح  رشت،  در  اجتماعی  تأمین  درمان  حوزه  توسعه ای 
کرد: اجرای پروژه های درمانی باید با دقت، اولویت بندی و 
زمان،  کوتاه ترین  در  مردم  تا  برود  پیش  مناسب  زمان بندی 

اثرات مثبت آن را لمس کنند.
در این نشست، فرید حبیبی مدیر درمان تأمین اجتماعی گیلان 
نیز گزارشی از اقدامات انجام شده ارائه کرد و از آمادگی این 
در  رشت  فرمانداری  با  همکاری ها  گسترش  برای  مجموعه 

مسیر بهبود خدمات درمانی خبر داد.

خدمات درمانی تامین اجتماعی 
متناسب با جمعیت رشت ارتقا یابد

سرمایه گذاری  عدم  از  انتقاد  با  انزلی  آزاد  منطقه  مدیرعامل 
توسعه  گفت:  گذشته  سال  شش  در  کاسپین  بندر  در 
بخش  مشارکت  با  و   BOT مدل  با  بندر  این  زیرساخت های 
ساخت  در  قبلی  موفق  تجربه  و  می شود  دنبال  خصوصی 

اسکله و انبارها را الگویی برای فازهای جدید است. 
برنامه های  به  اشاره  با  مدیرعامل  طاعتی مقدم،  مصطفی 
توسعه ای در مجتمع بندری کاسپین، اظهار کرد: بندر کاسپین 
اما  شده،  طراحی  سال  در  تن  میلیون   ۱۰ معادل  ظرفیتی  با 
متأسفانه در شش سال گذشته سرمایه گذاری جدیدی در این 

بندر برای احداث اسکله جدید صورت نگرفته است. 
ظرفیت  از  استفاده  با  تا  داریم  برنامه  در  اینکه  بیان  با  وی 
و  بهره برداری  )ساخت،   BOT روش  به  و  خصوصی  بخش 
کنیم،  اجرایی  را  بندر  این  توسعه ای  پروژه های  واگذاری(، 
انبارها  اسکله ها،  احداث  در  ما  گذشته  موفق  تجربه  گفت: 
تکرار  قابل  الگویی  با مشارکت بخش خصوصی،  و سیلوها 

برای فازهای جدید توسعه بندر خواهد بود. 
برای  اکنون  آنچه  اینکه  بیان  با  انزلی  آزاد  منطقه  مدیرعامل 
تحقق این اهداف نیازمندیم، تکمیل زیرساخت های حمل ونقل 
ملی  حمل ونقل  شبکه  به  انزلی  آزاد  منطقه  اتصال  به ویژه  و 
اساس  بر  افزود:  است،  جاده ای  و  ریلی  خطوط  جمله  از 

و  راه  وزارت  در  موجود  برنامه های  و  شده  اخذ  وعده های 
شهرسازی، امیدواریم این تکمیل زیرساختی هر چه سریع تر 

محقق شود. 
در  منطقه  این  راهبردی  نقش  به  اشاره  با  طاعتی مقدم 
ابتدای  از  کرد:  بیان  خزر  دریای  در  ایران  حضور  تقویت 
ایجاد  بر  اصلی  هدف گذاری  انزلی،  آزاد  منطقه  تأسیس 
تعاملات  در  اثرگذاری  افزایش  برای  بندری  زیرساخت های 
اقتصادی با کشورهای حاشیه خزر بوده است. اتصال ریلی 
گیلان به شبکه سراسری نیز در همین راستا پیگیری شده و از 

سال ۱۳۹۸ وارد فاز اجرایی شد. 
توانستیم حدود ۸۰ هزار تن کالا  به گفته وی، سال گذشته 
را از طریق ریل، آن هم در همین شرایط زیرساختی ناقص، 
جابه جا کنیم. امسال نیز صادرات سیمان از طریق شبکه ریلی 
آغاز شده و برنامه ریزی شده تا دست کم ۳۰۰ هزار تن بار از 

این طریق منتقل شود. 
مدیرعامل منطقه آزاد انزلی در ادامه به موقعیت ژئواکونومیک 
منطقه  این  نزدیکی  کرد:  تصریح  و  اشاره  انزلی  آزاد  منطقه 
برای  را  بی نظیری  و روسیه، ظرفیت  قزاقستان  به کشورهای 
موضوع  در  نیز  امسال  است.  کرده  فراهم  تجارت  توسعه 
واردات روغن، توانستیم مسیر انتقال تانکرها را تسهیل کنیم، 

به مشکلات صنایع روغن کشی در گیلان،  توجه  با  همچنین 
سرمایه گذاری در این بخش در دستور کار قرار گرفته است. 
طاعتی مقدم با اشاره به افزایش وسعت منطقه آزاد انزلی بر 
اساس مصوبه جدید قانونی، بیان کرد: محدوده این منطقه از 
این  از  یافته است که  افزایش  به ۸۶۰۹ هکتار  ۲۵۰۰ هکتار 
فعالیت های  برای  اختصاصی  به صورت  هکتار   ۲۰۰۰ میزان، 
است.  شده  گرفته  نظر  در  سرمایه گذاران  جذب  و  صنعتی 
آزاد،  مناطق  قانونی  مزیت های  سایر  و  مالیاتی  معافیت های 

بستر مناسبی را برای جذب سرمایه فراهم کرده است. 
وی همچنین از افزایش چشمگیر ترانزیت کالا در این منطقه 
به  از ترکمنستان  ترانزیتی که  خبر داد و گفت: کریدورهای 
منتقل می شوند، موجب شده  بندر کاسپین  به  ایران و سپس 

عملکرد ترانزیتی ما نسبت به سال گذشته سه برابر شود. 
زیرساخت های  توسعه  به  انزلی  آزاد  منطقه  مدیرعامل 
کارگاه  افزود:  و  کرد  اشاره  منطقه  در  هوایی  حمل ونقل 
تجهیز هواپیمایی در منطقه مستقر شده، تجهیزات آن در حال 
نهایی  نیز  به فرودگاه رشت است و قرارداد هندلینگ  انتقال 
شده است، همچنین ۲ فروند هواپیما به استان وارد شده که 
انتظار داریم با ورود این ظرفیت ها، فعالان اقتصادی استان از 

زیرساخت های حمل ونقل هوایی بهره مند شوند.

مدیرعامل منطقه آزاد انزلی :

توسعه بندر کاسپین با مشارکت بخش خصوصی کلید می خورد 



رییس سازمان غذا و دارو:

اصلاح قیمت داروها با هماهنگی سازمان های 
بیمه گر و حفظ گستره حمایتی است

روز جهانی »خانواده« در سایه 
تعارض نقش  زنان و مردان

 
خانواده«  جهانی  »روز  عنوان  به  درحالی  اردیبهشت   ۲۵
نام گذاری شده است که خانواده های تهرانی بیش از گذشته 
خانوادگی  مسئولیت های  و  شغلی  وظایف  میان  تعارض  با 
دست وپنجه نرم می کنند. در این میان، زنانی که همزمان در 
خانه و محل کار مسئولیت دارند، بیش از سایرین در معرض 
مدیر  که  مسأله ای  گرفته اند؛  قرار  تعارض  این  فشارهای 
پژوهشی مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور در این باره به آن 
پرداخته و معتقد است: حضور پررنگ تر زنان در بازار کار، 
نهادهای  تغییر کرده و  الگوهای سنتی خانواده را دستخوش 
سیاست گذار و خانواده ها هنوز آمادگی لازم برای مواجهه با 

این تحولات را ندارند.
و  شغلی  وظایف  بین  تعارض  به  اشاره  با  عبدالهی   عادل 
تهرانی  خانواده های  روزافزون  چالش  عنوان  به  خانوادگی 
اظهار کرد: نتایج مطالعات صورت گرفته در این زمینه نشان 
می دهد که تمایل زنان ایرانی به مشارکت در بازار کار رو به 
اقتصادی  منظر  از  اگرچه  روند صعودی،  این  است.  افزایش 
وضعیت  بهبود  به  و  باشد  سودمند  خانواده ها  برای  می تواند 
معیشتی آنها کمک کند، اما در عین حال چالش های جدیدی 

را در ساختار خانواده به وجود آورده است.
الگوهای  در فضای شغلی،  زنان  افزایش حضور  افزود:  وی 
سنتی خانواده ایرانی را به طور قابل توجهی دگرگون ساخته 
و باعث شده توزیع نقش ها، مسئولیت های خانوادگی و حتی 
فرایندهای تصمیم گیری در خانواده دستخوش تغییرات اساسی 
اصلاحات  مستلزم  خانواده  ساختار  در  دگرگونی  این  شود. 
جدید  سازگاری های  برای  خانواده ها  آمادگی  و  نهادی 
نهادهای  البته  که  است  روان شناختی  و  فرهنگی  اجتماعی، 
سیاست گذار و خانواده ها هنوز آمادگی لازم برای مواجهه با 
آن را ندارند. از این رو، پدیده هایی مانند تعارض بین وظایف 
شغلی و خانوادگی، فشار مضاعف بر زنان شاغل و عدم توازن 
در تقسیم مسئولیت های خانوادگی به مسائل اساسی در زندگی 

خانواده های مدرن ایرانی تبدیل شده است.
مدیر پژوهشی مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور تصریح کرد: 
تعارض بین وظایف شغلی و خانوادگی زمانی رخ می دهد که 
افراد نمی توانند بین مسئولیت های خود به عنوان مادر یا پدر 
و وظایف شغلی تعادل ایجاد کنند. این وضعیت می تواند به 

کاهش رضایت از زندگی خانوادگی و شغلی منجر شود.
عبدالهی در همین راستا به نتایج پژوهش صورت گرفته در 
»تعارض  با  رابطه  در  که  کشور  جمعیت  تحقیقات  مؤسسه 
بین وظایف شغلی و خانوادگی در بین خانواده های تهرانی« 
صورت گرفته، اشاره کرد و افزود: انتخاب کلان شهر تهران به 
عنوان محل اصلی این مطالعه، به دلیل سرعت بالای تغییرات 
فرهنگی  زمینه های  تنوع  و  اجتماعی-فرهنگی  و  اقتصادی 

ساکنانش، بوده است.
به اعتقاد این پژوهشگر مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور، تهران 
خانواده های  مدرن  چالش های  از  واقعی  تصویری  می تواند 
ایرانی در خصوص تعادل بین کار و زندگی ارائه دهد. نتایج 
پژوهش صورت گرفته در مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور 
نیز نشان می دهد خانواده های تهرانی با چالش های فزاینده ای 
در ایجاد تعادل بین مسئولیت های خانوادگی و شغلی روبرو 
هستند. این پدیده که با عنوان »تعارض بین وظایف شغلی و 
خانوادگی« شناخته می شود، به ویژه میان زوج هایی که هر دو 

شاغل هستند، در حال افزایش است.
و  شغلی  وظایف  بین  تعارض  معرض  در  بیشتر  زنان 

خانوادگی
وی با اشاره به یافته های این پژوهش که نشان می دهد زنان 
تهرانی بیش از دو برابر مردان با تعارض بین وظایف شغلی 
داد:  ادامه  یافته  این  تفسیر  در  هستند،  مواجه  خانوادگی  و 
ایدئولوژی نقش های جنسیتی میان مردان تهرانی همچنان ادامه 
دارد. به طور سنتی، مردان توجه بیشتری به نقش های کاری و 
توجه کمتری به نقش های خانوادگی نشان می دهند. از سوی 
دیگر، افزایش مشارکت زنان در بازار کار باعث شده تا آنها 

همزمان درگیر نقش های کاری و خانوادگی شوند.
اظهار  خود  پژوهش  یافته های  بیشتر  توضیح  در  عبدالهی 
پذیرش  در  را  مردان  تا  می کنند  تلاش  امروزی  زنان  کرد: 
اما  سازند،  سهیم  خانه  کارهای  و  والدینی  مسئولیت های 
کمتری  موفقیت  و  بیشتر  مقاومت  با  مسیر  این  در  متأسفانه 
مواجه می شوند، تعارض بین وظایف شغلی و خانوادگی شان 

شدت می یابد.
باور این محقق، این پدیده بخشی از فرایند گذار جامعه  به 
ایرانی از هویت سنتی به هویت مدرن است؛ فرایندی که در 
آن زنان در تلاشند نقش های جدیدی را در اجتماع بپذیرند، در 
حالی که همچنان با انتظارات سنتی از آنها در محیط خانواده 
و  تنش  اصلی  منبع  انتظارات،  دوگانگی  این  هستند.  مواجه 
تعارضی است که بسیاری از زنان شاغل امروز با آن دست 
به گریبان اند. نتایج این پژوهش همچنین نشان می دهد افراد با 
سطح تحصیلات متوسطه و دیپلم نسبت به افراد با تحصیلات 
و  شغلی  وظایف  بین  تعارض  دکترا،  و  ارشد  کارشناسی 

خانوادگی بیشتری را تجربه می کنند.
عبدالهی یافته دیگر این پژوهش، وجود رابطه معنادار بین نوع 
اشتغال و تعارض بین وظایف شغلی و خانوادگی عنوان کرد 
این پژوهش  نتایج بدست آمده در  و در همین رابطه گفت: 
نشان می دهد کارمندان دولتی در مقایسه با افراد دارای شغل 
آزاد، بیش از دو برابر احتمال دارد تعارض بین وظایف شغلی 
و خانوادگی بیشتری را تجربه کنند. البته، این یافته بر اساس 
عواملی مانند فقدان کنترل شغلی و ساعات کاری انعطاف پذیر 

در میان کارمندان دولتی است.
همین  در  کشور  جمعیت  تحقیقات  مؤسسه  پژوهشی  مدیر 
موضوع  این  با  مرتبط  پیشنهادی  راهکارهای  ارائه  به  راستا 
دارند  تمایل  تهرانی  مردان  می دهد:  توضیح  و  می پردازد 
به  تمایلی  و  کنند  بازی  را  خود  سنتی  جنسیتی  نقش های 
مشارکت بیشتر در کارهای خانه ندارند. آنچه اکنون مورد نیاز 
است، برنامه ریزی اساسی و بلندمدت برای حمایت از شاغلین 
اساس  بر  است.  کاری  ساعات  کردن  انعطاف پذیر  طریق  از 
یافته های این پژوهش، دستگاه ها و سازمان ها باید سیاست های 
دوستدار خانواده مانند ساعات کاری منعطف، مهدکودک های 
تا  درون سازمانی و مدت زمان مرخصی ها را گسترش دهند 
این تعارض کمک کنند.وی همچنین توصیه کرد  به کاهش 
که از طریق ترویج ارزش های برابری جنسیتی، مردان تشویق 
شوند تا مشارکت بیشتری در کارهای خانه داشته باشند. به 
دیدگاه های  و  اجتماعی  هنجارهای  که  زمانی  تا  کلی،  طور 
سیاست گذاران واقعیت های اجتماعی را نپذیرند، تعارض بین 

وظایف شغلی و خانوادگی کاهش نخواهد یافت.
عبدالهی در پایان تأکید کرد: سیاست گذاران باید توجه بیشتری 
به نهادینه کردن حمایت های اجتماعی و اجرای سیاست های 
حمایتی خانواده داشته باشند. همچنین پیشنهاد می شود امکان 
ساعات کار منعطف و شناور برای کارمندان )اعم از بخش 
دولتی و خصوصی( فراهم و حجم کاری و تقاضاهای شغلی 

به طور منصفانه و برابر در میان شاغلان توزیع شود.
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قیمت  افزایش  خصوص  دارودر  و  غذا  سازمان  رئیس   
در  شده  انجام  قیمت   اصلاح  گفت:  دارویی،  اقلام  برخی 
سازمان های  کامل  هماهنگی  با  دارویی  اقلام  خصوص 
بیمه گر انجام شده و این داروها همگی زیرپوشش خدمات 

حمایتی سازمان های بیمه گر است.
 مهدی پیرصالحی در حاشیه هفتمین نمایشگاه فرآورده های 
اظهار  خبرنگاران  جمع  در  خاورمیانه(  )فارمکس  دارویی 
کرد: در دو تا سه دهه اخیر، صنعت تولید مواد اولیه برای 
شاهد  امروز  و  داشته  داخل  در  توجهی  قابل  رشد  دارو 
فعالیت بیش از ۳۲۰ شرکت تولیدی در این زمینه هستیم که 
حدود ۶۲۰ قلم ماده اولیه و مواد بسته بندی اولیه موردنیاز 

صنعت دارو را تولید می کند.
در  پروانه   ۲۰۰ و  هزار   ۶ حدود  مجموع  در  افزود:  وی 
موضوع  این  که  شده  صادر  اولیه  مواد  تولید  واحدهای 
واردات  برای  ارز خروجی  میزان  به کاهش  کمک شایانی 

دارو شده است.

دارو  حوزه  برای  دلار  میلیارد   ۲ حدود  اینکه  بیان  با  وی 
مصرف می شود؛ گفت: از این رقم حدود ۷۰۰ میلیون دلار 
آن مربوط به واردات مواد اولیه است که با این اعتبار بیش 

از ۸۲ درصد نیاز دارویی کشور تأمین می شود.
پورصالحی افزود: اگر این میزان تولید مواد اولیه در کشور 
وجود نداشت، ناچار به واردات داروهایی بودیم که هزینه 

ارزی بسیار بیشتری را به کشور تحمیل می کرد.
رئیس سازمان غذا و دارو تأکید کرد: نه تنها از نظر تعداد 
شاهد  دارو  صنعت  در  تولیدی  محصولات  و  شرکت ها 
رقابت  سطح  به  نیز  کیفیت  نظر  از  هستیم،  چشمگیر  رشد 
حوزه  در  البته  که  رسیده ایم  بین المللی  شرکت های  با 

صادرات، هنوز باید بسیار کار کنیم.
به گفته وی، هدف گذاری ابن سازمان سوق دادن شرکت ها 

به سمت بازارهای بین المللی و توسعه صادرات است.
خبرنگار  سئوال  به  پاسخ  در  دارو  و  غذا  سازمان  رییس 
اظهار  جاری،  سال  در  دارو  قیمت  افزایش  مورد  در  ایرنا 
داشت: امسال هنوز افزایش قیمت دارویی نداشته ایم ولی 
در سال گذشته با توجه به عقب افتادگی که در قیمت دارو 
بود، قیمت ۹۰۰ قلم از مجموع حدود سه هزار قلم داروی 

کشور، اصلاح شده و افزایش یافت.
دارویی  فرآورده های  نمایشگاه  هفتمین  افتتاح  آیین   
مهدی  با حضور   ۲۳ سه شنبه  امروز  خاورمیانه(  )فارمکس 
غذا  سازمان  مسئولان  بهداشت،  وزیر  معاون  پیرصالحی 
سفیران  و  دروسازان  و  پزشکان  از  جمعی  و  دارو  و 
سوئیس،  سفارت  کاردار  کوبا،  و  نیکاراگوئه  کشورهای 
اول  دستیار  و  عراق  و  افغانستان  ترکیه،  کشورهای  رایزن  
برگزار  دارویی  شرکت   ۵۰۶ مشارکت  و  روسیه  سفارت 
شد تا بخشی از توانمندی های زنجیره تامین دارو به نمایش 

گذاشته شود.

 نسخه های گران، بیماران بی پناه
نیست؛ حتی  بیماران خاص  تنها دغدغه  دارو دیگر  گرانی 
بیماران خارج  مالی  توان  از  نیز  و روزمره  داروهای ساده 
شده اند. این در حالی است که بیمه ها توان جبران ندارند 
بار »نسخه های گران« خم شده اند. حالا دیگر  و مردم زیر 

دارو، به جای درمان، خودش به معضل تبدیل شده است.
ایرانی  بیماران  از مشکلات جدی  یکی  به  دارو مدتی ست 
این  می کنند،  تصور  برخی  آنچه  برخلاف  و  شده  تبدیل 
یا  سخت درمان  بیماران  داروهای  به  محدود  فقط  مسئله 
مثل  ساده ای  و  پرمصرف  داروهای  حتی  نیست.  خاص 
و  سرماخوردگی  قرص  آموکسی سیلین،  دیفن هیدرامین، 
پماد کالاندولا، با افزایش قیمت قابل توجهی روبرو شده اند.

این گرانی فقط محدود به برخی اقلام هم نیست؛ زمستان 
در  و  شد  آغاز  داروها  قیمت  افزایش  از  موجی  گذشته، 
تازه ای  جهش  شاهد  هم   ۱۴۰۴ فروردین  پایانی  روزهای 
برخی  قیمت  که  است  آن  از  حاکی  گزارش ها  بودیم. 
داشته اند. افزایش  درصد   ۵۰ از  بیش  تا   ۱۰ بین  داروها 

علی خضریان، عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس، در انتقاد 
»در  است:  گفته  دارو  قیمت  افسارگسیخته  افزایش  به 
دارویی، سازمان  ارز  نرخ  تغییر در  بدون هیچ  سال ۱۴۰۳ 
را  دارو  قیمت  آزاد،  بازار  نوسانات  بهانه  به  دارو  و  غذا 
در  را  مردم  نه تنها  قانون،  از  خارج  تصمیم  این  برد.  بالا 
برای رانت و فساد در  بلکه راه را  تنگنای مالی قرار داد، 
به حضور  باز کرد.«او همچنین  برخی شرکت های دارویی 
میان  یا  هیئت مدیره  در  دارو  و  غذا  سازمان  مدیران  برخی 
از  نشانه ای  را  آن  اشاره کرده و  این شرکت ها  سهام داران 

تضاد منافع و شبهه در تصمیم گیری ها دانسته است.
بدهی  و  گرانی  ناتمام  چرخه  قربانی  مردم،  جیب 

بیمه ها
کمیسیون  عضو  جمالیان  سیدمحمد  دکتر  رابطه،  همین  در 
دارو،  »گرانی  می گوید:  نیز  مجلس  درمان  و  بهداشت 
دولت  که  حالی  در  است.  افتاده  مردم  دوش  بر  مستقیماً 
از  هم  تا  بپردازد  را  مابه التفاوت  این  بیمه ها  از طریق  باید 
واردات  به  دارو  کمبود  هم  و  شود  حمایت  داخلی  تولید 
چندماهه  بدهی  به  اشاره  با  نشود.«او  منجر  گران قیمت 
ماه   ۷ یا   ۶ تا  »گاهی  داد:  هشدار  داروخانه ها  به  بیمه ها 
مطالبات پرداخت نمی شود که باعث اختلال در تأمین دارو 
می شود. در واقع، تا زمانی که بودجه سلامت به طور کامل 
تعهداتشان  ایفای  توان  هم  بیمه ها  نشود،  داده  اختصاص 

را ندارند.«

4
اجتماعیاجتماعی تولید ترس کاذب از حیوانات در انسان

تجارت پنهان پلاسما در ایران
چهکسانیازاینبازارسودمیبرند؟

حیوانات  دیگر  حتی  یا  وحش  حیات  از  کاملی  شناخت  نه 
اهلی داریم و نه نسبت جای هرکدام از آنها و اهمیتشان برای 
یا  داده ایم  آموزش  را  غذا  و  زندگی  زنجیره  و  حفظ چرخه 
فراگرفته ایم؛ برای همین هم، گاه که چه عرض شود، بسیار 
به  آنکه  بدون  می دهیم،  به کشتن حیوانات  آمده حکم  پیش 

ارزش اهمیت خلقت آنها اندکی تامل کنیم.
 جای خالی آموزش عملیاتی و موثر در کتاب های درسی 
نهادهای مکمل سطح جامعه  یا مدارس، خانواده ها و حتی 
یک طرف، راه های نرفته رسانه ها یا اساسا مسیر اشتباه رفته 
آنها هم از طرف دیگر دست به دست هم داده تا به وضعیت 
کنونی برسیم و گاه شاهد باشیم که برخی رسانه ها ناخواسته 
به تولید ترس کاذب نسبت به برخی گونه های جانوری هم 
نحوه  فهم  و  شناخت  آموزش  جای  به  هم  آن  کنند؛  اقدام 

مواجهه با همین جانوران.
هنوز هم با مشاهده یک مار یا سوسک، تنها، نخستین و دم 
دستی ترین تصمیمی که در ذهنمان شکل می گیرد و عمل 
می کنیم، کشتن آنهاست؛ اما به این اندیشیده ایم که اگر به 
طور مثال همین مارها جمعیتشان کم شود، چه بلایی بر سر 
جامعه می آید و کشاورزان و در نتیجه کل جامعه درگیر چه 

مشکلاتی می شوند؟.
آنقدر در این زمینه جای خالی و راه نرفته داریم که می توان 
مدعی شد حتی در شناخت بدیهی ترین مساله یعنی معرفی 
گونه های جانوری، پرندگان و حشرات هم بسیار بسیار کم 
را  ها  گونه  این  از  بسیاری  ما  از  بسیاری  و  ایم  بوده  کار 
اهمیت حضور و  و  نقش  برسد که  نمی شناسیم؛ چه  اساسا 
موجودیتشان برای بقای خودمان و طبیعت را شناخته باشیم.

ویژه  به  دیگر  زنده  موجودات  از  ترسی  همیشه  ما  بیشتر 
که  بزنند  آسیبی  ما  به  هستیم  نگران  و  داریم  وحش  حیات 
به  دست  گاهی  طببیعی،  طور  به  می شود  باعث  هراس  این 
کشتن جاندارانی بزنیم که هیچ تهدیدی نیستند یا می توانند 
تهدیدی نباشند؛ ریشه این هراس در واقع بیشتر به عملکرد 

نهادهای آموزشی و رسانه ها بازمی گردد.
بی شک یکی از مهمترین راه های حفاظت از محیط زیست 
از  هم  آن  سازی،  فرهنگ  تنها  نه  اما  است  سازی  فرهنگ 
پیام  تولید  مفاهیم  با  کارشناسی)آشنایی  و  علمی  های  شیوه 
اثربخش، نحوه هدف گیری مخاطب، اثربخشی کدام پیام بر 
کدام جامعه هدف در کدام اقتضای زمان و مکان و ...( بسیار 
راستای  در  رسانه ها  عمل  مواقع  بیشتر  بلکه  است  محدود 
بوده  نیز  جانداران  و  زیست  محیط  به  نسبت  افکنی  هراس 

است.
شده  موجب  جانوران  برخی  از  ترسناک  چهره  ارائه  همین 
در  خرس  یا  مار  یک  دیدن  با  جامعه  در  عادی  افراد  است 
محل زیستشان، تصمیم به حمله یا آسیب زدن به آن بگیرند؛ 
ما،  زعم  به  که  ما  نیاکان  کنیم،  می  بررسی  وقتی  آنکه  حال 
هم،  دانستن  ادعای  و  نداشتند  نیز  را  ما  دانشگاهی  مدارک 
پیرامونشان در  با  نحوه مواجهه  نمی کردند و  اینچنین رفتار 

طبیعت را آموخته بودند.
اگر در جزییات دقیق شویم می بینیم یکی از دلایل این رفتار 
که  است  هایی  سریال  و  ها  فیلم  مواقع،  بیشتر  در  نیز  مردم 
انگیزه  با  یا خارج از کشور ساخته شده و  در داخل کشور 
جذب بیشتر مخاطب یا فروش بیشتر، حیوانات در آنها گاها، 
موجوداتی خطرناک نشان داده می شوند که نمونه اخیر آن 

ترسناک نشان دادن یک خرس در سریالی پربیننده بود.
کند  می  گمان  ای  رسانه  تولیدات  این  تاثیر  تحت  فرد 
حیوانات همه فکرشان حمله به انسان و آسیب زدن به اوست 
به نحوی که در ذهن همه ناخودآگاه این تصمیم می آید تا به 
من آسیب نزده است زودتر دست پیش را بگیرم و به حیوان 

آسیب بزنم و زمین گیرش کنم.
دشمنی خیالی که حتی برای برخی، مواجهه با آن، یا کشتن 
آن، به تفریح تبدیل شده است و بی دلیل به جان حیوانات 
در حیات وحش می افتند. هرچند عنوانش شکار است اما در 
واقع کشتاری بی دلیل است چراکه شکار در طبیعت فقط با 

هدف زنده ماندن انجام می شود.
کند  می  گمان  ای  رسانه  تولیدات  این  تاثیر  تحت  فرد 
آن  به  زدن  آسیب  و  انسان  به  فکرشان حمله  همه  حیوانات 
این تصمیم می  ناخودآگاه  به نحوی که در ذهن همه  است 
آید تا به من آسیب نزده است زودتر دست پیش را بگیرم و 

به حیوان آسیب بزنم.
این درحالی است که به تازگی اتفاقی در شهرستان عنبرآباد 
در جنوب کرمان رخ داد که مصداق همین ذهنیت فوبیای از 

حیوانات یا ناشناخته بودن و فاصله زیاد بین انسان و محیط 
زیست را به چالش و تصویر کشید.

با آتش  به جای تماس  با دیدن یک مار در خیابان  نفر  یک 
نشانی یا محیط زیست، در مقامی نشست که برای زنده ماندن 
را  مار  آن  فورا جان  و  بگیرد  تصمیم  این جاندار  نماندن  یا 
گرفت. گویی که هیچ جانداری به غیر از انسان حق زندگی 
بر روی زمین را ندارد یا ما حق تعیین تکلیف و حکم دادن به 
کشتن دیگر موجودات را داشته ایم و داریم؛ البته که همین 
انسان، گاهی این حق را از همنوع خود هم می گیرد و اخبار 

جنایات و قتل ها را می شنویم و می بینیم.
در  محلی  های  رسانه  سپس  رخداد،  این  وقوع  دنبال  به 
کرمان، با افتخار از فتح الفتوح این فرد نوشتند و چهره مار 
را با عناوینی همچون »غول پیکر و عظیم الجثه« ترسناک تر 
نشان دادند که گویی این شهروند شهری را از خطری قریب 
الوقوع نجات داده است؛ انگار یک جنگنده با کوله باری از 

بمب را ساقط کرده تا شهر را تهدید نکند.
البته یکی از دلایل باب شدن واژه عظیم الجثه به کار بردن 
آن توسط رییس اداره حفاظت محیط زیست در شهرستان نیز 
بود که مسئول روابط عمومی اداره کل محیط زیست استان 

می گوید، با به کار بردن چنین واژه ای موافق نیست.
البته چندی قبل تر از آن نیز شاهد حمله یک خرس گرسنه 
بودیم  گنج  قلعه  شهرستان  در  روستا  یک  در  شهروندی  به 
زیستگاه  پیرامون  ساکنان  به  آموزش  درباره  داد  نشان  که 
نرفته بسیار هنوز داریم و جدای  نیز راه های  های جانوری 
کار  کم  بسیار  هم  زمینه  این  در  عمومی،  های  آموزش  از 
وجود  که  شود  می  مطرح  پرسش  این  اساسا  و  ایم؛  کرده 
اینهمه نهادهای مختلف از محیط زیست گرفته تا آموزش و 
پرورش و ....، برای چه کارکردهایی بوده وقتی در بسیاری 
از بخش ها می بینیم که هیچ چیزی سر جای خود نیست یا 
نیافتاده یا حداقل قابل مشاهده  کارکردهای ذاتی آنها اتفاق 

و اندازه گیری نیست؟.
گونه های جانوری بیهوده آفریده نشده اند

مسئول روابط عمومی اداره کل محیط زیست کرمان درباره 
بین  از  که  ماری  اینکه  به  اشاره  با  عنبرآباد  در  اتفاق  این 
گونه های  از  هیچکدام  گفت:  است  بوده  غیرسمی  شد،  برده 
جمعیت  هم  مارها  این  اند  نشده  آفریده  بیهوده  جانوری 

جوندگان منطقه را کنترل می کنند.
حجت الله مرادی در مصاحبه با خبرنگار ایرنا افزود: در یکی 
خود  کشاورزی  مزارع  از  را  مارها  اروپایی  کشورهای  از 
حذف کردند، جمعیت جوندگان به قدری افزایش یافت که 
مجبور شدند  و  ماند  نمی  آنها  برای  متوجه شدند محصولی 
از مناطقی دیگر مار بیاورند و در آنجا رها کنند تا جمعیت 
جوندگان را کنترل کنند.وی ادامه داد: این نوع مار )مشاهده 
شده در عنبرآباد( حیوان بی آزاری است که به دلیل گرمای 

هوا و نزدیکی به آب به آنجا آمده بود.
باید از طریق  مرادی اضافه کرد: هموطنان ما در این مواقع 
تماس با سامانه ۱۵۴۰ یا اطلاع دادن به اداره محیط زیست 
شهرستان شرایط لازم و مناسب را فراهم کنند تا همکاران ما 

کنند،  زیستگاه خودشان رهاسازی  و در  زنده گیری  را  آنها 
احتیاجی هم به آسیب رساندن به حیوان نیست.

شیوه اطلاع رسانی و ادامه آسیب به حیوانات
در  عمومی  افکار  شکل دهی  در  رسانه  تاثیر  زمینه  در  وی 
مورد حیوانات نیز بیان کرد: رسانه های محلی با عنوان مار 
عظیم الجثه به پوشش خبر وجود این مار پرداختند در حالی 
گرما  فرار  خاطر  به  سمی  غیر  مار  یک  و  نیست  درست  که 
به نزدیکی آب آمده بود که این شیوه اطلاع رسانی موجب 

ادامه چنین رفتارهایی با حیوانات می شود.
هم  عنبرآباد  در  شد:  یادآور  زیست  محیط  کارشناس  این 
شهر  اطراف  یا  شهر  داخل  در  مزارع  و  کشاورزی  باغات 
اماکن  و  کشاورزی  مزارع  بین  تفکیکی  و  دارد  وجود  زیاد 

مسکونی نشده است.
وی تاکید کرد: ماری غیرسمی بود که فرد از روی ناآگاهی 

باعث از بین رفتن این گونه ارزشمند شد.
ترسناک نشان دادن حیوانات در رسانه

حیواناتی  دادن  نشان  ترسناک  و  خشن  به  اشاره  با  مرادی 
همچون خرس در رسانه ها افزود: خرس یا هر حیوان دیگر 
با دیدن انسان پا به فرار می گذارد اما در مواردی که تداخل 
زیستگاه ایجاد می شود و انسان زیادی به یک حیوان نزدیک 

می شود آن حیوان به دلیل ترسی که دارد حمله می کند.
وی یادآور شد: تمام حمله ها توسط خرس سیاه آسیایی در 
جنوب استان هم به دلیل اینکه انسان به سراغ این حیوان رفته 
بوده است؛ به عنوان مثال وارد غار محل زندگی خرس شده 

اند و وقایعی رخ داده است.
شده  اجرا  های  برنامه  که  کند  نمی  تاکید  هرچند  مرادی 
آموزشی و فرهنگ سازی کافی بوده اند اما در مورد فرهنگ 
سازی در این زمینه گفت: برنامه هایی آموزشی همچون یک 
با محیط بان، زمین پاک و هوای پاک را اجرا کرده  ساعت 

ایم و در حال آگاهی رسانی هستیم.
بسیاری از کشاورزان آگاهی دارند

کرمان  زیست  محیط  کل  اداره  عمومی  روابط  مسئول 
ادامه  شود  کم  رفتارهایی  چنین  که  امیدواری  ابراز  ضمن 
هم  کشاورزان  به  رسانی  آگاهی  و  رسانی  اطلاع  برای  داد: 
از  بسیاری  هرچند  داریم،  کشاورزی  جهاد  همکاری  به  نیاز 
مختلف  های  گونه  اهمیت  و  فایده  درباره  هم  کشاورزان 

جانوری آگاهی دارند.
 به نظر می رسد اداره محیط زیست، دوستداران این حوزه 
و کارشناسان در تعامل با رسانه ها باید این فضای بیگانگی 
و ناشناس بودن جانداران برای انسان ها را تغییر دهند و از 

ترسناک نشان دادن جانداران پرهیز کنند.
تعادل  زدن  هم  بر  اصلی  عوامل  جمله  از  همواره  انسان 
بردن  بین  از  همچون  هایی  راه  از  که  است  بوده  اکوسیستم 
منطقه  در  ای  گونه  آنها  کشتن  یا  جانداران  زیست  محل 
حذف یا کاهش یافته است که یکی از ریشه های آن همین 
تعامل فعالان  تنها در  آنکه  ناآگاهی توصیف می شود. حال 
تواند  می  مساله  این  رسانه  با  زیست  محیط  کارشناسان  و 

تغییر کند.

به کالایی  بلکه  نیست،  مایعی حیات بخش  تنها  پلاسما دیگر 
است؛  شده  تبدیل  خصوصی  مراکز  برخی  برای  سودآور 
نظارت های  و  می شوند  قربانی  نیازمندان  آن  در  که  بازاری 

حداقلی راه را برای سوءاستفاده هموار کرده اند.
راه  بلکه  خیر  کار  یک  نه  پلاسما  اهدای  ما  از  بعضی  برای 
تامین بخشی از مخارج روزمره است. این جمله را یکی از 
اهداکنندگان پلاسما در صف انتظار مرکز اهدا گفت. او ۲۷ 
ساله است و هر هفته دوبار به این مرکز می آید، البته نه برای 
کمک به بیماران یا انسان دوستی، بلکه برای بقا و پول!، در 
سال های اخیر شکل تازه ای از اهدای خون در کشور رواج 
یافته که دیگر رایگان نیست. اهدای پلاسما با پرداخت وجه 
نقد به اهداکنندگان حالا از یک رفتار بشردوستانه به ابزاری 
برای کسب درآمد و از آن مهم تر به بستری برای سوءاستفاده 

و تجارت بی صدا تبدیل شده است.
مصطفی جمالی مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران با انتقاد 
از پلاسما فروشی در بخش خصوصی گفت: این روش ضمن 
به خطر انداختن سلامت اهداکننده و مصرف کننده داروهای 
در  را  داوطلبانه خون  اهدای  از پلاسما، خطر کاهش  مشتق 

پی خواهد داشت.
اهدای پلاسما و خون؛ شباهت در ظاهر، تفاوت در عمق

در اهدای خون یک واحد خون کامل از بدن گرفته می شود 
که حاوی گلبول های قرمز، پلاکت ها، پلاسما و سایر اجزای 
نام  به  فرآیندی  طی  پلاسما  اهدای  در  اما  است.  حیاتی 
تنها پلاسمای خون جدا می شود و سایر اجزا  »پلاسمافرز«، 
مجدداً به بدن بازمی گردند. این فرآیند طولانی  و فنی تر است 
و برخلاف اهدای خون که در بانک های خون انجام می شود 
پلاسما اغلب در مراکز خصوصی یا نیمه خصوصی جمع آوری 

و  فلسفه  تفاوت  فنی  تفاوت های  از  مهم تر  اما  می شود. 
انگیزه هاست: اهدای خون همچنان داوطلبانه و رایگان است 
درحالی  که پلاسما اغلب با پرداخت پول به اهداکننده همراه 

است.
چرا پلاسما فروخته می شود؟

کمیاب  و  گران قیمت  داروهای  تولید  اولیه  ماده ی  پلاسما 
هموفیلی،  بیماران  برای  انعقادی  فاکتورهای  مانند 
ماجرا  این  اما گاهی پشت  آلبومین است.  و  ایمونوگلوبولین 
یک زنجیره اقتصادی گسترده نهفته است.یکی از افرادی که 
در مرکز اهدای خون فعالیت می کند در این خصوص گفت: 
داروسازی  شرکت های  به  را  آن  پلاسما  جمع آوری  مراکز 
می فروشند و داروهای مشتق از پلاسما به قیمت های بالا به 
بیمارستان ها و داروخانه ها تحویل داده می شوند. در این میان 
کسی نمی پرسد پلاسمایی که در ازای پول گرفته می شود آیا 
همیشه سالم است؟ و آیا سلامتی اهداکننده به خطر نمی افتد؟

حداکثر  باید  پلاسما  اهدای  جهانی  پروتکل های  براساس 
نیز  سالانه  دفعات  تعداد  و  شود  انجام  یک بار  هفته   ۲ هر 
در  اما  است.  مرتبه   ۲۴ و حداقل  مرتبه   ۳۶ محدود حداکثر 
جسمانی  وضعیت  به  بی توجهی  با  مراکز  از  بسیاری  عمل 
می دهند.یکی  اهمیت  مراجعه  تعداد  به  تنها  اهداکنندگان 
هم  بار  سه  هفته ای  گاهی  گفت:  پلاسما  اهداکنندگان  از 
می روم. فقط یک چک آپ ساده است ولی چون بدنم ظاهراً 
هزار   ۴۵۰ نزدیک  بار  هر  و  می دهند  اجازه  است  سلامت 
تومان می گیرم.گاهی افرادی ممکن است برای دریافت پول 
مصرف  مثال  به عنوان  کنند.  پنهان  را  خود  سلامت  وضعیت 
ابتلا به بیماری های زمینه ای یا حتی رفتارهای پرخطر  دارو، 
اهدای  کشورها  از  بسیاری  در  نشود.  گزارش  است  ممکن 

پلاسما رایگان یا با پاداش های غیرمادی مثل بن های خرید یا 
مرخصی تشویقی انجام می شود تا انگیزه مالی باعث تقلب در 
گزارش سلامت نشود.برخی کاربران در شبکه های اجتماعی 
بار مراجعه در سه ماه به  با بیش از ۴۰  گزارش داده اند که 
درآمدی بالای ۱۵ تا ۱۸ میلیون تومان رسیده اند، این حجم 
مراجعه می تواند به کاهش پلاکت ها، افت سطح پروتئین های 
ایمنی، خستگی مزمن و حتی مشکلات  بدن، ضعف سیستم 
بارها  هماتولوژی  و  خون  متخصصان  شود.  منجر  کبدی 
پایش پزشکی دقیق،  هشدار داده اند که مراجعه مکرر بدون 
می تواند برای بدن مخرب باشد.چه کسانی از این بازار سود 
قزوین  استان  خون  انتقال  مدیرکل  صالحی فر  می برند؟پژمان 
در این خصوص گفت: متأسفانه بازاریابان موسسات اهدای 
دانشگاه ها،  دبیرستان ها،  بهزیستی،  امداد،  کمیته  در  پلاسما 
آرایشگاه های زنانه و حتی تجمعات دینی و مذهبی به شدت 
گرفتن  هدف  می کنند.  تبلیغ  را  تجارت  این  و  بوده  فعال 
علاوه  کشور  جوان  و  نوجوان  نسل  و  جامعه  ضعیف  قشر 
بر ایرادات فوق الذکر اثرات دیگری نیز دارد، نخست اینکه 
وضعیت  اغلب  امداد  کمیته  پوشش  تحت  و  ضعیف  قشر 
تغذیه مناسبی نداشته باشند و با فروش پلاسما وضغیت سوء 
تغذیه آنها جدی تر خواهد شد.وی افزود: نوجوانان ۱۹-۱۸ 
ساله در سنی هستند که باید توسط خانواده ها کنترل شوند. 
وقتی این قشر بتوانند به دور از چشم پدر و مادر و با فروش 
بیاورند دیگر کنترلی بر روی خرج کرد آن  پلاسما پول در 
وجود ندارد و می تواند سر از بازار مواد مخدر، روانگردان، 
مشروبات الکلی و ... در بیاورد. مشاهدات شاهدین خبر از 
این دارد که اغلب این نوجوانان با موتورسیکلت و در قالب 

دسته های چند نفری برای فروش پلاسما مراجعه می کنند. 
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اعتراض خریداران به تغییر قیمت 
در قراردادهای قطعی خودرو

فاز  به  ورود  با  اوراسیا  اتحادیه  و  ایران  اقتصادی  ارتباط 
از  تازه  مرحله ای  به  ماه-  اردیبهشت   ۲۵ از   - آزاد  تجارت 
تراز  می تواند  که  مسیری  است؛  رسیده  منطقه ای  همگرایی 

تجاری کشور را متحول کند.
تصویب  و  فنی  هماهنگی های  مذاکره،  سال  چند  از  پس   
بین جمهوری  آزاد  تجارت  توافق  قانون گذاری،  مجالس  در 
اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا از ۲۵ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۴ به صورت رسمی وارد مرحله اجرا می شود. این توافق 
کشورهای  با  ایران  اقتصادی  روابط  توسعه  در  مهمی  گام 
برای  تهران  کلان  راهبرد  از  بخشی  و  اتحادیه  این  عضو 

گسترش تعاملات اقتصادی منطقه ای به شمار می رود.
روسیه،  کشور  پنج  از  متشکل  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه 
جمعیتی  با  ارمنستان،  و  قرقیزستان  قزاقستان،  بلاروس، 
بر  بالغ  داخلی  ناخالص  تولید  و  نفر  میلیون   ۱۸۰ از  بیش 
منطقه  اقتصادی  مهم  قطب های  از  یکی  دلار،  تریلیون  دو 
اوراسیاست. جمهوری اسلامی ایران از سال ۱۳۹۷ با امضای 
یک موافقت نامه تجارت ترجیحی وارد تعاملات اقتصادی با 
تجارت  موافقت نامه  اجرایی شدن  با  اتحادیه شد و حالا  این 
آزاد جامع، وارد مرحله جدیدی از همکاری ها خواهد شد؛ به 
گونه ای که از ۲۵ اردیبهشت ماه تعرفه واردات و صادرات ۸۷ 
درصد از کالاهای مشمول در تجارت میان ایران و کشورهای 
عضو اتحادیه اوراسیا به صفر خواهد رسید. همچنین اعمال 
هرگونه موانع غیرتعرفه ای نیز ممنوع خواهد بود. البته درصد 
اندکی از کالاها که در تجارت دوجانبه نقش کلیدی ندارند، 

همچنان مشمول تعرفه خواهند ماند.
روند اجرایی شدن تجارت آزاد میان ایران و اوراسیا

در همین زمینه، محمدصادق قنادزاده، معاون خدمات تجاری 
با  مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در  ایران  تجارت  توسعه  سازمان 
اشاره به روند اجرایی شدن این توافق با بیان اینکه چشم انداز 
و  است  بسیار روشن  اوراسیا  و  ایران  تجاری  روابط  توسعه 
پتانسیل رشد آن قابل توجه خواهد بود، می گوید: بر اساس 
اوراسیا  اتحادیه  پنج کشور عضو  و  ایران  میان  پروتکلی که 
در  تصویب  فرآیند  تکمیل  از  پس  ماه  دو  رسیده،  امضا  به 
خودکار  به صورت  موافقت نامه  نهایی،  ابلاغ  و  مجالس 
اجرایی می شود. این بدان معناست که از نیمه اردیبهشت ماه، 

عملًا توافق وارد فاز اجرایی می شود.
تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئیس  دهنوی  دهقان  محمدعلی 
با اشاره به صفر شدن تعرفه ۸۷  ایران هم در این خصوص 

درصد از کالاهای مبادله شده میان دو طرف، می گوید:
بیشتر کالاها را در  بلکه  نه فقط کالاهای اساسی  این توافق 

برمی گیرد
بیشتر کالاها را در  بلکه  نه فقط کالاهای اساسی  این توافق 
برمی گیردو ۱۳ درصد دیگر تعرفه هایی است که خیلی مورد 
و  نیستیم  آن ها  کننده  و صادر  کننده  تولید  و  نیست  استفاده 
خیلی انگیزه ای نداشتیم که آن ها را در توافق نامه بگنجانیم.

همه  اصلی ها،  که  بگویم  می توانم  تقریباً  می کند:  تاکید  او 
بخش های تولیدی ما جز معدود استثناهایی که روی تولید آن 
حساسیت داشتیم داخل آن قرار می گیرد. این توافق نامه که 

در یک فصل و ۲۴۵ صفحه است، توافق نامه بسیار مفصلی 
کردیم  آماده  را  اوراسیا  با  تجارت  راهنمای  کتاب  و  است 
برای  است  بخش هایی  و  موافقتنامه  فارسی  ترجمه  هم  که 

راهنمایی بخش خصوصی که چه کار باید کنند.
بر  علاوه  موافقت نامه،  این  در  اینکه  بیان  با  دهنوی  دهقان 
اینکه تعرفه ها به صفر می رسد، پیش بینی شده است که موانع 
نامه  توافق  در  که  فصولی  می کند:  تاکید  برطرف شوند،  نیز 
پیش بینی شده، موضوعات بسیار متنوعی را در بر می گیرد؛ 
متقابل،  اطلاع رسانی  تجاری،  اطلاعات  تبادل  جمله  از 
استانداردسازی، اقدامات بهداشتی، قرنطینه، مسائل مربوط به 
بهداشت، همکاری های گمرکی و بسیاری مسائل دیگر، حتی 
موضوعات مرتبط با حمل ونقل و ترانزیت، که همگی در این 

موافقت نامه مورد توجه قرار گرفته است.
تجارت ایران و اوراسیا چقدر است؟

از وضعیت  ایران  آمار گمرک  آخرین  بررسی  اساس  این  بر 
که  می دهد  نشان  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  و  ایران  تجارت 
صادرات ایران به کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
در سال گذشته با افزایش ۲۰ درصدی به بیش از ۲ میلیارد 

دلار رسید.
به  کالا  دلار  میلیون   ۱۲۱ و  میلیارد  یک  مدت  این  در 
فدراسیون روسیه، ۵۰۵ میلیون دلار به ارمنستان، ۲۷۸ میلیون 
میلیون  قرقیزستان و ۲۱  به  میلیون دلار  قزاقستان، ۱۱۱  دلار 

دلار به بلاروس صادر شده است.
همچنین سال گذشته یک میلیارد و ۵۱۰ میلیون دلار از مبدا 
کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا وارد ایران شده که 
کاهش  درصد   ۲۰ کاهش   ۱۴۰۲ مشابه سال  مدت  به  نسبت 

را نشان می دهد.
نیز  رابطه  این  در  تجارت  توسعه  سازمان  معاون  قنادزاده 
با  ایران  تجاری  مبادلات  حجم  حاضر،  حال  در  می گوید: 
اتحادیه اوراسیا در حدود ۵ میلیارد دلار برآورد می شود. اما 
با توجه به ظرفیت های توافق تجارت آزاد، این رقم می تواند 
طی سه تا پنج سال آینده به بیش از ۲۰ میلیارد دلار افزایش 

یابد.
مزایای کلیدی توافق تجارت آزاد برای ایران

توافق  این  اجرایی شدن  معتقدند  اقتصادی  کارشناسان 
و  بخش خصوصی  برای  را  گسترده ای  فرصت های  می تواند 
تولیدکنندگان ایرانی فراهم کند زیرا این موافقت نامه با هدف 
نوشته  کالا  قلم  هزار  حدود  صفر  تعرفه  با  و  آزاد  تجارت 
شده و شامل ۱۱ فصل و یک ضمیمه مربوط به فهرست های 

کالایی دو طرف توافق است.
در حجم  گمرکی  تعرفه های  موافقت نامه  این  مفاد  اساس  بر 
می تواند  که  می شود  حذف  یا  کاهش  کالاها  از  گسترده ای 
افزایش  را  اوراسیا  بازار  در  ایرانی  کالاهای  رقابت  قدرت 

دهد.
موانع  حذف  و  تجاری  فرآیندهای  ساده سازی  همچنین 
در  تسهیل  استانداردها،  در  تطبیق  جمله  از  غیرتعرفه ای 
فرآیند صدور مجوزها و تسریع در ترخیص کالاها صورت 
موانع  حذف  و  تجاری  فرآیندهای  گرفت ساده سازی  خواهد 

غیرتعرفه ای صورت خواهد گرفت
سرمایه گذاری های  برای  بستر  ایجاد  آنکه  دیگر  مهم  .نکته 
در  به ویژه  اتحادیه،  عضو  کشورهای  و  ایران  میان  مشترک 
حوزه هایی نظیر انرژی، پتروشیمی، صنایع غذایی، کشاورزی 

و ماشین آلات، فراهم می شود.
به  تنوع بخشی  و  غربی  سنتی  بازارهای  به  وابستگی  کاهش 
از  متوازن  اقتصادی  دیپلماسی  راستای  در  صادراتی  مقاصد 
دیگر مزایای تجارت آزاد با اوراسیاست که در مفاد موافقت 

نامه مورد تاکید قرار گرفته است.
از سویی دیگر طبق تاکید کارشناسان با توجه به تحریم های 
انرژی  سوآپ  و  تهاتر  روش های  از  استفاده  بین المللی، 
می تواند راهکاری مؤثر برای توسعه تجارت با اوراسیا باشد.

چالش های زیرساختی در مسیر اجرا
با این حال، اجرای موفق این موافقت نامه نیازمند فراهم سازی 
این  در  قنادزاده  است،  گسترده ای  اداری  و  فنی  بسترهای 
خصوص نیز گفت: در حال حاضر، بخشی از زیرساخت های 
و  گمرکات  استانداردها،  جمله  از  لجستیکی  و  فنی 
سازوکارهای تبادلات مالی هنوز به آمادگی کامل نرسیده اند، 
سایر  می شود  پیش بینی  موافقت نامه،  اجرایی شدن  با  اما 

حوزه ها نیز با سرعت بیشتری به وضعیت مطلوب برسند.
تکمیل  که  می گویند  رابطه  این  در  کارشناسان  همچنین 
هماهنگی میان سازمان ملی استاندارد ایران و نهادهای متناظر 
در کشورهای عضو اتحادیه برای به رسمیت شناختن متقابل 
گواهینامه های کیفی و افزایش ظرفیت لجستیکی در مرزهای 
مشترک و گذرگاه های تجاری، به ویژه گمرکات مرزی چون 
اینچه برون، سرخس و نوردوز از دیگر چالش هایی است که 

باید حل شود.
صادرات  توسعه  کمیسیون  نایب رئیس  نیاورانی،  صدرالدین 
»سیستم حمل ونقل  که  دارد  تاکید  رابطه  این  در  ایران  اتاق 
با روسیه  ما اروپایی-آمریکایی است و در تعاملات تجاری 
و اوراسیا با مشکلاتی همراه است. کانتینرهای داخلی کشور 
کانتینرهای  اما  ندارند.  بار  جابجایی  اجازه  تن   ۲۲ از  بیشتر 
روسی بین ۶۰ تا ۷۰ تن بار حمل می کنند. وقتی سه کانتینر 
روسی  کانتینرهای  به  بخواهد  و  برسد  گرگان  به  ما  تنی   ۲۲
ماند.  از کانتینر خالی خواهد  ۵ تن  تا   ۴ منتقل شود، حدود 
بار می شود و هم  تکان خوردن  این هم موجب جابجایی و 
حدود ۴ یا ۵ تن باری که رایگان می تواند تا آلماتی برود، 

در عمل حمل نمی شود.
به گفته او »برای حل این مشکل، باید وزارت راه را قانع کرد 
که اجازه یک تن بارگیری بیشتر را به صادرکنندگان بدهد. اما 

همین اقدامات کوچک نیز هنوز انجام نشده است.«
ایجاد کانال های مالی و بانکی برای تسهیل در تبادلات پولی، 
بین المللی و محدودیت های  با توجه به تحریم های  خصوصاً 
دسترسی به سیستم های مالی جهانی و آموزش و توانمندسازی 
تجاری  الزامات جدید  با  انطباق  برای  داخلی  صادرکنندگان 
مسئولان  توجه  مورد  باید  نیز  اوراسیا  بازار  استانداردهای  و 

ذی ربط قرار گیرد.
از سویی دیگر ایران تقریباً یک کشور خام فروش است؛ یعنی 
عمده کالاهایی که صادر می کنیم در طبقه بندی کالاهای خام 
یک  تجارت  در  موضوع  این  که  می گیرد  قرار  خام  نیمه  و 
کنفدراسیون  رئیس  لاهوتی  محمد  می شود؛  محسوب  ضعف 
صادرات  عمده  می گوید:  خصوص  این  در  ایران  صادرات 
خام  صورت  به  بعضاً  یا  پایین  ارزش افزوده  با  صادرات  ما 
است. این امر در رقابت های منطقه ای و با عضویت ایران در 
به  باشد.  تهدید  یک  ایران  برای  می تواند  مختلف  پیمان های 
این صورت که ایران فقط صادرکننده مواد خام و نیمه ساخته 
از  بتوانند  ایران  قرارداد  طرف  کشورهای  مقابل  در  و  باشد 
فرصت برداشته شدن تعرفه ها با صادرات محصول به داخل 

ایران، تراز تجاری را به نفع خود مثبت کنند.
این  در  آماده سازی  برای  که  زمانی  بازه  در  او،  گفته  به 
در  باید  سیاست گذاران  هم  می شود،  گرفته  نظر  در  توافقات 
تولیدکنندگان  هم  و  کنند  حرکت  زیرساخت ها  ایجاد  جهت 
تلاش کنند از نظر کیفیت و قیمت تمام شده در رقابت سالم، 
بیشتر  ارزش افزوده  با  محصول  تولید  و  صادرات  افزایش 

داشته باشند و بازارها را به دست بیاورند.
ایران  میان  آزاد  توافق تجارت  اجرایی شدن  مهر،  به گزارش 
 ،۱۴۰۴ اردیبهشت ماه   ۲۵ از  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  و 
اقتصادی سال جاری  مهم ترین تحولات  از  یکی  بدون شک 
توجه  با  می شود.  محسوب  ایران  خارجی  روابط  عرصه  در 
پیگیری  صورت  در  توافق،  این  توجه  قابل  ظرفیت های  به 
برابری  چند  رشد  شاهد  می توان  دقیق،  برنامه ریزی  و  جدی 
در  ایران  منطقه ای  موقعیت  تقویت  و  غیرنفتی  صادرات 

معادلات اقتصادی اوراسیا بود.

عضو کمسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: به کالاهایی که 
سیاست  این  و  نمی یابد  تخصیص  ارز  دارند،  داخلی  مشابه 

همچنان با جدیت دنبال می شود.
 با ابلاغ قانون برنامه هفتم توسعه در تیرماه سال گذشته، دوره 
اجرایی برنامه ششم توسعه به طور رسمی به پایان رسید. این 
و  حقوقی  تبعات  کشور،  کلان  برنامه ریزی  نظام  در  تحول 
آن ها،  مهم ترین  از  یکی  داشت؛  همراه  به  گسترده ای  اجرایی 
توان  از  استفاده  حداکثر  قانون   ۱۶ ماده  قانونی  اعتبار  پایان 
تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی بود که 
اخیراً هم مورد انتقاد بسیاری از فعالان اقتصادی و البته مقام 

معظم رهبری قرار گرفته است.
این ماده طی سال های گذشته، مبنای اصلی ممنوعیت واردات 
آن ها  مشابه  تولید  که  می شد  محسوب  خارجی ای  کالاهای 
بود:  آمده   ۱۶ ماده  متن  در  بود.  امکان پذیر  کشور  داخل  در 
»وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است ثبت سفارش 
مشابه  دارای  خارجی  بادوام  مصرفی  و  مصرفی  کالاهای 
با کیفیت مناسب و به میزان کافی  داخلی را در صورتی که 
در کشور تولید می شوند تا پایان مدت قانون برنامه پنج ساله 
ششم توسعه، ممنوع کند یا در چارچوب ماده ۳۲ قانون احکام 
دائمی برنامه های توسعه کشور، از ابزارهای تعرفه ای و موانع 

فنی برای محدودسازی واردات استفاده نماید.«
بر اساس این حکم قانونی، دستگاه های اجرایی نیز ملزم بودند 
از واردات کالاهایی که در داخل کشور تولید مشابه دارند، 
اصلی  ستون های  از  یکی  واقع  در   ۱۶ ماده  کنند.  خودداری 
همین  در  می رفت.  شمار  به  ملی  تولید  از  حمایت  سیاست 
تهیه  ممنوعیت  این  مشمول  اقلام  از  مفصلی  فهرست  راستا، 
به  این سیاست صرفاً  البته اجرای  بود.  اعمال شده  به مرور  و 

بخش دولتی محدود نبود، بلکه به عنوان راهبردی فراگیر برای 
مدیریت واردات غیرضروری و هدایت منابع ارزی به سمت 

تأمین نیازهای اولویت دار کشور در نظر گرفته شده بود.
بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو  قادری  جعفر  رابطه  این  در 
و محاسبات مجلس در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: بر 
محدودیت  ایجاد  توسعه،  ششم  برنامه  قانون   ۱۹ ماده  اساس 
برای واردات کالاهایی که مشابه داخلی دارند،  یا ممنوعیت 
مورد تأکید قرار گرفته بود. هرچند این برنامه به پایان رسیده 
اما به دلیل سیاست های  و از نظر قانونی منقضی شده است، 
را  خود  همچنان  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  حمایتی، 
وزارت  افزود:  می داند.وی  داخل  تولید  از  حمایت  به  متعهد 
به طور  ارز،  تخصیص  نظیر  ابزارهایی  از  استفاده  با  صمت 
جدی از ورود کالاهایی که مشابه آن ها در داخل کشور تولید 

که  مواردی  در  حتی  معتقدیم  ما  می کند.  جلوگیری  می شود، 
است،  مواجه  انتقاداتی  با  داخلی  تولیدات  از  برخی  کیفیت 
راه حل این مسئله واردات کالای خارجی نیست.قادری تأکید 
کرد: برنامه قطعی وزارت صمت، حمایت همه جانبه از تولید 
داخلی است. ما بر این باوریم که با استمرار این سیاست ها، 
کشور  داخل  در  مناسبی  فروش  بازار  داخلی  تولیدکنندگان 
به  صادرات  حوزه  در  نیز  آن ها  از  بسیاری  و  یافت  خواهند 

موفقیت های چشمگیری دست یافته اند.
تولیدات  کیفیت  طبیعی  به طور  روند،  این  با  داد:  ادامه  وی 
داخلی نیز بهبود خواهد یافت. در حال حاضر فهرست بلندی 
با  رقابت  قابل  کاملًا  کیفیت  نظر  از  که  داریم  کالاهایی  از 
صادرات  آمار  در  موضوع  این  و  هستند  خارجی  نمونه های 
کشور به خوبی مشهود است. طی سال های گذشته، صادرات 
نشان دهنده  که  داشته  قابل توجهی  افزایش  کالاها  نوع  این 
بین المللی  بازارهای  در  ایرانی  تولیدکنندگان  مطلوب  جایگاه 
به  پاسخ  در  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  است.عضو 
سوالی درباره تعداد کالاهایی که واردات آن ها به دلیل وجود 
تولید مشابه داخلی محدود شده، گفت: تعداد این اقلام بسیار 
بخش  خانگی،  لوازم  حوزه  در  مثال،  به عنوان  است.  زیاد 
عمده ای از کالاها دارای تولید داخلی با کیفیت مناسب هستند 
از  دسته  این  بنابراین،  می کنند.  تأمین  را  داخل  بازار  نیاز  و 

کالاها در فهرست محدودیت واردات قرار می گیرند.
یافتن  پایان  به دلیل  و  قانونی  نظر  از  گرچه  کرد:  تاکید  وی 
برنامه ششم توسعه نمی توان از واژه »ممنوعیت« استفاده کرد، 
اما عملًا از طریق ابزار تخصیص ارز، مانع واردات این اقلام 
تخصیص  ارز  دارند،  داخلی  مشابه  که  کالاهایی  به  شده ایم. 

نمی یابد و این سیاست همچنان با جدیت دنبال می شود.

بلوک سازی اقتصادی؛ ایران و اوراسیا در مسیر تجارت بدون مرز

کنترل واردات کالاهای مشابه تولید داخل با سیاست های ارزی

شناسایی ۳۵۰ فعال بازار رمز ارز 
که فرار مالیاتی داشتند

 رئیس مرکز اطلاعات مالی از شناسایی ۳۵۰ نفر فعال در 
بازار رمزارز با گردش بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان که 
دارای فرار مالیاتی بودند همچنین بررسی و تحلیل عملکرد 
مالی ۶۰ صرافی رمزارز با گردش مالی چند هزار میلیاردی 

خبر داد.
 هادی خانی دبیر شورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم 
تکمیل  به عدم  اشاره  با  تروریسم  مالی  تأمین  و  پولشویی 
شاکله اقدامات نظارتی در حوزه رمزارزها گفت: زمینه های 
پولشویی و کلاهبرداری  در این بازار شایع است و تشکیل 
دهنده  نشان  رمزارز،  حوزه  در  کثیرالشاکی  پرونده های 
دلیل  به  رمزارزها  آنکه  است ضمن  عرصه  این  تهدیدات 
برای  جذاب  ابزاری  بودن،  ناشناس  و  غیرمتمرکز  ماهیت 
محسوب  پولشویی  منشأ  جرم  یک  به عنوان  مالیاتی  فرار 

می شوند.
بررسی استعدادهای پولشویی در حوزه های نوظهور

وی به اقدامات پیشگیرانه و هدفمند مرکز اطلاعات مالی 
در مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم در حوزه های 
نوظهور رمزارزها و سکوهای خریدوفروش طلا پرداخت و 
گفت: با هدف تأمین امنیت کاربران، شفافیت مالی و مقابله 
استعدادهای  دیجیتال،  ارزهای  بازار  در  سایبری  جرایم  با 
پولشویی در بازار رمزارزها و سکوهای خریدوفروش طلا 
بررسی  آنها  ردیابی  بین المللی  زیرساخت های  و  شناسایی 

شد.
رئیس مرکز اطلاعات مالی، تدوین قواعد شناسایی عملیات 
مشکوک در حوزه رمزارزها را از اقدامات مؤثر این نهاد 
عنوان  این حوزه  در  پولشویی  با  مقابله  و  پیشگیری  برای 
کرد و گفت: با توجه به گسترش خریدوفروش و معاملات 
معیارهای  و  قواعد  رمزارز،  فعالیت صرافی های  و  رمزارز 
پولشویی  به  مشکوک  عملیات  و  معاملات  شناسایی 
ارزهای دیجیتال در جهت اجرای قوانین داخلی و منطبق 
با استانداردهای بین المللی مبارزه با پولشویی و تأمین مالی 

تروریسم توسط مرکز تدوین شد.
پرونده  بدون  رمزارز  بازار  فعال   ۳۵۰ شناسایی 

مالیاتی
دبیر شورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم به نتایج این اقدامات پرداخت و گفت: 
در بررسی گزارش معاملات و عملیات مشکوک واصله به 
با گردش بیش  مرکز اطلاعات مالی، ۳۵۰ شخص حقیقی 
از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان شناسایی شدند که فاقد پرونده 
مالیاتی بودند و جهت پیشگیری از فرار مالیاتی و برخورد 

قانونی به سازمان امور مالیاتی کشور معرفی می شوند.
بررسی عملکرد صرافی های رمزارز

رئیس مرکز اطلاعات مالی ادامه داد: همچنین عملکرد مالی 
۶۰ صرافی رمزارز با ۱۲۵۰ هزار میلیارد تومان گردش مالی 
طلا  فروش  و  خرید  سکوهای  امتیاز  صاحبان  عملکرد  و 
تحلیل شد که به شناسایی و پیشگیری از جرایم مالی در 

حوزه های نوپدید کمک شایانی کرد.
به  مظنون  اشخاص  حساب های  کردن  مسدود  به  خانی 
گذشته  سال  بهمن  در  رمزارز  بازارهای  در  پولشویی 
اشاره کرد و گفت: در عملیات بانک مرکزی تراکنش های 
مشکوک رصد و شناسایی و پس از بررسی و تأیید مرکز 
پولشویی  به  مظنون  اشخاص  حساب های  مالی،  اطلاعات 
موضوع  گزارش  و  مسدود  قانون  با  مطابق  حوزه  این  در 

به منظور پیگرد قانونی به نهادهای ذی صلاح ارسال شد.
ویژه  گروه  ویژه  موضوعات  از  را  رمزارزها  همچنین  وی 
اقدام مالی FATF عنوان کرد و افزود: این نهاد ناظر روی 
پولشویی و حمایت مالی تروریسم با استفاده از رمزارزها 
در  جدی  چالش  و  کرده  زیادی  تمرکز  اخیر  سنوات  در 

کشورها ایجاد شده است.
 بنابراین در ملاحظات داخلی خودمان و بحث رمزارزها به 
قوانین فرامرزی هم باید توجه شود تا بتوان از مزایای آن 

بهره برداری نمود.

تأکید ایران و عراق
 برای توسعه 

همکاری های مشترک
رسمی  دیداری  در  عراق  برق  وزیر  و  ایران  نفت  وزیر   

بر مناسبات دوجانبه و همکاری های مشترک تأکید کردند.
علی فاضل  زیاد  دیدار  در  شنبه  روز سه  پاک نژاد   محسن 
که در محل وزارت نفت انجام شد، بر روابط راهبردی و 

اهمیت همکاری های دوجانبه در حوزه انرژی تأکید کرد.
مشترک  همکاری های  توسعه  درباره  دیدار  این  در  طرفین 
تاریخی،  عمیق  پیوندهای  به  توجه  با  و  کردند  گفت وگو 
فرهنگی، مذهبی و سیاسی میان ایران و عراق، بر گسترش 

روابط دو کشور در حوزه انرژی تأکید شد.
تبیین  با  نفت  وزیر  هم  امسال  ماه  فروردین  پنج  و  بیست 
عراق  و  ایران  نفتی  همکاری های  گسترش  تفاهم نامه های 
جمله  از  مختلف  زمینه های  در  تفاهم نامه ها  این  گفت: 
مرزی  میادین  از  همراه  گازهای  انتقال  و  دریایی  اکتشاف 
با  ان جی ال  واحدهای  تأمین خوراک  برای  ایران  به  عراق 

مشارکت بخش خصوصی منعقد شده است.

خودروساز خصوصی  شرکت های  مشتریان  که  حالی  در 
را  خودرو  کامل  مبالغ  قطعی،  فروش  قرارداد  قالب  در 
پرداخت کرده اند، حالا با پیامک هایی مواجه شده اند که از 

آن ها خواستار پرداخت مبالغ اضافی شده است.
، در حالی که بسیاری از مشتریان شرکت های خودروساز 
خودرو  مدیران  و  موتور  کرمان  نظیر  خصوصی  بخش 
قراردادهای  در  خودرو  بهای  کامل  پرداخت  به  اقدام 
از  پیامک هایی  ارسال  با  اکنون  کرده اند،  قطعی  فروش 
مبالغی  آن ها  از  که  شده اند  مواجه  شرکت ها  این  سوی 
دولتی  هزینه های  افزایش  بهانه  به  تومان  میلیون   ۱۰۰ تا 
مطالبه می شود؛ موضوعی که با واکنش اعتراضی گسترده 
خریداران همراه شده و درخواست ورود نهادهای نظارتی 

به این پرونده را در پی داشته است.
خریداران: قرارداد فروش قطعی نقض شده است

قراردادهای  در  مخاطبان،  از  دریافتی  اطلاعات  اساس  بر 
فروش قطعی ۹۰ روزه شرکت کرمان موتور، مبلغ نهایی 
تمامی  و  شده  تثبیت  و  تعیین  ثبت نام  هنگام  خودرو 
و  پلاک  بیمه،  مالیات،  گمرکی،  عوارض  از  اعم  هزینه ها 

غیره در این مبلغ لحاظ شده است.
با این حال، شرکت با استناد به افزایش هزینه های گمرکی 
مبالغی  پرداخت  خواستار  مشتریان  از  دولتی،  دیون  یا 
نقض  خریداران،  باور  به  که  اقدامی  است؛  شده  جدید 
آشکار مفاد قرارداد و بی اعتنایی به اصول حقوقی فروش 

قطعی به شمار می رود.
ادعای افزایش دیون دولتی؛ شفاف سازی لازم است

بر این اساس قاعده بر این است که وقتی قیمت نهایی شد 
و قرار داد قطعی بسته شده افزایش قیمتی اعمال نشود.

بررسی های میدانی و اسناد مالی موجود نیز نشان می دهد 
برای خودروهای  دولتی  دیون  میزان  که در حال حاضر، 
بالای ۳ میلیارد تومان، حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان 

از کل قیمت خودرو را شامل می شود.
این  که  دارند  تأکید  مشتریان  از  بسیاری  حال،  این  با   
با  نباید  اکنون  و  شده  تسویه  ثبت نام  زمان  در  هزینه ها 
تحمیل  آنان  به  بیشتری  مالی  بار  دیون،  افزایش  ادعای 

شود؛
 به ویژه در شرایطی که سود تأخیر یا امتیازی بابت خواب 
سرمایه در این مدت پرداخت نشده است و از سوی دیگر، 
شرکت ها نیز با تأخیر در تحویل خودرو، تعهدات زمانی 

خود را زیر پا گذاشته اند.
مشتریان: شرکت ها مسئول اند، نه دولت

از سویی دیگر برخی شرکت های خودروساز در بیانیه های 
غیررسمی و حتی صفحات رسمی خود اعلام کرده اند که 
نه  است،  دولت  »مقصر  اضافه،  وجه  مطالبه  صورت  در 
ما«. این موضع گیری با انتقادات گسترده همراه شده است؛ 
چرا که بر اساس اصول قرارداد، مسئولیت اجرای مفاد بر 

عهده فروشنده است، نه سیاست گذار.
افزایش  بار  قرارداد،  انعقاد  از  پس  نمی توانند  شرکت ها 

هزینه های پیش بینی نشده را به دوش مشتری بیندازند.
نهادهای  ورود  لزوم  است؛  انحصاری  خودرو  بازار 

ذی ربط
مطالبه گری  محوریت  با  پویش هایی  اخیر،  روزهای  در 
و  شده  ثبت  عمومی  سامانه های  در  خریداران  حقوق 
پیام هایی،  انتشار  با  مجازی  فضای  در  بسیاری  مشتریان 
از احتمال تجمع اعتراضی، شکایت رسمی و انصراف از 

خرید خبر داده اند.
آنان از سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
خواستار  صمت  وزارت  و  حکومتی  تعزیرات  سازمان 
با آنچه »رویه فریبنده  تا  به موضوع شده اند  ورود فوری 
می خوانند،  خصوصی«  شرکت های  برخی  سودجویانه  و 

برخورد قاطع صورت گیرد.
بازار  اینکه  به  توجه  با  می دهد  نشان  بررسی ها  همچنین 
بازار  یک  همچنان  رقابت  شورای  دیدگاه  از  خودرو 
بازار  این  از  نیز  مونتاژی  خودروهای  و  است  انحصاری 
مستثنی نشده اند پس توقع بر این است که شورای رقابت 
یا از طریق نظارت یا ثبت شکایت به این موضوع ورود 
را دارد  این ظرفیت  بنابراین همچنان شورای رقابت  کند 

که این مشکل را حل کند.
از طرف دیگر سکوت تنظیم گر فنی -وزارت صمت- در 
در  وزارتخانه  این  زیرا  دارد  سوال  جای  خصوص  این 

تعامل با دولت قطعاً می تواند مشکل مذکور را رفع کند.
با  خودرو  بازار  که  فعلی  شرایط  در  مهر،  گزارش  به 
و  غیرواقعی  قیمت های  عرضه،  کمبود  نظیر  چالش هایی 

نوسانات ارزی مواجه است
می تواند  فروش،  تعهدات  اجرای  در  بی ثباتی  هرگونه   

اعتماد عمومی را خدشه دار کند.
از  هنگفتی  مبالغ  قطعی  فروش  وعده  با  که  شرکت هایی 
مردم دریافت کرده اند، باید به تعهدات خود پایبند باشند 
و افزایش هزینه های جانبی را از منابع داخلی جبران کنند، 
نه از جیب مشتریانی که ماه ها پول خود را در اختیار آن ها 

گذاشته اند.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

اول  هیات   ۱40۳/۱2/22  –  ۱40۳۶0۳۱۸0۱۹0۱۱02۸ شماره  رای  برابر 
سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع 
بلا  مالکانه  تصرفات  تالش  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
شناسنامه  شماره  به  قربان  فرزند  ناوی  آبتن  غلامعلی  آقای  متقاضی  معارض 
۳027 صادره از تالش در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه و محوطه و 
انباری مشتمل بر محوطه به مساحت 40۶ متر مربع پلاک فرعی 2۱44 از ۹۳ 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۱۶ فرعی واقع در قریه ناو بخش 27 
گیلان خریداری از مالک رسمی نصرت نیک صورت ناوری محرز گردیده 
روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است. 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱404/02/۱0
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱404/02/2۵

م الف ۹07/207
روئیس ثبت اسناد و املاک –روح اله لطفی
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استان هااستان ها
باز شدن پنجره کشور به سمت 

جوانی با شعار فرزندآوری
و  کهنه  شعار  زدون  و  فرزندآوری  های  مشوق  اعمال 
»فرزند  شعار  جایگزینی  و  مردم  ذهن  از  غرب  پوسیده 
بیشتر زندگی بهتر« بدون تردید پنجره جمعیت کشور را به 

سمت جوانی باز خواهد کرد.
 اگر تنها به شعار اکتفا نشود و زمینه های لازم برای عبور از 
وضعیت حاضر فراهم شود تمامی ارگان های مربوطه دست 
فرزنددار  و  آسان  را  ازدواج ها  مسیر  و  داده  هم  بدست 
خود  وظایف  به  امر  متولیان  همچنین  کنند  سهل  را  شدن 
واقف باشند، ایران اسلامی شاهد جامعه جوان و پر انرژی 

خواهد بود.
عملی  حمایت  و  ازدواج  وام  همچون  تسهیلاتی  اعطای 
به  را  نوید  این  می تواند  فرزند  چند  دارای  زوج های  از 
جامعه بدهد که بیش از ۲ فرزند داشتن کابوس وحشتناکی 

نیست، بلکه امید به زندگی را مضاعف می کند.
دسترسی  برای  کنونی  شرایط  در  لازم  مشوق های  اعطای 
آسان به معیشت لازم و در تنگنا نماندن خانواده ها، مولفه 
دیگری است که می تواند راه پرپیچ وخم رسیدن به جامعه 

و جمعیت جوان را هموار کند.
شده  خارج  شعار  قالب  از  جمعیت«  »جوانی  مقوله  وقتی 
کدام  هر  و  کند  توجه  مهم  این  به  توان  تمام  با  جامعه  و 
بدون  باشند  ثمر  مثمر  خود  وظایف  حیطه  در  نهادها  از 
بی شماری  را کودکان  پیرمردی  و  پیرزن  هر  تردید جای 
در  کشور  افتاد  اتفاقی  چنین  که  زمانی  و  گرفت  خواهند 
انرژی و  پر  نیروی جوان کاری  نزدیک صاحب  آینده ایی 
خلاق خواهد شد چرا که برخورداری هر کشوری از این 
ظرفیت، یعنی پا گذاشتن در مسیر توسعه همانگونه که در 

کشورهای مختلف دیده می شود.
فراهم کردن بسترها،رمز عبور از سالمندی جمعیت

به  ارتباط  این  در  غربی  آذربایجان  دانشگاه های  استاد 
ایرنا می گوید که فراهم کردن بسترها و اعمال مشوق های 

فرزندآوری رمز عبور از بحران سالمندی جمعیت است.
مسایل  بر  علاوه  می کند:  خاطرنشان  زاده  قلی  علی  فخر 
فرزندآوری،  ضرورت  تبیین  و  سازی  فرهنگ  و  تبلیغاتی 
شود  حمایت  باید  شده اند  فرزند  صاحب  که  افرادی  از 
تا بتوانند فرزندان خود را به راحتی پرورش داده، بزرگ 

کنند و تحویل جامعه دهند.
نزدیک  آینده  در  کارشناسان  تعبیر  به  می دهد:  ادامه  وی 
توجه  با  و  است  ایران  انتظار  در  جمعیتی  چاله  سیاه  یک 
از  که  جمعیتی  و  دارد  وجود  که  آوری  فرزند  میزان  به 
اول انقلاب به این طرف عبور کرده و به سمت کهنسالی 
و  پیر  جمعیت  عمده  آینده  سال   ۱۰ در  شاید  می رود، 
یادآور  دانشگاه  استاد  باشد.این  کهنسال  و  افتاده  کار  از 
برای  حمایتی  اقدامات  با  که  است  این  بر  سعی  می شود: 
تشویق نسل جوان به فرزندآوری تلاش شود تا جلوی این 
کهنسالی  خطرناک  فاجعه  همچنین  و  جمعیتی  چاله  سیاه 
جمعیت  می کند:  اضافه  زاده  شود.قلی  کشورگرفته  در  را 
در  و  است  آن  ملی  قدرت  مولفه های  جزو  کشوری  هر 
می شوند. محسوب  مولفه  مهمترین  جوانان  جمعیت،  بین 

آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری  مردم  نماینده 
فرهنگ  ترویج  در  دستگاه ها  تمامی  باید  که  می گوید 
مناسب،  وام  مسکن،  اعطای  با  و  کنند  عمل  فرزندآوری 
دیگر  تسهیلات  و  سفر  هزینه های  کاهش  نقلیه،  وسیله 
الله  شوند.آیت  فرزندآوری  به  خانواده ها  تشویق  موجب 
عسگر دیرباز با بیان اینکه یک هزار و ۴۰۰ سال قبل، اسلام 
می کند:  اضافه  است،  کرده  تاکید  فرزندآوری  مقوله  به 
مقوله فرزندآوری باید فرهنگ سازی شود و دراین زمینه 
رسانه های جمعی و ملی با تولید فیلم، تئاتر، مجموعه های 
باشند. آفرین  نقش  می توانند  سینمایی  فیلم  و  تلویزیونی 

رغبتی  بی  و  فرزندآوری  از  پرهیز  می کند:  تصریح  وی 
نیروی  از  بی نصیب  را  فرزند، جامعه  داشتن  به  خانواده ها 
انسانی نخبه کرده و حوزه های نظامی، سیاسی و اقتصادی 
الله  می سازد.آیت  مواجه  زیادی  با خطرات  را  منطقه ای  و 
باید  آوری  فرزند  فرهنگ  ترویج  می دهد:  ادامه  دیرباز 
باشیم که  معتقد  مهم  این  به  و  قرار گرفته  اولویت جامعه 
کمرنگ  آوری  فرزند  فرهنگ  ترویج  با  کشور  سالمندی 
هم  ارومیه  سنت  اهل  دینی  علوم  مدارس  می شود.مدرس 
پیری  سمت  به  جمعیت  حرکت  تبعات  اینکه  به  اشاره  با 
نهادهای  می گوید:  است،  جبران  غیرقابل  کمتر،  فرزند  و 
مسوول و دخیل باید بسترهای لازم،  امتیازات و امکاناتی 
را که برای خانواده ها و فرزندآوری نیاز است، برای نسل 
اضافه  محمدپور  الرحمن  عبد  کنند.ماموستا  فراهم  جوان 
می کند: نهادهای مدنی اگر با همکاری دولت زمینه اشتغال 
اسلامی شاهد جوانی جمعیت  ایران  قطعا  کنند،  فراهم  را 
شده و با سرعت بیشتری به سمت توسعه حرکت خواهد 
تبدیل  فرهنگ  به  را  فرزندآوری  می کند:  تاکید  کرد.وی 
قرار  توجه  مورد  زمینه  این  در  را  مادران  دغدغه  و  کنیم 
حتما  می کنند  فرزندآوری  که  مادرانی  شود  سعی  دهیم؛ 
با  شود.وی  پرداخت  آنها  به  کافی  حقوق  و  شوند  بیمه 
بیان اینکه دلیل تاکید مقام معظم رهبری بر جوانی جمعیت 
ناشی از نگاه دین به این مقوله است، خاطرنشان می کند: 
جوان نشاط، شادابی و جامعه ای پویا را به وجود می آورد.

بر  تاکید  با  ارومیه  سنت  اهل  دینی  علوم  مدارس  مدرس 
جوان کردن جمعیت از طریق فرزندآوری، یادآور می شود: 
امروزه بسیاری از کشورهای جهان به سوی جوانی جمعیت 
روی آورده اند، راهی که اسلام صدها سال قبل بدان تاکید 
کشورهایی  می کند:  اضافه  محمدپور  است.ماموستا  کرده 
نظیر چین و هند به واسطه داشتن جمعیت جوان و نیروی 
انسانی ارزان، امروز نبض اقتصاد جهان را به دست گرفته 
و مسیری را انتخاب کرده اند که اسلام، مسلمانان را به آن 
زندگی  کمتر  فرزند  شعار  می گوید:  است.وی  خوانده  فرا 
بهتر دیگر در دنیای امروز باطل شده و خود غرب نیز به 
جمله  از  فرزندآوری  برای  مشوق هایی  که  رسیده  جایی 
مرخصی بیشتر برای زنان شاغل تعیین کرده است.مدرس 
همچنین  غربی  آذربایجان  سنت  اهل  دینی  علوم  مدارس 
تاکید  مورد  بسیار  که  مواردی  جمله  از  می دهد:  ادامه 
اسلام قرار گرفته، خانواده دارای اولاد است؛ این فرمایش 
دینی بوده و بسیار به آن تاکید شده است.وی خاطرنشان 
می کند: تنها بودن فرزندان و تک فرزندی باعث می شود 
هم والدین در آینده از داشتن فرزند بیشتر محروم بمانند و 
از داشتن همدم  هم فرزندان در برهه های مختلف زندگی 
تبعات  وضعیت  این  و  شوند  بی نصیب  خواهر  و  برادر  و 

نامطلوبی به دنبال دارد.

حال درختان قزوین در بهار
 هم خوب نیست

 نگاهی به وضعیت درختان سطح خیابان ها و فضای سبز 
قزوین نشان می دهد که حال برخی درختان این شهر خوب 
نیست و شاخ و برگ آنها نیز با آمدن فصل رویش بهار اما 

سبز نشدند و هنوز هم بی جان هستند.
 خشکی یا قطعی درختان سطح شهر قزوین مساله تازه ای 
نیست، سال ها است که درختان این شهر بی نفس ادامه می 

دهند و با خشکی و بی حالی دست و پنجه نرم می کنند.
شهرداری هر ساله درختان بیشماری را به دلیل خشکی و از 
ناکارآمدی قطع می کند و هر زمان که خبری در این باره به 
گوش مردم می رسد، شاید در ذهن خود این سوال را مطرح 
کنند که آیا قانون حفظ و گسترش فضای سبزی وجود دارد 
یا اگر وجود دارد تا چه اندازه این قوانین و آیین نامه ها 

اجرایی می شوند.
نهادهایی هستند  از اصلی ترین  بی شک، شهرداری ها یکی 
به  را  درختان  قطع  یا  خشکی  اتهام  انگشت  توان  می  که 
سوی آنها بگیریم، چرا که هر چند وقت یک مرتبه اخباری 
در خصوص فضای سبز و باغستان قزوین، قطعی و خشک 
شدن درختان در پارک ها و فضای سبز استان به گوش می 

رسد.
فضای سبز، یکی از مهمترین فضاها در شهر محسوب می 
امری  یک  شهری  پایدار  توسعه  به  رسیدن  برای  که  شود 
ضروری محسوب می شود و از طرف دیگر، کیفیت فضای 
سبز بسته به درختان سالمی که در هر شهری وجود دارد 
بهداشتی  و  روانی  نیازهای  و  فیزیکی  حجم  با  متناسب  و 
و اکولوژیکی شهر بازدهی زیست محیطی بسیار خوبی را 

فراهم می کند.
در  درختان  و  سبز  فضای  وجود  که  معتقدند  کارشناسان 
و  گرد  کنترل  و  هوا  دمای  متعادل شدن  باعث  شهر  سطح 
غبار و همچنین جذب ارتعاش امواج صوتی به وسیله برگ 
ها و شاخه های درختان می شود که می تواند در کیفیت 
زندگی شهرنشینی بسیار موثر عمل کند، اکنون می خواهیم 
به این موضوع پی ببریم که چرا درختان قزوین حال خوبی 
داده  انجام  اقداماتی  چه  شهرداری  میان  این  در  و  ندارند 
است، به همین منظور خبرنگار ایرنا سراغ چند گیاه پزشک، 
پژوهشگر جنگل ها و مراتع استان و همچنین رییس سازمان 
فضای سبز شهرداری قزوین رفته تا نظرات آنها را در این 

باره جویا شود.
مسوول بخش تحقیقات جنگل ها و مراتع استان قزوین در 
ناخوش  دلیل  خصوص  در  ایرنا  خبرنگار  سوال  به  پاسخ 
گونه  گوید:  می  قزوین،  شهر  سطح  درختان  بودن  احوال 
انتخاب  منطقه  زیست  شرایط  با  متناسب  باید  گیاهی  های 
شود، اما این موضوع در فضای سبز شهری قزوین به اندازه 
کافی رعایت نمی شود و همین موضوع باعث می شود که 

درختان سالمی نداشته باشیم.
و  اصولی  توجه  دیگر،  طرف  از  داد:  ادامه  رشوند  سعید 
نمی  لحاظ  شهر  سطح  در  درختان  نگهداری  برای  مناسب 
شود و سازمان فضای سبز شهرداری بدون توجه و نظارت 
بیشتر  رفتن  بین  از  و  خشکی  زدگی،  آفت  موجب  کافی 

درختان شهر قزوین شده است.
آبیاری  برای  زمان  بهترین  اینکه  به  توجه  با  افزود:  وی 
و  است  خنک  های  ساعت  روز،  شبانه  طول  در  درختان 
تنش  دچار  را  درختان  که  باشد  حدی  به  هوا  دمای  باید 
نکند، اینکه فصل تابستان نیز در راه است، آبیاری ها باید 
ماهانه  آبیاری  اگر  به عبارتی  انجام شود،  به صورت منظم 
به دلیل کم آبی و به طور ناگهانی به ۲ ماه و یا بیشتر تغییر 

کند، برای درخت تنش زا خواهد بود.
قزوینی است که  پزشک  گیاه  دیگر  طاهره سادات علایی، 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، اظهار کرد: یکی از دلایل 
اصلی خشکی و زردی برگ درختان قزوین در فصل بهار به 
دلیل آبیاری نامنظم بوده که فواصل آبیاری رعایت نشده و 
دلیل دیگر آن این است که فضای سبز شهرداری از کمبود 
حضور کارشناس گیاه پزشک و نداشتن نظارت و بررسی 

دقیق بر خاک، ریشه و آفت های درختان رنج می برد.
وی ادامه می دهد: درخت هر قدر هم تنومد باشد به دلیل 
آفت و بیماری از بین می رود و زردی و خشکی برگ آن 
نیز به همین علت است، اگر نظارت مستمر و رسیدگی کافی 
به درختان سطح شهر صورت نگیرد بی شک شاهد مرگ 

تدریجی آنها خواهیم بود.
علایی تصریح می کند: این در حالی است که کارشناسان 
امر بایستی زمان دقیق مبارزه با آفت و بیماری در درختان 
این  موقع  به  و  زمان مشخص  در  اینکه  کنند،  را مشخص 
اما  درمان شود  مرور  به  درخت  تا  گیرد  مبارزات صورت 
متاسفانه در قزوین این موارد نادیده گرفته شده و تنش هایی 
به درختان وارد شده است.به گفته این مسوول، زمان آبیاری 
اما زمانی که هر ۲  نیز دارد  البته بستگی به خاک  درختان 
هفته یا هر ۱۰ روز یک مرتبه آبیاری صورت می گیرد، این 
فاصله باید رعایت شود و نباید به دلیل کمبود آب، آبیاری 
ها به یک مرتبه در هر ماه موکول شود، چرا که در فصول 
تابستان و تغییرات اقلیمی شاهد تابستان های بسیار گرمی 
تنش  درخت  آبیاری  زمان  در  طولانی  فاصله  این  هستیم، 
ایجاد می کند که همین مساله باعث خشکی آن می شود.

این گیاه پزشک تصریح کرد: آفت و بیماری به درختانی که 
ضعیف تر هستند حمله می کند و دلیل آن نیز این است که 
موضوع  این  برروی  دقیق  نظارت  پزشکی  گیاه  کارشناس 
نداشته در حالی که با شروع هر فصل این نظارت ها باید به 
صورت جدی وجود داشته باشد و موانع و مشکلات بررسی 
اولیه  زمان  همان  در  اگر  درختان  بیماری  افزود:  شود.وی 
تشخیص داده شود، درمان و رفع آن نیز بسیار زود می تواند 
اتفاق افتد اما اگر کل درخت دچار آفت و خشکی شود، 
ضعیف شده و با مصرف سم و کود بسیار زیاد نیز به هیچ 
عنوان پاسخ نخواهد داد و درخت به مرور از بین می رود.

علایی بیان کرد: اگر امروز بخواهیم درختان قزوین را درمان 
کنیم باید به صورت دقیق بررسی شود که میزان پیشرفت 
بیماری درختان در چه حدی است و آیا می شود بهبودی 
چون  که  دهد  می  نشان  شواهد  اما  خیر،  یا  کرد  حاصل 
درختان شهر سال های سال نادیده گرفته شده اند، به نظر 
این مسوول،  نباشد.به گفته  آنها  برای  می رسد که درمانی 
شهرداری قزوین مطالعات تخصصی در زمینه درختان شهر 
انجام نمی دهد، اینکه نه بودجه ای برای این کار در اختیار 
نه پیگیری خاصی در این زمینه صورت  قرار داده شود و 
و خسارت  بوده  زا  آسیب  بسیار  موضوعاتی  چنین  بگیرد، 

های فراوانی در نهایت به درختان وارد می شود.

نخل های فارس در محاصره؛ آیا فناوری می تواند قاتل حنایی را شکست دهد؟
نخلستان های فارس در محاصره سوسک سرخرطومی حنایی، 
آفتی نامرئی که با ایجاد تونل های یک متری در تنه درختان، 
پس  حالا  می کند؛  نابود  درون  از  را  چندین ساله  نخل های 
آیا  که  است  مطرح  پرسش  این  سنتی،  مبارزه  از هفت سال 
فناوری های نوین می توانند جلوی این قاتل حنایی را بگیرند؟

و طولی  آجری  قرمز  رنگ  با   سوسک سرخرطومی حنایی، 
کمتر از چهار سانتی متر، در ظاهر بی آزار اما در عمل یکی از 

مخرب ترین آفات نخیلات جهان است.
این حشره با تخم گذاری در زخم های تنه نخل، لاروهایش را 
به درون بافت های آوندی می فرستد؛ لاروها با تغذیه از شیره 
نخل، شبکه حیاتی درخت را نابود می کنند، بی آنکه تا مراحل 

پایانی، نشانه ای از بیماری در ظاهر درخت دیده شود.
نتیجه این حمله خاموش، مرگ نخل های ایستاده ای است که 

گاه بیش از ۷۰ میلیون تومان ارزش اقتصادی دارند.
ارقام مضافتی و خاصویی،  به ویژه  بارور و زینتی،  نخل های 
نسل   ۱۸ )تا  بالا  نسل  تولید  هستند؛  آفت  این  اصلی  هدف 
آلودگی،  سریع  شناسایی  در  دشواری  و  بهینه(  شرایط  در 

خسارت آن را به سطح بحران رسانده است.
ناخواسته قربانی 

استان فارس با سهم ۱۴ درصدی از تولید خرمای کشور و 
تولید سالانه ۳۷۰ هزار تن، رتبه نخست را در این حوزه دارد 
اما هجوم سوسک سرخرطومی، حیات اقتصادی نخلستان های 

این استان را با چالشی جدی مواجه کرده است.
این آفت نخستین بار در سال ۱۳۶۸ در سیستان و بلوچستان 
مشاهده و قرنطینه شد، اما پس از دو دهه، از میانه های دهه 

۹۰ به استان های جنوبی از جمله فارس گسترش یافت.
اولین گزارش رسمی از حضور آن در فارس به اردیبهشت 
۱۳۹۶ در شهرستان اوز بازمی گردد؛ انتقال پاجوش های آلوده 
از مناطق دیگر، عامل اصلی شیوع این آفت عنوان شده است.

دغدغه باغداران: هراس از سوسک سرخرطومی
یک کشاورز جهرمی ا اشاره به مشاهده مواردی از این آفت 
مانند  نیز  امسال  نگرانیم  کرد:  بیان  منطقه،  نخلستان های  در 

سال گذشته خسارت وارد شود.
وی افزود: با وجود کاهش نسبی تعداد آفت نسبت به سال 
انجام  سم پاشی  نوبت  دو  و  دارد  وجود  هنوز خطر  گذشته، 

داده ام.
خبر  آفت  این  اثر  در  نخل  سه  نابودی  از  دیگری  کشاورز 
داد و گفت: سه مرحله سم پاشی نتیجه مطلوب نداشته است.

نگران کننده آمارهای 
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان فارس نیز 
زیر  هکتار سطح  هزار   ۳۷ بر  افزون  ایرنا گفت:  به خبرنگار 
اردیبهشت  در  آفت  این  است؛  فارس  استان  نخیلات  کشت 

سال ۱۳۹۶ در شهرستان اوز مشاهده شده است.
جاوید عباسی افزود: در مدت این هفت سال نزدیک به ۱۲ 
این تعداد ۱۱  از  هزار اصله درخت آلوده شناسایی شد که 
هزار اصله آن تیمار و درمان شده است و هزار اصله درخت 

امحا شده است.
مدیریت  تحت  حاضر  حال  در  آفت  این  کرد:  تاکید  وی 
و  نخیلات  کشت  زیر  سطح  به  توجه  با  اما  است،  کنترل  و 
این  استان،  باغات در  توسعه  آنها و  پراکندگی  و  گستردگی 

آفت پهنه گسترش خود را در سطح استان افزایش می دهد.
پاجوش ها؛ حلقه گمشده مبارزه

خطرناک  آفت  این  انتقال  اصلی  دلیل  کرد:  عنوان  عباسی 
می شود؛  استفاده  کشت  برای  که  است  خرما  پاجوش  بیشتر 

توسعه باغات نیاز به تامین پاجوش دارد.
فارس  خلیج  کشورهای  از  هم  مواقع  برخی  داد:  ادامه  وی 
پاجوش قاچاق می شود و جابه جا می شود و این یکی دیگر 

از دلایل گسترش این آفت است.
فارس  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  نباتات  حفظ  مدیر 

که  است  این  کشور  در  موجود  چالش های  از  یکی  گفت: 
باغداران  و  هستند  محدود  بسیار  خرما  مجاز  نهالستان های 
دیگر  باغ های  از  را  نخلستان خود  پاجوش  به  نیاز  مجبورند 

استان ها تهیه کنند.
عباسی افزود: متاسفانه فرهنگ نقل و انتقال پاجوش رعایت 
نمی شود، گواهی بهداشت نادیده گرفته می شود و ضدعفونی 

در مبدا و مقصد انجام نمی شود.
وی تأکید کرد: دلیل اصلی گسترش این آفت در استان، نقل 
و انتقال بدون ضابطه پاجوش است که برای حل آن نیازمند 

همراهی و همکاری باغداران هستیم.
فارس  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  نباتات  حفظ  مدیر 
از  پیشگیری  در  می تواند  نیز  به باغی  مسائل  رعایت  گفت: 

گسترش این آفت بسیار موثر باشد.
در  کشاورزان  همکاری  درختان،  تنه شویی  افزود:  عباسی 
تله گذاری و مشارکت باغداران در اجرای ضوابط و قوانین 

می تواند به کنترل آفت کمک کند.
وی تاکید کرد: با همکاری جهاد دانشگاهی، دستگاه صوتی 
تشخیص آلودگی درختان ساخته شده است و امید است این 
با  این آفت  با  مبارزه  نوین  فناوری تجاری شود؛ روش های 

استفاده از تصاویر ماهواره ای در استان در حال اجراست.
ارزش اقتصادی در خطر

فارس  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  نباتات  حفظ  مدیر 
میلیون   ۷۰ حدود  خرما  درخت  هر  اقتصادی  ارزش  گفت: 
ارزش  این  کنیم،  کنترل  را  آفت  نتوانیم  اگر  و  است  تومان 

اقتصادی از بین خواهد رفت.
استان،  خرماخیز  شهرستان   ۱۶ مجموع  از  افزود:  عباسی 
حدود ۱۱ شهرستان درگیر آفت سوسک سرخرطومی هستند.

وی ادامه داد: پیش بینی می شود امسال نیز حدود هزار اصله 
تامین  مستلزم  شناسایی  این  کنیم؛  شناسایی  آلوده  درخت 

اعتبارات لازم برای پایش درختان و باغ ها است.
آیا فناوری پیروز می شود؟

همچنین رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس در این 
فناوری های  از  با استفاده  بیان کرد: مبارزه هوشمندانه  زمینه 
روز و نرم افزارهای مختلف از جمله اقدامات موثر در حوزه 
حفظ نباتات است؛ برای نخستین بار در کشور، مرکز پایش 
در  که  ایجاد شده  استان  در  هوشمند کشاورزی  مدیریت  و 

آن، مدیریت عالمانه آفات امکان پذیر شده است.
چالش  با  کشور  جنوبی  استان های  افزود:  دهقان پور  مجتبی 
روبه رو  مرکبات  زوال  و  خرما  حنایی  سرخرطومی  سوسک 
هستند؛ کنترل موفق این آفت و بیماری ها نیازمند نگاه ویژه 

و اقدامات موثرتر است.
بیماری های  با  تولیدی  عرصه های  در  کرد:  تصریح  وی 
نوپدید، آفات نوظهور و مقاومت علف های هرز به علفکش ها 
مواجهیم؛ از ۲ سال گذشته، اجرای طرح افزایش ضریب نفوذ 
تقویت  و  عارضه یابی  هدف  با  تولیدی  واحدهای  در  دانش 

نقاط قوت در دستور کار قرار گرفته است.
گرده افشانی؛ گام نخست تولید

از  نیز  فارس  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  مدیر 
پایان عملیات گرده افشانی نخیلات در سطحی افزون بر ۴۲ 

هزار هکتار خبر داد.
مهم ترین  خرما  گرده افشانی  کرد:  بیان  فرد  زمانی  ابوالفضل 
عملیات برای تولید محصولی مرغوب و اقتصادی است؛ این 
و  خرما  مختلف  ارقام  به  توجه  با  فارس  استان  در  عملیات 
اقلیم هر منطقه، از نیمه اسفند آغاز شد و تا پایان فروردین 

ادامه یافت.
وی ادامه داد: نخل درختی دوپایه است و برای گرده افشانی 
باید دانه گرده از پایه نر به پایه ماده منتقل شود. این فرایند 
با کمک نیروی انسانی ماهر به صورت سنتی انجام می شود.

زمانی فرد افزود: در مواردی از لانس های تلسکوپی و پهپاد 
این روش ها  توسعه  و  است  استفاده شده  گرده افشانی  برای 

در دست بررسی است.

این مقام مسئول گفت: فارس با تولید سالانه نزدیک به ۳۷۰ 
هزار تن خرما، ۱۴ درصد از تولید ملی را به خود اختصاص 

داده و رتبه نخست کشور را داراست.

وی تاکید کرد: شهرستان های قیروکارزین، کازرون، جهرم و 
فراشبند از مهم ترین مناطق تولیدکننده خرما در استان هستند.

گفت:  فارس  استان  جهادکشاورزی  سازمان  باغبانی  مدیر 
و  علمی  تغذیه  مناسب،  آبیاری  مانند  به باغی  اصول  رعایت 
حفظ بهداشت باغ های نخل برای تداوم تولید خرما ضروری 

است و انتظار می رود باغداران این موارد را جدی بگیرند.
ایستگاه های پیش آگاهی؛ چشم بیدار کشاورزی

در  پیش آگاهی  ایستگاه   ۴۱ آفات،  بهینه  مدیریت  هدف  با 
آفات  رصد  با  ایستگاه ها  این  است؛  شده  راه اندازی  فارس 
کلیدی مانند کرم گلوگاه انار و زنگ زرد گندم، زمان مناسب 

مبارزه را به کشاورزان اعلام می کنند.
این اقدام به همراه آموزش باغداران، نقش مهمی در کاهش 

خسارت های ناشی از آفات ایفا می کند.

سود ماینرها، زیان مردم خراسان شمالی؛ چه کسی پاسخگوست؟
 دستگاه های غیرمجاز رمز ارز این روزها در خراسان شمالی 
استان  این  برق  مخفیانه  کشور  در  انرژی  ناترازی  وجود  با 
شبکه  به  میلیاردی  چندین  خسارت  و  بلعند  می  را  محروم 
برق استان وارد می کنند. مزرعه در گذشته به مکانی اطلاق 
محصولات  تولید  به  دست  کشاورزان  آن  در  که  می شد 
سال  چند  در  اما  بچرخد  زندگی  چرخ  تا  می زدند  مختلف 
اخیر مزارع استخراج ارز دیجیتال واژه جدیدی است که در 
بین مردم رواج پیدا کرده است.در این مزارع خبری از تولید 
و اشتغالزایی نیست بلکه با گسترش آن و به یغما رفتن انرژی 
خوابیده  تولیدی  واحدهای  از  بسیاری  زندگی  چرخ  ارزان 
می شود و جیب تنها عده ای به بهای اختلال زندگی افراد 
پر می شود.مسوولان و کارشناسان بخش انرژی نیز یکی از 
شوم  مزارع  این  وجود  را  اخیر  خاموشی های  اصلی  دلایل 
بیان می کنند اما به  علت سود بالا استخراج ارز، سودجویان 
از هر فرصتی برای دست اندازی به شبکه برق رسانی استفاده 
می کنند.این افراد با استفاده از دستگاه ها و تجهیزات خاص 
اقدام به استخراج ارز می کنند که متاسفانه با افزایش پیک بار 
مصرف برق این مزارع استخراج ارز در حال تبدیل شدن به 

یک چالش بسیار بزرگ در خراسان شمالی است.
برق خراسان شمالی در  نیروی  توزیع  آمار شرکت  براساس 
برق حدود ۱۵ هزار خانوار  ماینرهای غیرمجاز  سال گذشته 
این استان را مصرف کردند و این در حالی است که تداوم 
این وضعیت در روزهای گرم سال روزهای ناخوشی را برای 

صنعت برق در خراسان شمالی به تصویر می کشد.
کشف ۱۶۲ دستگاه ماینر

مدیر امور دیسپاچینگ و فوریت های برق خراسان شمالی می 
این  در   ۱۴۰۳ سال  ارز  رمز  غیرمجاز  دستگاه   ۱۶۲ گوید: 
استان کشف و ضبط شد که فعالیت این دستگاه ها بیش از 

۴۰ میلیارد ریال به شبکه برق استان خسارت زد.
شده  کشف  های  دستگاه  ارزش  افزاید:   می  معروف  محمد 
مصرفی  برق  مقدار  که  است  شده  اعلام  ریال  میلیارد   ۱۵۰

آنها معادل ۱۵ هزار خانوار بوده است.
وی ادامه می دهد: این دستگاه ها بیشتر در شهرهای بجنورد 
و شیروان کشف شده که در پوشش دامداری، واحد صنعتی 

و یا تولیدی فعالیت می کردند.
مدیر امور دیسپاچینگ و فوریت های برق خراسان شمالی می 
گوید: اخیرا نیز ۷۲ دستگاه ماینر در بجنورد کشف و ضبط 
شد.معروف با بیان اینکه این دستگاه ها به صورت غیرقانونی 
از برق شبکه سراسری استفاده می کردند، می گوید: نصب 
و  نوسان  ایجاد  باعث  برای کسب سود  مجاز  غیر  ماینرهای 

موجب  که  شود  می  برق  توزیع  شبکه  در  ولتاژ  ضعف 
برقی  وسایل  و  الکتریکی  تأسیسات  به  خسارت  شدن  وارد 

مشترکان می شود.
زیان های ماینر به شبکه برق

مدیرگروه نظارت و کنترل لوازم اندازه گیری شرکت توزیع 
نیروی برق خراسان شمالی می گوید: فرآیند ماینینگ نیازمند 
انرژی  منابع  از  اغلب  که  است  برق  زیادی  مقادیر  مصرف 
افزاید:  می  دلبری  می شود.علیرضا  تامین  تجدید  غیرقابل 
به  زیادی  فشار  خود  برق  زیاد  مصرف  با  ماینر  دستگاه های 
شبکه برق خراسان شمالی وارد کرده اند و اصلی ترین مشکل 
ماینر مصرف بیش از حد برق است.وی ادامه داد: دستگاه ها 
باید به صورت ۲۴  ساعته روشن باشند تا عملیات استخراج 
تکمیل شود که این روشن بودن دستگاه باعث تولید گرمای 
زیاد نیز می شود که ماینر باید سیستم خنک کننده قوی داشته 
باشد.دلبری می گوید: براساس شاخص ها، انجام هر تراکنش 
بیت کوین هزار و ۵۴۴ کیلووات ساعت یا معادل تقریبا ۵۳ 

روز انرژی مصرفی یک خانه متوسط برق مصرف می کند.
وی می افزاید: همچنین هر دستگاه ماینر برابر ۱۵ خانوار برق 

مصرف می کند.
پاداش برای شهروندان مسوولیت پذیر

مدیرگروه نظارت و کنترل لوازم اندازه گیری شرکت توزیع 
نیروی برق خراسان شمالی می گوید: شرکت توانیر با هدف 

میلیون   ۱۰ دستگاه  هر  گزارش  ازای  به  مردم،  بیشتر  تشویق 
ریالی  میلیون   ۱۰۰ پاداش  ریال  میلیون   ۵۰۰ سقف  تا  ریال 

برای معرفی استفاده غیرمجاز از برق در نظر گرفته است.
دلبری می افزاید:  شهروندان مسوولیت پذیر می توانند گزارش 
خود را از طریق آدرس www.tavanir.org.ir/samaat ارسال 
به دستگاه  مربوط  بیشتر کشفیات  کنند.وی تصریح می کند: 

های ماینر غیرمجاز با گزارشات مردمی حاصل شده است.
مدیرگروه نظارت و کنترل لوازم اندازه گیری شرکت توزیع 
از  پس  ها  پرونده  گوید:  می  شمالی  خراسان  برق  نیروی 
می  ارجاع  قضایی  مرجع  به  تکلیف  تعیین  منظور  به  کشف، 
شوند که پس از تعیین میزان انرژی مصرفی با تعرفه اعلامی 
تعیین  رسمی  کارشناسان  نظریه  اساس  بر  و  توانیر  شرکت 
ارز  رمز  تولیدکننده  دستگاه  شود.ماینر،  می  انجام  جریمه 
)نوعی دارایی دیجیتال( است که به صورت غیرمتمرکز تولید 
محاسبات  باید  آنها  استخراج  برای  و  می شود  نگهداری  و 
انجام شود  ریاضی پیچیده ای توسط رایانه به صورت مستمر 
که مستلزم مصرف برق زیادی است.در سراسر جهان افرادی 
سایر  یا  بیت کوین  از  اعم  رمزارزها  استخراج  کار  به  که 
و  می گویند  ماینر  هستند،  مشغول  شده  رمزنگاری  ارزهای 
آن ها تلاش می کنند با استفاده از ابزارهای متنوع استخراج به 
تعداد بیشتری از رمزارزهای استخراج نشده دست یابند و با 

فروش آنها به سود و درآمدزایی دست پیدا کنند.
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طلایی: 
مدال آوری نباید ملاک انتخاب 

کشتی گیر شود
معصومی باید فنی تر شود

یزدانی: 
برنامه ریزی شخصی کلید قهرمانی من 

در تور جهانی تنیس بود

در  امیدوارم  گفت:  ایران  بسکتبال  مربیان  از  یکی 
فدراسیون بسکتبال، نظرات و تصمیمات شخصی نشود 

و همه چیز براساس خرد جمعی باشد.
اظهار  بسکتبال  برتر  لیگ  سطح  مورد  در  حسینی  زمان 
لیگ  سوپر  به  دستوری  تیم  سه  دو  اول  همان  از  کرد: 
تیم ها  برخی  ندادند.  ادامه  هم  تیم  دو  یا  یک  آمدند، 
پدافند  پارت شاهرود و رعد  پویش  مثل هرمزگان،  هم 
را  لیگ  سوپر  مالی  شرایط  و  بودند  آمده  یک  دسته  از 
نداشتند اما به خاطر اینکه حد نصاب لیگ رعایت شود 
تیم ها  تعداد  و  پایین  لیگ  سطح  شدند.  اضافه  لیگ  به 

خیلی کم شده بود.
بازیکنان خارجی امسال ارزانترین و بی کیفیت ترین 

بودند
او افزود: تیم گرگان قبلا چندین بازیکن خارجی داشت 
اما امسال تنها یک بازیکن خارجی گرفته بود. بجز کاله و 

طبیعت، هیچ کدام از تیم ها سه بازیکن خارجی جذب نکردند. 
مالی  مشکلات  خاطر  به  آمدند  که  هم  خارجی  بازیکنان 
سنوات  بازیکنان  بودند.  بی کیفیت ترین  و  ارزانترین  باشگاه ها 
قبل را ببینید همه بازیکنان NBA  و سطح بالا بودند که سطح 
ارتقا می دادند. در گذشته خارجی هایی که  ایران را  بسکتبال 
به ایران می آمدند سطح بازیکنان و مربیان را بالا می بردند اما 

امسال فوق العاده سطح کیفی تیم ها پایین بود.
شخصی  تصمیمات  و  نظرات  فدراسیون،  در  امیدوارم 

نشود
این مربی بسکتبال گفت: امیدوارم برای لیگ آینده برنامه ریزی 
درستی شود و سازمان لیگ که امسال لیگ جدیدی را تجربه 
رده   لیگ های  به  بیشتر  کند.  عمل  بهتر  آینده  سال  برای  کرد 
پایین توجه شود چون آنها خیلی مهم اند. بازیکنان با استعدادی 
در ایران داریم که پرورش آنها سبب می شود سطح سوپر لیگ 
بالا برود. امیدوارم در فدراسیون، نظرات و تصمیمات شخصی 
آدم های  باشد.  جمعی  خرد  براساس  چیز  همه  باید  و  نشود 
بد  خیلی  این  که  مانده اند  بیرون  ایران  بسکتبال  در  باتجربه 
به  برایمان  بگذاریم ضرر زیادی  بیرون  را  آنها  است. هر چه 
ارمغان خواهد آورد. سعی کنیم خرد جمعی را در فدراسیون 

بسکتبال حاکم کنیم.
امیدوارم جایگاه قبلی بسکتبال ایران را بدست آوریم

بدست  را  ایران  بسکتبال  قبلی  جایگاه  امیدوارم  افزود:  او 
آوریم. من سال های ۲۰۱۴ تا حدود ۲۰۱۷ مربی تیم ملی بودم . 
گرفت.  جهانی  سهمیه  و  شد  قهرمان  نایب  آسیا  در  من  تیم 
مربیان  فدراسیون  من  نظر  به  افتاد.  کم  اتفاق خیلی  این  بعدا 
بی تجربه ای را برای تیم های ملی پایه در نظر گرفته است. در 
رده ای  هیچ  در  ملی  تیم های  از  کدام  هیچ  جدید  فدراسیون 

یافت.  ارتقاء  نفره  سه  بسکتبال  تنها  اند.  نکرده  مقامی کسب 
دیویژن  قبل مجوز صعود گرفتند در  زنان هم که چند وقت 
که  ما  تبلیغ شد.  آنها  برای  آسیا  در حد  اما  کردند  بازی    B
بسکتبالی هستیم می دانیم سطحشان چه بود. نباید بزرگنمایی 

کنیم و برای موفقیت تنها باید تلاش کرد.
در NBA تماشاچیان خیلی نزدیک به زمین هستند

حسینی همچنین در خصوص اعتراض بازیکنان طبیعت نسبت 
به لرزش سبد و انعکاس نور موبایل ها در آخرین بازی فینال 
خورده  تکان  اندک  خیلی  حلقه  شاید  کرد:  اظهار  برتر  لیگ 
باشد اما شدت آن چندان نبود که بازیکنان دچار مشکل شوند. 
من فکر می کنم بعد از اینکه توپ اول آرمان زنگنه گل نشد 
بهترین بهانه می توانست همین موضوع باشد که البته آن پرتاب 
هم تکرار شد و دو پرتابش را گل کرد اما مسئله اصلی این 
است که اگر فیلم هایNBA  را ببینید تماشاچیان خیلی نزدیک 
به زمین هستند. نور موبایل که چه عرض کنم اتفاقات زیادی 
بازیکنان توپشان گل نشود. همه  پشت حلقه رخ می دهد که 

این موارد در اروپا هم رخ می دهد.
فکر می کنید میزبانی های دیگر خیلی گل و بلبل است

ادامه داد: پرشورترین هواداران را زاگرب دارد که خیلی  او 
ایران است  بازی را دیدند می گفتند  فیلم های  از دوستانم که 
حالا  است.  معمول  اتفاقات  این  دنیا  همه  در  زاگرب!  یا 
میزبانی های دیگر فکر می کنید خیلی گل و بلبل است. فشار 
اما  می آورد  مختلف  تیم های  برای  را  زیادی  بهانه های  باخت 
شاهین طبع از بزرگترین مربیان بسکتبال است و به مردم گرگان 
هم قهرمانی را تبریک گفت. مربی شهر ما بود و برای تیم ما 
زحمت کشیده است. این مشکلات در همه شهرها و کشورها 

هست.
سالن های ما در قبال کشورهای عربی در حد انبار است

پیشکسوت بسکتبال در ادامه در مورد به بهره برداری 
نرسیدن سالن ۶ هزار نفری گرگان هم گفت: نفهمیدیم 
که نقش مدیران کل ورزش و جوانانی که در گلستان 
خدمت کردند در بخش ورزش چه بود. آنها آمده اند 
که ازدواج را تسهیل کنند یا ورزش را اشاعه دهند. 
ورزش  افزار  سخت  فکر  به  اینکه  از  بیشتر  آنها 
دیوارها هستند. ۶۰ درصد  نقاشی کردن  دنبال  باشند 
سالن های  نیست.  استاندارد  کشور  این  سالن های 
من  است.  انبار  حد  در  عربی  کشورهای  قبال  در  ما 
کشورهای زیادی را دیده ام. تنها شباهت سالن های ما 
با آنها اسکوربورد و پارکت است. البته کشور هم پول 
ندارد و مدیران کل به سخت افزارها توجه نمی کنند. 

مجبور هستند که شرایط را بگذرانند.
و  است  کم  خیلی  گرگان  سالن  گنجایش 

جوابگوی هواداران ما نیست
گفت:  گرگان  خمینی  امام  سالن  مشکلات  در خصوص  وی 
گنجایش سالن گرگان خیلی کم است و جوابگوی هواداران 
ما نیست. دو سه هزارنفر که وارد سالن می شوند سه یا چهار 
هزار نفر هم بیرون سالن می مانند. این یکی از مشکلات ماست 
فضای  بعدی  موضوع  نیست.  تماشاچیان  همه  جوابگوی  که 
خیلی کوچکی برای زنان تعبیه می شود که اصلا درست نیست 
و اگر سالن بزرگتر باشد مشارکت آنها بیشتر می شود. از زمانی 
که خانم ها وارد سالن شده اند نظم سالن بهتر شده و شعارها 
هدفمندتر شده است. انگیزه بازیکنان هم با حضور خانواده ها 
بیشتر شده است. اگر گنجایش سالن بیشتر شود خانواده های 
بیشتری از گرگان به سالن می آیند. تعداد زیادی بازیکن پایه در 
به دلیل گنجایش کم سالن ها  اما خانواده ها  استان داریم  این 

فرزندانشان را به سالن نمی آورند.
سالن گرگان استانداردهای لازم را هم ندارد

او افزود: این سالن به لحاظ گرمایش و سرمایش هم بی نهایت 
شد  انجام  بهار  فصل  در  بازی  که  وجودی  با  دارد.  مشکل 
اکسیژن کافی برای تنفس وجود نداشت و بازیکنان در شرایط 
سخت بازی کردند. کوچکترین بیماری در آن سالن منتشر می 
زمستان  در  و  گرم  فوق العاده  تابستان  در  سالن  فضای  شود. 
محدود  بسیار  هم  بهداشتی  سرویس  است.  سرد  العاده  فوق 

است. آب شرب کم یا بهتر است بگویم نیست.
مشکلات  سالن  این  افزود:  گرگان  بسکتبال  تیم  اسبق  مربی 
دارد.  مسابقه  از  بعد  و  قبل  و خروج  ورود  در  فوق العاده ای 
گیت های ورودی و خروجی ندارد و نیاز به گیت های مختلف 
برای بازرسی دارد. تماشاچیان نباید هر چیزی را داخل سالن 
اما  است  رایگان  گرگان  بازی های  تماشای  چند  هر  بیاورند. 

گیت بلیت فروشی ندارد.

زمان حسینی:

خارجی های لیگ بسکتبال ارزان و بی کیفیت  بودند
 در فینال اکسیژن برای نفس کشیدن کم بود

کارشناس حوزه ورزش همگانی با تاکید بر اینکه بیش از ۷۵ 
مرگ ومیر  گفت:  ندارند  کافی  بدنی  فعالیت  ایرانی ها  درصد 
افزایش  به  امر  این  و  نگران کننده است  فقر حرکتی  از  ناشی 

بیماری های مزمن منجر می شود.
در دنیای امروز که سبک زندگی مدرن با افزایش بی تحرکی، 
به  توجه  شده،  همراه  روزمره  استرس های  و  ناسالم  تغذیه 
فعالیت بدنی و ورزش به عنوان یکی از مؤثرترین راهکارهای 
برخوردار  ویژه ای  اهمیت  از  روانی  و  جسمی  سلامت  ارتقا 

است.
در این میان، ورزش همگانی و یا به عبارتی دقیق تر »فعالیت 
بدنی منظم«، به عنوان یک راهکار ارزان، در دسترس و علمی 
نقشی  واگیر،  غیر  بیماری های  به  ابتلاء  خطر  کاهش  برای 
کلیدی در حفظ و بهبود کیفیت زندگی افراد دارد. با این حال، 
وضعیت  بودن  نگران کننده  از  نشان  ملی  و  جهانی  آمارهای 
تحرک بدنی دارند؛ تا جایی که سازمان بهداشت جهانی اعلام 
کرده است بیش از ۲ میلیارد نفر در جهان فعالیت بدنی کافی 
ندارند و نرخ کم تحرکی به ویژه در دهه اخیر به طور معناداری 

رو به افزایش است.
برخی  اساس  بر  است.  بغرنج تر  وضعیت  این  نیز  ایران  در 
برآوردهای رسمی و غیررسمی، بیش از ۷۵ درصد از جمعیت 
با  خاص،  به طور  زنان  و  ندارند  منظم  بدنی  فعالیت  کشور 
فاصله ای ۱۰ درصدی نسبت به مردان، در معرض کم تحرکی 
جهانی،  متوسط  با  مقایسه  در  آمار  این  دارند.  قرار  بیشتری 
ایران را در رده کشورهایی با وضعیت بحرانی از نظر فعالیت 
بدنی قرار می دهد؛ بحرانی که به وضوح در آمار رو به رشد 
و  سلامت  نظام  فزاینده  هزینه های  واگیر،  غیر  بیماری های 

کاهش شاخص های کیفیت زندگی نمایان شده است.
برای  که  باورند  این  بر  ورزش  و  حوزه سلامت  کارشناسان 
عبور از این بحران، باید به ورزش همگانی به عنوان یک »نیاز 
ملی« نگریست و نه صرفاً یک فعالیت تفریحی. در این میان، 
شهرداری ها،  ورزش،  وزارت  جمله  از  متولی  نهادهای  نقش 
و  تسهیل  ترویج،  در  پرورش  و  آموزش  سیستم  و  رسانه ها 

فرهنگ سازی در زمینه فعالیت بدنی حیاتی است.
هفته ای ۱۵۰ دقیقه ورزش کنید

با  گفتگو  در  همگانی  ورزش  حوزه  کارشناس  رهنما  نادر 
در  بدنی  فعالیت  به  توجه  اهمیت  بر  تاکید  با  مهر  خبرنگار 
نوع  دو  ما  کلی  به طور  کرد:  اظهار  جامعه  سلامت  ارتقای 

ورزش داریم؛ یکی ورزش قهرمانی و دیگری ورزش همگانی. 
آسیب های  و  استرس  زیاد،  فشار  با  همراه  قهرمانی  ورزش 
در  ورزشی  قهرمانان  داده  نشان  نیز  تحقیقات  است.  جسمی 
سطح المپیک و جهان، به طور میانگین حدود ۵ سال زودتر از 
سایر افراد جان خود را از دست می دهند. این موضوع می تواند 
به دلیل تمرینات شدید، استفاده از مکمل ها یا فشارهای روانی 

ناشی از رقابت باشد.
دقیق تر،  به عبارتی  یا  همگانی  ورزش  مقابل،  در  افزود:  وی 
جسمی  سلامت  حفظ  با  مستقیم  ارتباط  منظم،  بدنی  فعالیت 
و روانی دارد. سازمان بهداشت جهانی توصیه می کند هر فرد 
هفته  در  متوسط  بدنی  فعالیت  دقیقه  بزرگسال دست کم ۱۵۰ 
نگران کننده است؛  آمارهای جهانی  این حال،  با  باشد.  داشته 
به گونه ای که حدود ۲ میلیارد نفر در سطح دنیا فعالیت بدنی 

کافی ندارند.
۷۵ درصد ایرانی ها فعالیت بدنی کافی ندارند!

ادامه  جهان  در  کم تحرکی  فزاینده  روند  به  اشاره  با  رهنما 
جهان  در  کم تحرکی  نرخ   ،WHO آمارهای  اساس  بر  داد: 
طی یک دهه گذشته حدود ۵ درصد افزایش یافته است. این 
پدیده، یکی از عوامل مهم بروز بیماری های غیر واگیر مانند 
مغزی،  سکته های   ،۲ نوع  دیابت  قلبی عروقی،  بیماری های 

برخی سرطان ها، زوال عقل و مشکلات مزمن دیگر است.
بدنی  فعالیت  الگوی  تفاوت های جنسیتی در  به  اشاره  با  وی 
مردان  به  نسبت  زنان  جهانی،  داده های  طبق  کرد:  عنوان 
بررسی های  به  نیاز  خود  این  که  دارند  بدنی  فعالیت  کمتر 
وضعیت  نیز  ایران  در  متأسفانه  دارد.  آسیب شناسانه 
نگران کننده تر از میانگین جهانی است؛ به طوری که طبق برخی 
بدنی منظم  فعالیت  ایرانی ها  از  از ۷۵ درصد  بیش  برآوردها، 

ندارند و این درصد در میان زنان حدود ۱۰ درصد بیشتر از 
مردان است.

فشار کم تحرکی بر دوش نظام سلامت کشور
کارشناس ورزش همگانی در ادامه گفت: عوامل متعددی در 
ازجمله  دارند؛  نقش  ایران  در  بدنی  فعالیت  نرخ  بودن  پایین 
به فضاهای ورزشی،  زندگی شهری، دسترسی محدود  سبک 
ورزش؛  به  نسبت  فرهنگی  نگرش های  و  اقتصادی  مشکلات 
بررسی ها نشان می دهد تنها حدود ۲ تا ۵ درصد از مردم ایران 
برنامه های ورزش همگانی ثبت نام  به صورت سازمان یافته در 
کرده یا به طور منظم فعالیت بدنی دارند، که این یک هشدار 

جدی برای حوزه سلامت عمومی است.
رهنما افزود: مرگ ومیر ناشی از فقر حرکتی امروز به یکی از 
بحران های جهانی در حوزه سلامت تبدیل شده است. در ایران 
به ویژه در شهرهای  این کم تحرکی،  نشان می دهد  آمارها  نیز 
بزرگ، به شدت رو به افزایش است و بیماری های مرتبط با آن، 

فشار سنگینی بر نظام بهداشت و درمان کشور وارد می کنند.
همگانی  ورزش  متولی  دستگاه های  عملکرد  از  انتقاد  با  وی 
و  شهرداری ها  ورزش،  وزارت  مثل  نهادهایی  کرد:  تصریح 
سایر سازمان هایی که خود را متولی ورزش همگانی می دانند، 
برنامه ریزی های  وجود  با  نداشته اند.  موفقی  عملکرد  تاکنون 
آن  پیامدهای  و  کم تحرکی  افزایش  شاهد  همچنان  متعدد، 

هستیم که نشان از ناکارآمدی سیاست ها دارد.
توسعه ورزش همگانی نیازمند عزم ملی است

پایانی  بخش  در  همگانی  ورزش  حوزه  کارشناس  این 
صحبت های خود راهکارهایی برای بهبود وضعیت ارائه داد و 
گفت: راهکار اساسی در این زمینه، ترویج و تشویق عمومی 
در  به ویژه  زیرساخت ها  باید  است.  بدنی  فعالیت  انجام  برای 
مناطق کم برخوردار توسعه یابد، فضاهای رایگان یا کم هزینه 
از  آگاهی بخشی عمومی  و  ایجاد شود  همگانی  برای ورزش 
گسترده  به صورت  رسانه ای  کمپین های  و  صداوسیما  طریق 

انجام گیرد.
اقتصادی،  پیامدهای  با  مقابله  برای  کرد:  تأکید  پایان  در  وی 
باید سیاست های ملی مؤثر  بهداشتی کم تحرکی،  اجتماعی و 
و هماهنگ در سطح کشور اجرا شود. امیدوارم روزی برسد 
که دست کم ۵۰ درصد از مردم ایران فعالیت بدنی منظم داشته 
باشند، کمتر دچار بیماری شوند و طول عمر همراه با کیفیت 

و سلامت در جامعه افزایش یابد.

»کم تحرکی« بحران خاموش سلامت در ایران؛ 
زنان بیشتر از مردان در خطرند

عضو کمیته فنی کشتی آزاد گفت: حساسترین مسابقه جام 
تختی جدال معصومی و زارع بود که بی نقص برگزار شد 
او را یک  تا  به لحاظ فنی قوی تر شود  باید  ولی معصومی 

کشتی گیر شش دانگ بدانیم.
با  گفتگو  در  آزاد  کشتی  فنی  کمیته  عضو  طلایی  محمد 
خبرنگار مهر، درباره رقابت های جام تختی و انتخاب برخی 
روز  گفت:  جهانی  مسابقات  در  حضور  برای  کشتی گیران 
کشتی گیران  و  بود  قبول  قابل  فنی  لحاظ  به  مسابقات  دوم 
کشتی های خوبی گرفتند. در این رقابت ها برخی کشتی گیران 
مثل علی اکبر فضلی، اهورا فاتح، ابوالفضل رحمانی در رده 
جوانان عملکرد خوبی داشتند و می توان در آینده روی آن ها 
حساب باز کرد. بقیه کشتی گیران هم تقریباً مثل همیشه بودند 

و برد و باخت هم طبیعی است.
خیلی خوب  معصومی  و  زارع  سنگین  فوق  در  گفت:  وی 
کشتی گرفتند؛ زارع کامل و بی نقص بود اما معصومی باید 
لحاظ  به  اگر  او  کند.  اضافه  کشتی اش  به  دیگری  فن های 
فنی چند حرکت به کشتی اش اضافه کند یکی از قواره های 
خوب سنگین وزن دنیا خواهد شد. معمولًا در مسابقاتی که 
حساسیت بالاست، بحث داوری هم پیش می آید و هرکسی 
خودش را محق می داند اما مسائل فنی اهمیت بیشتری دارد. 
معصومی باید به کشتی اش اضافه کند تا بتوانیم او را یک 

کشتی گیر شش دانگ بدانیم.
اینکه  به  توجه  با  کرد:  عنوان  آزاد  فنی کشتی  کمیته  عضو 
متفاوت  وزن  هر  در  آزاد  کشتی  ملی  تیم  انتخابی  چرخه 
است، من واقعاً از نحوه انتخاب کشتی گیران براساس چرخه 
اوزان در جام تختی،  اما در برخی  نیاوردم  انتخابی سر در 
مشخص  جهانی  مسابقات  به  اعزامی  نفرات  تکلیف  هنوز 
نشده و باید دید در ادامه کادر فنی نفرات را چطور انتخاب 
می کند. به عنوان مثال در وزن ۷۴ کیلوگرم یونس امامی و 
امیرمحمد یزدانی رقابت بسیار خوبی با هم داشتند. این افراد 
از سرمایه های کشتی ایران هستند، اما در کنار آن ها ابوذری 
هم در این وزن حضور دارد که اگر به او میدان داده شود 

حرف برای گفتن دارد. بنابراین او هم باید دیده شود.
طلایی گفت: در وزن ۹۷ کیلوگرم امیرعلی آذرپیرا را داریم 
گرفت  کشتی  مسابقات خوب  این  در  هم  بذری  احمد  اما 
و خیلی منطقی جلو رفت. بذری حق دارد در انتخابی تیم 
ملی کشتی آزاد خودش را در کنار آذرپیرا مطرح کند. اما 
در مورد نحوه انتخاب این دو ملی پوش طبق چرخه انتخابی 
مسابقات  این  در  بذری  حال  هر  به  ولی  ندارم،  اطلاعی 
داریم هر چند  داد. گلیج هم در وزن ۹۷  نشان  را  خودش 

خوب ظاهر نشد.
برای  محک  گیری  مدال  بحث  نباید  اینکه  به  اشاره  با  وی 
انتخاب ملی پوش باشد، تاکید کرد: به نظرم نباید روی مدال 
باشد  این  کادرفنی  و ملاک  کرد  تمرکز  آوری کشتی گیران 
مسابقه  مدال آوری در فلان  که یک کشتی گیر در صورت 
ملی پوش خواهد شد. این به نظرم خیلی منطقی نیست چرا 
که مسائل فنی ارجحیت دارد. وظیفه فدراسیون این است که 
مختلف  مسابقات  به  و  کند  حمایت  را  مستعد  کشتی گیران 

اعزام کند.
عضو کمیته فنی کشتی آزاد در مورد سطح کیفی رقابت های 
جام تختی عنوان کرد: در بحث داخلی شرایط خوب بود و 
کشتی گیران زیادی میدان دیدند و خودشان را به همه نشان 
دادند اما در بحث حضور کشتی گیران خارجی شرایط خیلی 
خوب نبود، به عنوان مثال کشتی روسیه با دو کشتی گیر به 
آمدند  ترکیه  کشور  از  که  کشتی گیرانی  یا  بود  آمده  ایران 
خیلی مطرح و درجه یک نبودند و می توانستند کشتی گیران 
بهتری حضور پیدا کنند. اگر بتوانند مثل گذشته کشتی گیران 
خواهد  بهتر  شرایط  قطعاً  بیاورند  مسابقات  این  به  مطرحی 

شد.
طلایی عنوان کرد: به طور کلی در جام تختی اکثر مدعیان 
برای رسیدن به تیم ملی حضور داشتند. جوانان ما نیز در این 
نیز  از رقابت ها محک خوردند و چند آزادکار جوان  دوره 
خوب درخشیدند. آن ها روند پیشرفت بسیار خوبی داشتند 
و امیدواریم در آینده پدیده های کشتی ایران و جهان تبدیل 

شوند.

تنیسور جوان ایران پس از قهرمانی در رقابت های تور جهانی 
در  من  قهرمانی  کلید  شخصی  برنامه ریزی  گفت:  تهران 
مسابقات بود البته فدراسیون هم نقش مهمی در این موفقیت ها 

داشته است.
علی یزدانی عضو تیم ملی تنیس ایران در گفتگو با خبرنگار 
مهر، در خصوص قهرمانی در رقابت های تور جهانی تنیس 
به میزبانی تهران اظهار کرد: مسابقات تور جهانی تنیس در 
ایران برای اولین بار با حضور ۹۰ بازیکن از ۱۹ کشور برگزار 
شد که توانستم در این رقابت ها قهرمان شوم. این قهرمانی 
برای من و تنیس ایران یک افتخار بزرگ است و امیدوارم این 

موفقیت ها در آینده ادامه داشته باشد.
فکر  موفقیت  این  به  همیشه  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
می کرده است، افزود: همیشه در ذهنم بود که روزی در ایران و 
در همین باشگاه انقلاب، با حمایت مردم، مسابقات بین المللی 
برگزار شود و تنیسورهای ایرانی این توانایی را داشته باشند 
که در این مسابقات قهرمان شوند. خوشحالم که توانستم اولین 

ایرانی باشم که در تور جهانی قهرمان می شود.
یزدانی در خصوص برنامه ریزی های خود برای این موفقیت 
گفت: تنیس یک ورزش انفرادی است و هر بازیکن حرفه ای 
حمایت  شک  بدون  اما  دارد،  را  خود  شخصی  برنامه های 
فدراسیون هم تأثیرگذار بوده است. او همچنین تأکید کرد که 
۸۰ تا ۹۰ درصد موفقیت های یک تنیسور نتیجه برنامه ریزی های 
شخصی خودش است، ولی فدراسیون نیز نقش مهمی در این 

موفقیت ها داشته است.
مسابقات  در  خود  حریفان  خصوص  در  تنیس  قهرمان  این 
اینگونه توضیح داد: از آنجایی که تنیس مسابقاتش در سطح 
این  در  دنیا  سراسر  از  خوب  بازیکنان  است،  زیاد  جهانی 
مسابقات شرکت می کنند و به ایران هم آمده بودند. حریف 
فینال من از هند بود که رنکینگ ۵۰۰ دنیا را داشت. بازی های 
او  بازی نکرده بودم.  او  با  اما تاکنون  قبلًا دیده بودم،  او را 
رنکینگ ۵۰۰ دنیا بود و بازیکن باتجربه ای بود. خوشبختانه 

توانستم در فینال پیروز شوم و قهرمان تور جهانی شوم.
وی در ادامه با اشاره به برنامه های آینده خود گفت: بعد از 
این موفقیت، برنامه ام این است که در هفته دوم تور جهانی که 
از یکشنبه آغاز می شود، شرکت کنم. جدول مقدماتی از فردا 
شروع می شود و امیدوارم که همه بچه های ایران بتوانند نتایج 
خوبی بگیرند. همچنین بعد از این مسابقات، تیم ملی به ترکیه 
می رود و قصد داریم در تور جهانی آنجا هم شرکت کنیم. در 

اینجا هم به مدت ۲ هفته مسابقات فیوچرز برگزار می شود.
یزدانی در خصوص حمایت ها از رشته تنیس در ایران عنوان 
کرد: تاکنون حمایت ها از این ورزش در سطح مطلوب نبوده 
تنیس  به  مسئولین  قهرمانی،  این  از  پس  امیدوارم  اما  است، 
توجه بیشتری داشته باشند. وزیر ورزش هم که از نزدیک در 
مسابقات حضور داشتند، این موفقیت ها را مشاهده کردند و 
امیدوارم که پس از این، اسپانسرها به این رشته توجه بیشتری 

داشته باشند تا شاهد رشد این ورزش در ایران باشیم.
این قهرمان تنیس در پاسخ به سوال در خصوص فشار روانی 
بازی کمی فشار روانی  اوایل  تماشاگران هم گفت:  حضور 
داشتم چون انتظارات کمی بالا رفته بود و من هم جوان ترین 
بازیکن ایرانی بودم که به فینال مسابقات فیوچرز راه پیدا کرده 
که  باعث شد  تماشاگران  زمان حمایت  مرور  به  ولی  بودم. 
اعتماد به نفس بیشتری پیدا کنم و در نهایت توانستم بهترین 
نمایش خودم رو ارائه کنم. اگر حمایت تماشاگران نبود، قطعاً 

بازی سخت تری داشتم.
یزدانی در خصوص رنکینگ فعلی خود گفت: در حال حاضر 
رنکینگ من به روزرسانی نشده و رنکینگ ۱۵۰۰ دارم، اما بعد 
از این ۱۵ امتیاز که کسب کردم، رنکینگ ام احتمالاً به ۹۵۰ 

ارتقا خواهد یافت.
وی همچنین به برنامه های بلندمدت خود اشاره کرد و افزود: 
هدفم این است که هر سال حدود ۲۰ تا ۳۰ هفته در مسابقات 
بین المللی شرکت کنم تا رنکینگ خودم را ارتقا دهم. هدف 
من این است که به رنکینگ ۱۵۰ نفر اول دنیا برسم و بتوانم 
در مسابقات بزرگ تری مانند گرنداسلم و المپیک شرکت کنم.

تغییرات  که  دارد  تاکید  نشسته  والیبال  ملی  تیم  سرمربی 
تمرینات  برای آغاز دور جدید  تیم  این  ترکیب  ایجاده در 
آماده سازی، با لحاظ کردن شرایط سنی بازیکنان بوده است.

هادی رضایی در گفتگو با خبرنگار مهر در مورد اردوی تیم 
ملی والیبال نشسته که برای نخستین بار بعد از بازی های 
پارالمپیک برگزار می شود و تغییرات ایجاد شده در ترکیب 

اردونشینان توضیح داد.
در  حضور  برای  که  ای  نفره   ۱۲ ترکیب  یادآوری  با  وی 
پارالمپیک عازم پاریس شدند، خاطرنشان کرد:  بازی های 
از آن ترکیب مجید لشکری بعد از قهرمانی در پاریس اعلام 
خداحافظی کرد، بنابراین در دور جدید تمرینات او را وارد 
ترکیب نکردیم. به جز لشکری اما عیسی زیراهی و رمضان 

صالحی هم از ترکیب اردونشینان کنار گذاشته شده اند.
دو  این  حذف  مورد  در  نشسته  والیبال  ملی  تیم  سرمربی 
بازیکن و اینکه »آیا به مسائل فنی مرتبط می شود؟«، گفت: 
در توانمندی این دو بازیکن شکی ندارم کما اینکه در بازی 
آنها  اما سن  بودند  تیم  حال  بسیار کمک  هم  پاریس  های 
بالاست و به همین دلیل تصمیم به کنار گذاشتن شان گرفتم.

رضایی با اشاره به رویدادهای پیش روی تیم ملی والیبال 
نشسته تاکید کرد: تورنمنت بین المللی هلند اولین رویدادی 
است که در آن شرکت می کنیم سپس باید برای جام جهانی 
آمریکا آماده شویم که مهر برگزار می شود. مهمترین رویداد 
ما اما مسابقات قهرمانی جهان است که شهریور ۱۴۰۵ در 
هانگژو چین برگزار می شود. تیم اول آن مسابقات صاحب 

سهمیه المپیک ۲۰۲۸ می شود.
ایران سهمیه  والیبال نشسته  تیم ملی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مسابقات  در  قهرمانی  با  هم  را  پاریس   ۲۰۲۴ پارالمپیک 
که  است  مهم  شد:  یادآور  آورد،  دست  به  بوسنی  جهانی 
این بار هم قهرمان رقابت های جهانی شویم اما نه صرفا به 
خاطر بالا بردن جام قهرمانی، از این حیث که سهمیه خود 
چند  در  باید  وگرنه  کنیم  قطعی   ۲۰۲۸ پارالمپیک  برای  را 

رویداد شرکت کنیم تا صاحب سهمیه شویم. این اعزام ها
هزینه زیادی در بر دارد. مقرون به صرفه است که با قهرمانی 
پارالمپیک  برای  انتخابی، تکلیف خود را  اولین رویداد  در 

آینده روشن کنیم.
سرمربی تیم والیبال نشسته اشاره ای دوباره به تغییر ایجاد 
شده در ترکیب اردونشینان داشت و ادامه داد: در واقع با 
این هدف اقدام به کنار گذاشتن نفراتی کردیم که سن شان 
بتوانیم از بازیکنان جوانتر استفاده  بالاست تا به جای آنها 
مسابقات  تا  مناسبی  زمانی  فاصله  که  خصوص  به  کنیم 
قهرمانی جهان داریم و تا قبل از آن هم رویداد تاثیرگذاری 

در برنامه نداریم.

هادی رضایی:
 »سن بالا« دلیل حذف برخی 

علوی: پارالمپیکی های والیبال نشسته است
رأی بیرانوند ابلاغ نشده است؛ 

در حال مذاکره با تیم های مطرح هستیم
مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال گفت: در حال مذاکره 
برای  نویی  قلعه  آقای  دنیا طبق خواسته  تیم های مطرح  با 

بازی های دوستانه هستیم.
 امیرمهدی علوی، مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال با 
ایران  ملی  تیم  پایانی  بازی  برگزاری  قطعی شدن  به  اشاره 
در مرحله سوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ با کره شمالی در 
ورزشگاه امام رضا )ع( شهر مشهد مقدس گفت: خوشبختانه 
با توجه به تفاهم نامه ها و پیگیری هایی که شخص آقای تاج 
می شود.  محقق  مهم  این  داشتند،  فدراسیون  ارکان  سایر  و 
آقای  همراه  به  دیدار  این  اجرایی  تیم  نیز  روز  دو  این  در 
الهویی، مربی تیم ملی به مشهد رفتند تا از امکانات بازدید 

داشته باشند.
برخی  هستیم  امیدوار  کوتاه  مدت  این  در  داد:  ادامه  وی 
نکات مورد تاکید فیفا و AFC نیز حل شود، اما به طور قطع 
بازی با حضور طرفداران زن و مرد در مشهد برگزار می شود.

سخنگوی فدراسیون فوتبال درباره بیانیه امروز این مجموعه 
که به نوعی تکذیبیه ای بر صحبت های مهدی دادرس، عضو 
به علیرضا  انتشار رأی مربوط  بر عدم  مبنی  استیناف  کمیته 
از  یکی  کرد:  تاکید  بود،  فدراسیون  دستور  به  بیرانوند 
مهم ترین ارکان قضائی همین کمیته استیناف است که طبق 

اساسنامه فیفا ارکان قضائی، کاملًا مستقل هستند.
با این حال با آقای صالحی، رئیس کمیته استیناف صحبت 
شده  ارسال  فدراسیون  دبیرخانه  به  رأی  این  آیا  که  کردم 
است که ایشان گفت نه! هنوز هیچ رأیی ارسال نشده است. 
اتوماسیون  طریق  از  که  است  دبیرکل  نیز  رأی  انتشار  منبع 
عمومی  روابط  و  لیگ  سازمان  اختیار  در  باید  مربوطه 

فدراسیون قرار بگیرد.
پس تاکید می کنم ارکان قضائی رأی را برای دبیرکل ارسال 
می کنند و دبیرکل است که رأی را به باشگاه ها سازمان لیگ 

و روابط عمومی فدراسیون ارسال می کند.
تاکید  فدراسیون  قضائی  آرای  در  دخالت  شائبه  درباره  او 
آبروی  این کمیته ها  آنها مستقل هستند. اعضای  کرد: حتماً 
خودشان را گذاشته اند. آقای دادرس همین امروز گفت که 
طبیعی  است.  داشته  دفاعیه  ۳۰۰ صفحه  پرونده حدود  این 
نگاه  اقتضای  اما  کشید،  درازا  به  اینگونه  آن  ابعاد  است 
فدراسیون فوتبال، رسانه ها و اهالی فوتبال این بود که این 
موارد خیلی زودتر انجام شود که به هر حال مستقل هستند 

و باید به بررسی ها احترام گذاشت.

محمد عمری با پایان فصل دوباره بازیکن پرسپولیس خواهد 
بود اما شاید برخی اتفاقات منجر به جدایی مجدد او از اردوی 

سرخ ها شود.
به گزارش فوتبال ۳۶۰، در زمستان لیگ بیست وسوم بود که 
مس  مقابل  اول  نیم فصل  بازی  آخرین  از  پس  عمری  محمد 
حالا  پیوست.  ملوان  به  و  شد  جدا  پرسپولیس  از  رفسنجان 
شدن  سرباز  و  عمری  ناگهانی  تصمیم  آن  از  فصل  یک ونیم  
پایان  از  بازیکن، سپری شده و عمری پس  این  خودخواسته 
رقابت های این فصل ملوان که همچنان درگیر لیگ برتر و جام 
دیگر  بار  شاید  اما  برگردد.  پرسپولیس  به  باید  است،  حذفی 
شاهد اتفاقاتی باشیم که به جدایی دوباره این بازیکن سرعتی 
این مورد حداقل  در  اردوی سرخ پوشان شود.  از  تکنیکی  و 

می توان به ۳ نشانه اشاره کرد.
مشکلات با درویش همچنان پابرجا هستند 

عمری در پنجره زمستانی لیگ بیست وسوم در حالی پرسپولیس 
را ترک کرد که امکان ادامه حضور داشت اما پس از جلسه ای 
که همراه با پدرش با رضا درویش مدیرعامل باشگاه برگزار 

کرد، با عصبانیت تصمیم نهایی خود را برای جدایی گرفت. 
در این جلسه دو طرف درباره افزایش مبلغ قرارداد به تفاهم 
نرسیدند و از سوی دیگر محمد عمری تاکید داشت که رضا 
دلیل  همین  به  و  کرده  بی احترامی  پدرش  و  او  به  درویش 
است.  گرفته  سربازی  خدمت  به  رفتن  و  جدایی  به  تصمیم 
طی یک ونیم سال گذشته فعل وانفعالات زیادی در پرسپولیس 
که  است  درویش  ادامه حضور رضا  مهم  اتفاق  اما  داده  رخ 
بازگشت محمد عمری به اردوی سرخ پوشان را دشوار خواهد 

کرد. 
جذب بازیکنانی که فضای عمری را تنگ می کنند 

چگونگی  به  بارها  اخیر  روزهای  طی  که  موثق  اخبار  طبق 
به  موفق  تاکنون  همکارانش  و  درویش  رضا  پرداخته ایم،  آن 
بیفوما، مجتبی فخریان و  با محمدامین کاظمیان، تیوی  توافق 
رضا شکاری شده اند. این ۴ بازیکن در همان پست هایی بازی 
می کنند که تخصص محمد عمری هم هست. به این فهرست 
اوستون اورونوف را هم اضافه کنید. ضمن اینکه هنوز تکلیف 
وحید امیری، امید عالیشاه، فرشاد احمدزاده و سعید صادقی 

آینده  کرد  ادعا  می توان  دلیل  همین  به  است.  نشده  مشخص 
مبهمی پیش  روی محمد عمری در بازگشت به پرسپولیس قرار 
دارد. علاوه بر این دیگر خبری از یحیی گل محمدی هم نیست 

که به عمری در پرسپولیس فرصت خودنمایی می داد.
چشم یحیی به دنبال عمری

مواردی که در بالا به آن ها اشاره شد، می توانند دلایل محکمی 
برای محمد عمری باشند تا درباره بازگشت به پرسپولیس شک 
اتفاقی که شماره  با این حال مهم ترین  باشد.  و تردید داشته 
۱۰ ملوان را در بازگشت به پرسپولیس بیشتر به فکر فرو برده، 
پیشنهادی است که از مدیران باشگاه فولاد خوزستان دریافت 
کرده است. به هر حال عمری زندگی فوتبالی خود را مدیون 
یحیی گل محمدی سرمربی فولاد می داند و کار کردن دوباره با 
این مربی می تواند فرصتی باشد برای عرض اندام بیشتر. ضمن 
بهتر  عمری  برای  اهواز  در  مراتب  به  مالی  شرایط  هم  اینکه 
و  میانی  ترافیک سنگین در خط  از  بود و هم خبری  خواهد 
هجومی فولاد نیست و می تواند با دغدغه کمتری به ترکیب 

اصلی برسد.

وضعیت مبهم یار سرباز پرسپولیس در بازار تابستانه؛ پای یحیی در میان است!



ترکیبی از تهدید و فرصت طلبی دیپلماتیک

سخنرانی ترامپ در ریاض چه پیامی برای ایران و خاورمیانه داشت؟ 
تلاشی برای همسو کردن کشورهای خلیج فارس علیه تهران

سرمایه گذاری  اجلاس  در  آمریکا،  رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد 
که  کرد  ایراد  مهمی  سخنرانی  ریاض  در  آمریکا-عربستان 
به عنوان اولین سخنرانی بزرگ سیاست خارجی او در دوره دوم 
در  ترامپ  کرد.  جلب  را  جهانی  توجه  ریاست جمهوری اش، 

عربستان درباره ایران چه گفت؟
بن  محمد  حضور  در  که  ریاض،  در  ترامپ  دونالد  سخنرانی    
سلمان، ولیعهد عربستان، و دیگر رهبران خلیج فارس انجام شد، 
ترسیم کرد و موضوعاتی چون  را  برای خاورمیانه  او  چشم انداز 
کشورهای  با  اقتصادی  همکاری  و  ابراهیم  توافق  سوریه،  ایران، 
از  ترکیبی  که  ایران،  درباره  او  سخنان  گرفت.  بر  در  را  عربی 
رسانه ای  بحث های  اصلی  محور  بود،  مذاکره  پیشنهاد  و  تهدید 
شد.سخنرانی ۴۲دقیقه ای ترامپ در مرکز کنفرانس بین المللی ملک 
مانند  خبری  شبکه های  از  زنده  به صورت  و  شد  ایراد  عبدالعزیز 
سی ان ان و العربیه پخش شد. او در این سخنرانی، ضمن ستایش از 
پیشرفت های اقتصادی عربستان، به موضوعات منطقه ای پرداخت و 
لحنی عمل گرایانه و معامله محور را به کار برد. متن سخنرانی، که 
در وب سایت کاخ سفید و آرشیو سی اسپن در دسترس است، شامل 
مقدمه ای درباره دستاوردهای داخلی آمریکا، چشم انداز خاورمیانه، 
انتقاد از ایران و پیشنهاد مذاکره، لغو تحریم های سوریه و ترویج 

توافق ابراهیم بود.
چشم انداز خاورمیانه: تجارت به جای آشوب

برای  چشم اندازی  سخنرانی،  پایانی  و  ابتدایی  بخش  در  ترامپ 
تأکید  آشوب«  جای  به  »تجارت  بر  که  کرد  ترسیم  خاورمیانه 
اقتصادی  پیشرفت  برای  الگویی  به عنوان  را  عربستان  او  داشت. 
ستود و گفت: »در حالی که شما آسمان خراش های جده و دبی را 
می سازید، تهران در ویرانه های ۱۹۷۹ فرو رفته است.« او از رهبران 
توسعه  بر  و  گذاشته  کنار  را  کهن«  »مناقشات  تا  منطقه خواست 
اقتصادی تمرکز کنند. این بخش، که حدود ۱۵ دقیقه از سخنرانی 
را در بر گرفت، بر همکاری اقتصادی با کشورهای خلیج فارس، 
به ویژه از طریق قراردادهای ۶۰۰ میلیارد دلاری با عربستان، متمرکز 
بود. او همچنین از برگزاری جام جهانی و اکسپو در منطقه به عنوان 

نشانه های پیشرفت یاد کرد.
بر  ترامپ  تأکید  که  داد  گزارش  واشنگتن پست   راستا  همین  در 
تجارت، بازتاب دهنده استراتژی او برای جلب سرمایه گذاری خلیج 
فارس به اقتصاد آمریکا است، به ویژه در شرایطی که پروژه های 
این  نیز  العربیه  یافته است.  منطقه گسترش  او در  املاک خانواده 
بخش را »پیامی مثبت برای تقویت روابط ریاض-واشنگتن« خواند 
و نوشت که سخنان ترامپ نشان دهنده پایان سیاست های بایدن در 
قبال عربستان است. جروزالم پست هم نوشت که تمرکز بر اقتصاد، 
نگرانی اسرائیل را برانگیخته، زیرا این رویکرد ممکن است مسائل 
تایمز  نیویورک  ببرد.  حاشیه  به  را  ایران،  قبال  در  به ویژه  امنیتی، 
اشاره کرد که این چشم انداز، با نادیده گرفتن پیچیدگی های سیاسی 

منطقه، بیش از حد ساده انگارانه است.
لغو تحریم های سوریه: فرصتی برای بازسازی

تحریم های  که  اعلام کرد  از سخنرانی،  دیگری  بخش  در  ترامپ 
بود،  اعمال شده  از سال ۱۳۵۸ )۱۹۷۹(  آمریکا علیه سوریه، که 
لغو خواهد شد تا به دولت جدید دمشق »فرصتی برای عظمت« 
بدهد. او این تصمیم را به درخواست محمد بن سلمان و رجب 
که  کارها  »برای شاهزاده چه  و گفت:  داد  نسبت  اردوغان  طیب 

نمی کنم!« او همچنین اعلام کرد که روز چهارشنبه با احمد الشرع، 
رئیس جمهور موقت سوریه، دیدار خواهد کرد. این بخش، که با 
تشویق حضار همراه شد، نشان دهنده تغییر سیاست آمریکا در قبال 

سوریه پس از سقوط بشار اسد بود.
این  الجزیره  که  داشت  اهمیت  آنچنان  سوریه  های  تحریم  لغو 
تصمیم را »گامی جسورانه برای بازسازی سوریه« خواند، اما هشدار 
داد که بدون نظارت بین المللی، ممکن است به تقویت گروه های 
از  اقدام، بخشی  این  نوشت که  پولیتیکو هم  منجر شود.  افراطی 
استراتژی ترامپ برای جلب حمایت کشورهای عربی در برابر نفوذ 
ایران در منطقه است. در همین حال، تایمز اسرائیل  نوشت که این 
تصمیم، نگرانی هایی در اسرائیل ایجاد کرده، زیرا ممکن است  با 
توجه به حمایت پیشین تهران از اسد،  به بازگشت نفوذ ایران در 

سوریه منجر شود.
ترویج توافق ابراهیم: امید به پیوستن عربستان

ترامپ در بخش دیگری، به توافق ابراهیم اشاره کرد و گفت: »امید 
و آرزوی من این است که عربستان به زودی به این توافق بپیوندد و 
روابط خود را با اسرائیل عادی کند.« او با لحنی دیپلماتیک افزود: 
»اما این کار را در زمان خودتان انجام دهید.« این بخش، بر اهمیت 
به  همکاری منطقه ای و کاهش تنش ها تأکید داشت. او همچنین 
وضعیت غزه اشاره کرد و گفت که مردم غزه باید از نفوذ حماس 

رها شوند تا آینده ای بهتر داشته باشند.
این  که  نوشت  ترامپ  سخنرانی  از  بخش  این  درباره  گاردین 
روابط  عادی سازی  برای  عربستان  بر  غیرمستقیم  فشار  اظهارات، 
ایجاد  به  همچنان  ریاض  موضع  اما  می دهد،  نشان  را  اسرائیل  با 
دولت فلسطینی وابسته است. الشرق الاوسط  نیز نوشت که سخنان 
ترامپ، بازتاب دهنده درک او از حساسیت های سیاسی در عربستان 
است، اما بدون پیشرفت در مسئله فلسطین، پیوستن ریاض به توافق 
ابراهیم بعید است. جروزالم پست  این بخش را »امیدوارکننده اما 
ترامپ،  اسرائیل در سفر  نوشت که عدم حضور  مبهم« خواند و 

نشانه ای از سردی روابط او با نتانیاهو است.
ایران: تهدید و پیشنهاد مذاکره

ترامپ بخش قابل توجهی از سخنرانی خود را به ایران اختصاص 
داد، که با لحنی تند و در عین حال با پیشنهادی برای مذاکره همراه 
گفت:  و  خاورمیانه« خواند  نیروی  »مخرب ترین  را  ایران  او  بود. 
هسته ای  هرگز سلاح  ایران  اما  می دهند،  انگیزه  را  »دشمنان شما 
را  از سخنرانی  دقیقه  این بخش، که حدود ۱۰  داشت.«  نخواهد 
در بر گرفت، شامل انتقاد از سیاست های منطقه ای ایران، پیشنهاد 
مذاکره برای توافق هسته ای جدید و تهدید به فشار حداکثری بود. 
نیویورک تایمز در تحلیلی نوشت نوشت که سخنان ترامپ درباره 
ایران، ترکیبی از سیاست فشار حداکثری دوره اول او و تلاش برای 
را  تهران  اعتماد  توافق،  به جزئیات  اشاره  اما عدم  مذاکره است، 
تضعیف می کند. العربیه نیز این بخش را »هشداری قاطع به ایران« 
خواند و نوشت که سخنان ترامپ، حمایت کامل او از کشورهای 
عربی در برابر تهران را نشان می دهد.   الجزیره نیز اظهارات ترامپ 
را »تحریک آمیز« خواند و نوشت که اشاره به تغییر نام خلیج فارس، 
واکنش منفی ایران را برانگیخته است. سی ان ان نیز اشاره کرد که 
را  مسقط  در  جاری  مذاکرات  است  ممکن  دوگانه،  رویکرد  این 
پیچیده تر کند. سخنان او در این بخش، محور اصلی تحلیل های 

رسانه ای شد. اما او به طور مشخص درباره ایران چه گفت؟

انتقاد از سیاست های منطقه ای ایران
ترامپ ایران را به »ایجاد رنج غیرقابل تصور« در منطقه متهم کرد 
و گفت: »ایران از طریق حمایت از گروه های نیابتی، ثبات منطقه 
را به خطر انداخته است.« او به طور خاص به نقش ایران در یمن، 
لبنان و عراق اشاره کرد و گفت: »در حالی که شما شهرهای مدرن 
می سازید، تهران در ویرانه های ۱۹۷۹ فرو رفته است.« او همچنین 
مدعی  و  کرد  اشاره  مهر ۱۴۰۲(   ۱۵( اکتبر ۲۰۲۳   ۷ به حملات 
شد که سیاست های بایدن، با آزادسازی دارایی های ایران، به این 

حملات کمک کرد.
پیشنهاد مذاکره برای توافق هسته ای جدید

ترامپ با لحنی متفاوت، پیشنهادی برای مذاکره ارائه داد و گفت: 
»من امروز نه برای محکوم کردن رهبران ایران، بلکه برای پیشنهاد 
مسیری جدید به اینجا آمده ام. می خواهم با ایران توافقی داشته باشم 
که جهان را امن تر کند.« او افزود که در صورت پذیرش مذاکره، 
تحریم های اقتصادی می تواند کاهش یابد، اما تأکید کرد که برنامه 
هسته ای ایران باید کاملًا برچیده شود. او به مذاکرات اخیر استیو 
ویتکاف، فرستاده ویژه اش، در مسقط اشاره کرد و گفت: »این زمان 

انتخاب برای ایران است.«
تهدید به فشار حداکثری

ترامپ هشدار داد که اگر ایران پیشنهاد مذاکره را رد کند، »فشار 
حداکثری عظیمی« اعمال خواهد شد. او گفت: »ما صادرات نفت 
ایران را مثل دوره اولم به صفر می رسانیم.« او همچنین به تغییر نام 
خلیج فارس به »خلیج عربی« اشاره کرد و گفت: »آنها می خواستند 
آن را خلیج ایران بنامند، اما ما اجازه نمی دهیم.« این اظهارات، که 
با تشویق حضار همراه شد، نشان دهنده رویکرد دوگانه تهدید و 

دیپلماسی بود.
ترامپ در این سخنرانی چه اهدافی را دنبال کرد؟ 

بود  شده  سازمان دهی  اصلی  محور  چهار  در  ترامپ  سخنرانی 
»چشم انداز  محور  دارد.  وجود  آنها  بین  معناداری  ارتباطات  که 
خاورمیانه« به عنوان چارچوب کلی، بر تجارت و توسعه اقتصادی 
تأکید داشت و محورهای دیگر )سوریه، توافق ابراهیم و ایران( را 
در بر می گرفت. لغو تحریم های سوریه، بخشی از استراتژی جلب 
محور  با  که  بود،  ایران  نفوذ  کاهش  و  عربی  حمایت کشورهای 
مقاومت مرتبط است. ترویج توافق ابراهیم نیز به طور غیرمستقیم 
به ایران اشاره داشت، زیرا عادی سازی روابط عربستان و اسرائیل، 
می تواند جبهه ای علیه تهران تشکیل دهد. محور مقاومت، به عنوان 
محوری ترین بخش، با هر سه محور دیگر پیوند داشت: انتقاد از 
به  مذاکره،  پیشنهاد  بود؛  متصل  خاورمیانه  چشم انداز  به  ایران، 
دیپلماسی منطقه ای مرتبط می شد؛ و تهدید به فشار حداکثری، با 
لغو تحریم های سوریه و تقویت روابط با کشورهای عربی هم راستا 

بود.
در یک سطح تحلیل سخنرانی ترامپ، تلاشی برای ایجاد ائتلافی 
اقتصادی  ابزارهای  از  استفاده  با  ایران،  علیه  عربی-آمریکایی 
ابراهیم(  )توافق  دیپلماتیک  و  دلاری(  میلیارد   ۶۰۰ )قراردادهای 
تهران  به  پیامی  سخنرانی،  این  گویند  می  سیاسی  ناظران  است. 
ماند  باقی خواهد  منطقه ای  انزوای  در  رفتار،  تغییر  بدون  بود که 
بازنمایی  نابودی  و  تحریم  معنای  به  تهران  با  دوستی  هرگونه  و 
است.  برانگیخته  نیز  را  اسرائیل  نگرانی  این رویکرد  خواهد شد. 
تایمز اسرائیل هشدار داد که رویکرد معامله محور ترامپ، ممکن 
است امنیت اسرائیل را به نفع قراردادهای اقتصادی با عربستان به 
خطر بیندازد. گاردین نیز اشاره کرد که این سخنرانی، نشان دهنده 

اولویت های اقتصادی ترامپ بر مسائل امنیتی است.
سخنرانی دونالد ترامپ در ریاض، رویکرد دوگانه ای را در قبال 
ایران نشان داد: از یک سو، انتقاد شدید از سیاست های منطقه ای و 
تهدید به فشار حداکثری، و از سوی دیگر، پیشنهاد مذاکره برای 
توافقی جدید که برنامه هسته ای ایران را کاملًا برچیند. این رویکرد، 
که در سخنان او منعکس شد، با هدف جلب حمایت کشورهای 
عربی و تقویت جایگاه آمریکا در منطقه طراحی شده بود. انتقاد از 
ایران، با لحنی تند و با اشاره به »ویرانه های ۱۹۷۹« و حمایت از 
محورمقاومت، تلاشی برای همسو کردن کشورهای خلیج فارس 
علیه تهران بود. پیشنهاد مذاکره، که به مذاکرات جاری در مسقط 
چنین  در  بود.  دیپلماسی  به  او  تمایل  نشان دهنده  داشت،  اشاره 
شرایطی، تهدید به فشار حداکثری و صفر کردن صادرات نفت، 
با  اما در شرایط کنونی،  بازتاب دهنده سیاست دوره اول او بود، 
ایران، عملیاتی شدن آن  نفت  به  بازار جهانی  به وابستگی  توجه 
دشوار به نظر می رسد.در همین حال، رسانه های آمریکایی نیز این 
سخنان را ترکیبی از تهدید و فرصت طلبی دیپلماتیک خواندند، اما 
ایران تردید داشتند. در  نسبت به موفقیت آن در جلب همکاری 
برای  این سخنرانی، تلاشی  در  ایران  به  ترامپ  مجموع، رویکرد 

حفظ فشار و همزمان باز کردن درهای دیپلماسی بود.

رئیس جمهور گفت:  اگر همه با هم باشیم، آمریکا نمی تواند در برابر 
ما کاری از پیش ببرد. اگر دست به دست هم دهیم، مشکلات حل 
خواهد شد. روابط خوبی با کشورهای همسایه داریم و می توانیم 
مسعود  هستند.  ما  با  همکاری  آماده  آنها  کنیم،  دادوستد  آنها  با 
بیان  با  کشور،  کلان  شهرهای  شهرداران  با  نشستی  در  پزشکیان 
اینکه هدف دولت و شهرداری ها خدمت به مردم است، اظهار کرد: 
باید دست به دست هم دهیم و کنار هم باشیم تا بتوانیم مشکلات 
مردم را حل کنیم؛ دولت آمادگی دارد از کمک شهرداری ها برای 
»برای من  اینکه  ابراز  با  بگیرد.رئیس جمهور  بهره  حل مشکلات 
نبوده است که کشورمان در زمینه توسعه، از  هیچ گاه قابل قبول 
سایر کشورها عقب بیفتد.«، ادامه داد: ما امروز مشکلاتی از قبیل 
ناترازی در انرژی، تورم و حدود ۵ هزار همت پروژه ناتمام داریم 
که در حال برنامه ریزی برای حل این مشکلات هستیم، البته رفع 
برخی مشکلات زمان بر است. در ماه های اخیر برای تولید انرژی 
خورشیدی توسط بخش خصوصی سرمایه گذاری شده یا مقدمات 
آن در حال انجام است. دولت پیگیر تولید حدود ۷ هزارمگاوات 

برق از طریق پنل های خورشیدی است.
پزشکیان در ادامه خاطرنشان کرد: کنار تلاش برای افزایش تولید، 
به دنبال کاهش و مدیریت مصرف انرژی نیز هستیم؛ باید فرهنگ 
انرژی  اندازه مصرف  از  مصرف خود را اصلاح کنیم، زیرا بیش 
دولت  به  مصرف  فرهنگ  تغییر  در  می توانند  شهرداری ها  داریم، 
کمک کنند.رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش درباره برنامه 
دولت برای پیشبرد نهضت مدرسه سازی در کشور، خاطرنشان کرد: 
دولت مصمم است کیفیت و کمّیت فضاهای آموزشی کشور را 
ارتقا دهد. نهضت مدرسه سازی با مشارکت مردم و خیرّین آغاز 
شده است.پزشکیان همچنین با انتقاد از وجود بی عدالتی در مدارس 
کشور، تصریح کرد: در خبرها آمده بود که خانواده ها در تهران، تا 
۲۰۰ میلیون تومان برای تحصیل فرزندان شان در مدارس غیردولتی 
هزینه می کنند در حالی که خدمات آموزشی در مدارس دولتی 
مناسب نیست. دانش آموزان آینده کشور را می سازند و اگر به شکل 

صحیح تربیت شوند، مشکلات ما را حل خواهند کرد.
نهضت  در  می توانند  شهرداری ها  کرد:  اضافه  جمهور  رئیس 
بیایند تا مدارسی باکیفیت بسازیم،  مدرسه سازی به کمک دولت 

در ساخت این مدارس باید در انتخاب مکان آنها هم دقت شود، 
این مدارس همچنین باید به فناوری های نوین تجهیز شوند، سیستم 
سرمایش و گرمایش مدارس هم باید به گونه ای طراحی و اجرا شود 
که دانش آموزان ضمن استفاده از آن، یاد بگیرند چگونه در مصرف 
اهمیت  به  اشاره  با  همچنین  کنند.پزشکیان  صرفه جویی  انرژی 
مشورت  با  کرد:  خاطرنشان  مدارس،  در  آموزشی  روش  اصلاح 
اساتید دانشگاه و کارشناسان آموزش و پرورش و آموزش عالی 
در حال طراحی الگوی جدید برای آموزش هستیم تا مسائلی مانند 
انتقال مهارت، چگونگی طراحی دروس و آموزش معلمان اصلاح 
شود.رئیس جمهور تأکید کرد: باید استانداردهای عادلانه ای برای 
مدارس  در  دانش آموزان  همه  تا  شود  تعیین  پرورش  و  آموزش 
دولتی براساس آن استانداردها آموزش باکیفیتی دریافت کنند. ما 
آینده  دهیم،  ارتقا  را  آموزش  کیفیت  و  برسیم  هدف  این  به  اگر 
کشور تضمین خواهد شد.پزشکیان با بیان اینکه دولت برای حل 
مشکلات کشور به دنبال جذب مشارکت مردم و همکاری مساجد 
و محله محور کردن مسائل کشور است، گفت: ما می توانیم با کمک 
مساجد و محلات، مشکلات افراد نیازمند را حل کنیم، همچنین 
مساجد و مدارس محلات، محل مناسبی برای آموزش صرفه جویی 
انرژی هستند. پویش دو درجه کمتر در سال  در کاهش مصرف 
گذشته، موجب صرفه جویی روزانه ۲۵ میلیون دلار شد، حالا هم 
می توان از مردم درخواست کرد که ۲ لامپ کمتر استفاده کنند. ما ۶ 
برابر بیشتر از اروپا برق و گاز مصرف می کنیم. اگر مصرف مدیریت 
شود، دولت می تواند از منابع حاصل از آن به معیشت مردم کمک 
کند.رئیس جمهور تأکید کرد: برای حل ناترازی ها کافی است مردم 
یک قدم جلو بیایند و در استفاده از وسایل سرمایشی زمان و شدت 
برودت را اندکی کاهش دهند، بدمصرف ها را هم باید جریمه کرد، 
شهرداری ها می توانند در این زمینه هم کمک زیادی به دولت کنند.

پزشکیان با اشاره به اهمیت همکاری در داخل کشور برای غلبه بر 
مشکلات، اظهار کرد: اگر همه با هم باشیم، آمریکا نمی تواند در 
برابر ما کاری از پیش ببرد. اگر دست به دست هم دهیم، مشکلات 
و  داریم  همسایه  کشورهای  با  خوبی  روابط  شد.  خواهد  حل 

می توانیم با آنها دادوستد کنیم، آنها آماده همکاری با ما هستند.
رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه شهرداری ها می توانند در زمینه 

رفع ناترازی انرژی، تأمین مسکن و معیشت مردم به دولت کمک 
کنند، گفت: شهرداری ها کارگروهی تشکیل دهند و برای ارتقای 
خدمات خود نقشه و برنامه تهیه کنند تا اختیارات آنها در چارچوب 
آن برنامه ها افزایش یابد، نه اینکه اختیارات بی ضابطه باشد. ما باید 
با  همکاری  آماده  دولت  کنیم.  ایجاد  طبیعت  دوستدار  شهرهای 
مراکز  فرسوده،  بافت های  نوسازی  در  همچنین  شهرداری هاست. 
به صورت  حمل ونقل  و  تفریحی  آموزشی،  درمانی،  و  بهداشتی 
با  ساختمان هایی  می توان  حتی  شوند،  دیده  منسجم  شبکه  یک 
نیازمندی های  همه  که  به شرطی  کرد  احداث  زیاد  خیلی  طبقات 
داد  پیشنهاد  شهرداری ها  به  شود.پزشکیان  دیده  ساختمان ها  این 
به جای اقدام جداگانه برای تأمین خودروهای خدمات عمومی مثل 
اتوبوس و آمبولانس و آتش نشانی، منابع خود را تجمیع کنند و از 
یکی دو تولیدکننده معتبر خارجی، نیازهای اولیه خود را بخرند و 
سپس از آن شرکت ها بخواهند در ایران و در سواحل خلیج فارس 
با اشاره به اهمیت  کارخانه تأسیس کنند.رئیس جمهور در ادامه 
این  در  تاکنون  که  طرح هایی  از  انتقاد  و  مکران  سواحل  توسعه 
مناطق اجرا شده است، افزود: با مقام معظم رهبری درباره توسعه 
از  بدهید  ایشان گفتم؛ »اجازه  به  این سواحل گفت وگو داشتم و 
باید شهرهایی در  ما  استفاده کنیم.«،  نظرات کارشناسان خارجی 
این مناطق بسازیم که چیزی کمتر از شهرهای سایر کشورهای واقع 
در ساحل خلیج فارس نداشته باشند، ما باید بهترین، باکیفیت ترین 
و مناسب ترین منازل و شهرها را برای مردم خود بسازیم.پزشکیان 
و  تعامل  ارتباط،  گفت:  جلسه  در  حاضر  شهرداران  به  خطاب 
همکاری خوبی بین سران قوا برقرار است و شنبه هر هفته ما با 
یکدیگر جلسه داریم، می توانیم مسائلی را که شهرداری ها درگیر آن 

هستند، در جلسه سران قوا مطرح و به آنها رسیدگی کنیم.
علیرضا زاکانی شهردار تهران نیز در این جلسه با اشاره به اهمیت 
وظایف شهرداری ها برای تأمین نیازهای شهروندان، گفت: دولت به 
شهرداری ها کمک کند تا موانع فعالیت آنها برطرف شود و کیفیت 
کرد:  اضافه  همچنین  یابد.وی  ارتقا  شهروندان  به  خدمات  ارائه 
بافت های  احیای  مدرسه سازی،  نهضت  در  می توانند  شهرداری ها 
از  استفاده  به  مردم  تشویق  و  انرژی  ناترازی های  رفع  فرسوده، 

انرژی های پاک و کمک به معیشت مردم کنار دولت باشند.

وزیر صنعت :

موضوع واردات خودرو را حل خواهیم کرد 

حاجی بابایی:

 دولت در تغییر ساعت مدارس تجدیدنظر کند 

واکنش عراقچی به سخنان اخیر ترامپ در عربستان :

دیدگاه فریبکارانه ای از سوی ترامپ مطرح شد

جوکار : 

تنها لایحه ای که دولت چهاردهم از مجلس پس نگرفته
 لایحه برگزاری تجمعات است 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: وقتی صادراتی انجام 
بانک مرکزی هم  بازگردد.  به کشور  باید  ارز  این  می شود 
این  که  کند  ایجاد  تولیدکننده ها  برای  را  شرایطی  باید 
بازگشت ارز هم مزاحمت ایجاد نکند و هم فاصله قیمتی 

نداشته باشد. 
این که  درباره  ایلنا،  با خبرنگار  در گفت وگو  اتابک  محمد 
برای  توانایی  عدم  درخصوص  تولیدکنندگان  برخی  گلایه 
حاصل  ارز  گفت:  صادرات،  از  حاصل  ارز  بازگشت 
باید  می کنید  صادر  محصولی  شما  وقتی  را  صادرات 

بازگردانید، این قانونی است که همه باید رعایت کنند.
تاکید کرد: وقتی صادراتی  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
انجام می شود این ارز باید به کشور بازگردد. بانک مرکزی 
این  ایجاد کند که  تولیدکننده ها  برای  را  باید شرایطی  هم 
بازگشت ارز هم مزاحمت ایجاد نکند و هم فاصله قیمتی 
نداشته باشد.وی افزود: این دو مورد را ما از بانک مرکزی 
ان شاءالله همه  دارند می کنند.  داریم و همکاری هم  انتظار 

آن مقداری که قرار است برگردد، به درستی انجام شود.
و  جدید  سال  در  خودرو  قیمت  افزایش  درباره  اتابک 

افزایش تعرفه های وارداتی گفت: در رابطه با خودروسازی، 
واردات خودرو را حل خواهیم کرد. تعرفه ها را با توجه به 
میزان گمرکی داریم تنظیم می کنیم که دستگاه های مختلف 
با هم این را هماهنگ خواهند کرد که یک شوک به بازار 

وارد نشود.
قیمتی  تغییرات  با گذشت سال، یک  قطعاً  تاکید کرد:  وی 
وجود خواهد داشت. اما اینکه این مساله به صورت شوک 

بیاید قطعا اجازه نمی دهیم.

نایب ریبس مجلس از دولت خواستار تجدیدنظر در تغییر 
ساعت شروع مدارس شد و گفت که این تغییر ساعت به 

شدت مورد اعتراض مردم است. 
به  پاسخ  در  مجلس  رییس  نایب  حاجی بابایی  حمیدرضا 
و  کارکنان  کاری  ساعت  تغییر  درباره  نماینده  یک  تذکر 
مدارس گفت: دولت تجدید نظری در رابطه با تغییر ساعت 
کاری به ویژه برای آموزش و پرورش در ساعت ۶ صبح 

داشته باشد که به شدت مورد اعتراض است.
وی همچنین درباره وزیر اقتصاد نیز گفت: ما هم منتظریم 
که وزیر اقتصاد هرچه زودتر معرفی شود تا این وزارتخانه 

سر و سامان بگیرد.
پیگیری  برای  مجلس  جلسات  افزود:  مجلس  رییس  نایب 

امور بعضا قبل از ساعت ۶ تشکیل می شود.
در  مجلس  امروز  علنی  جلسه  در  گودرزی  حمیدرضا 
تذکری گفت: رئیس جمهور هر چه زودتر وزیر پیشنهادی 

اقتصاد را به مجلس معرفی کند.

برخی  گفت:  کارکنان  کاری  تغییر ساعت  به  اشاره  با  وی 
پیگیری  برای  صبح   ۶ ساعت  وزرا  با  مجلس  جلسات  از 

مشکلات مردم برگزار می شود.
این نماینده مجلس با انتقاد از قطعی برق، گفت: در بررسی 

لایحه جامع باشگاه داری نیز سخت گیرانه برخورد نکنیم.

وزیر امورخارجه به سخنان اخیر ترامپ در جریان سفرش 
به عربستان واکنش نشان داد و گفت: طرف مقابل بداند که 

سیاست فشار حداکثری قبلًا شکست خورده است. 
سید عباس عراقچی در پایان جلسه هیات دولت با حضور 
ایران  غیرمستقیم  مذاکرات  درباره  خبرنگاران  جمع  در 
بعدی  دور  مکان  و  زمان  اعلام  منتظر  گفت:  آمریکا  با 
مذاکرات از سوی مقامات عمان هستیم؛ رویکرد ما پیگیری 

مذاکره است.
علیه  ترامپ  اخیر  سخنان  به  واکنش  در  امورخارجه  وزیر 
کشورمان گفت:اظهارات ایشان را دیشب خوب نگاه کردم 
شده  مطرح  ای  فریبکارانه  بسیار  دیدگاه  یک  متاسفانه  و 
به  منطقه  کشورهای  تمایل  خصوص  در  ایشان  که  آنچه 
کردند  اظهار  مسیر شکوفایی  و  پیشرفت  مسیر  یک  داشتن 
انقلاب  با  ایران  مردم  که  هست  مسیری  همان  حقیقت  در 
ایران  مردم  که  هست  مسیری  این  کردند.  اتخاذ  خودشان 
آزاد  مردم سالار،  و  مستقل  کاملا  داشتن یک کشور  برای 
و مرفه و پیشرفته اتخاذ کردند ولی این آمریکا بوده که از 
طریق تحریم های خودش در طول چهل و چند سال گذشته 
با فشارهای خودش، با تهدیدات نظامی و غیرنظامی جلوی 

پیشرفت ملت ایران را گرفته است.
وی افزود: کسی که عامل مشکلات اقتصادی هست آمریکا 
است و سیاست های استکباری و به هر حال استیلاطلبانه ای 
غیر  نظام  یک  خواهان  و  کرده  تحمیل  ایران  مردم  بر  که 
ایران  مردم  با عزت  در  این  بوده که  مستقل و حرف شنو 
متناقض است. بنابراین آنچه که مسلم است این که همین 
الان هم سیاست فشار حداکثری را آقای ترامپ در همین 
ایران  اقتصادی  مشکلات  به  بعد  و  می کند  اعمال  جلسه 

نادیده  را  منطقه  اسرائیل در  تمامی جنایات  اشاره می کند. 
می گیرد و می خواهد ایران را به عنوان تهدید معرفی کند. 
تهدیدات  فریبکاری محض و عوض کردن جای  این یک 

هست.
وزیر خارجه کشورمان خاطرنشان کرد: چه کسی الان در 
غزه بیش از ۶۰ هزار نفر انسان را در غزه کشته؟ چه کسی 
این همه تخریب به بار آورده؟ چه کسی به منطقه پیرامونی 

فلسطین حمله می کند؟ به لبنان، به سوریه،
ماه های  میزان اشغالگری که در سوریه در همین  به یمن؟ 
غزه  مساحت  کل  از  داده  رژیم صهیونیستی صورت  اخیر 
بیشتر است و هر روز به هر حال به جنایات خودش ادامه 
می دهد.عراقچی تاکید کرد: رژیم صهیونیستی یک ملتی را 
در غزه در محاصره اقتصادی قرار داده، همه این ها نادیده 
گرفته می شود و سعی می کنند ایران را به عنوان تهدیدی 
علیه منطقه معرفی کنند تا تهدید اصلی فراموش شود. ولی 

فکر نمی کنم این اقدامات آنها موثر باشد.

تجمعات  برگزاری  لایحه  گفت:  شوراها  کمیسیون  رئیس 
حال  در  و  می شود  آماده  به صحن  آمدن  برای  کشور  در 
دولت  که  لایحه ای  تنها  هستیم.  نمایندگان  پیشنهاد  گرفتن 
برگزاری  لایحه  همین  نگرفت  پس  مجلس  از  چهاردهم 

تجمعات بود. 
درباره  ایلنا،  خبرنگار  با  گفت وگو  در  جوکار  محمدصالح 
آخرین وضعیت لایحه برگزاری تجمعات در کشور گفت: 
را  تجمعات جمع بندی خود  کمیسیون در خصوص لایحه 
کرده و الان هم پیشنهاد نمایندگان در حال گرفتن است تا 

برای صحن آماده شود.
از  لایحه ای  این که  به  پاسخ  در  شوراها  کمیسیون  رئیس 
کشور  در  تجمعات  برگزاری  برای  سیزدهم  دولت  سوی 
به مجلس فرستاده بود، آیا در این طرح مجلس هم در آن 
بله دخیل است. زیرا دولت چهاردهم  دخیل است، گفت: 
لایحه دولت قبل را پس نگرفت و تنها لایحه ای که دولت 
برگزاری  لایحه  همین  نگرفت  پس  مجلس  از  چهاردهم 
بیان  بود.وی در خصوص سازمان ملی مهاجرت  تجمعات 
کرد: سازمان ملی مهاجرت هم جمع بندی شد، برای گرفتن 

پیشنهاد نمایندگان بارگذاری شد تا به صحن  بیاید.

دلیل  به  شهرداری  شده  عنوان  این که  درخصوص  جوکار 
عنوان  هستند  اتباع  از  پاکبانی  نیروهای  از  بخشی  این که 
می کند که کارگران ایرانی با حقوقی که این اتباع دریافت 
می کنند حاضر به کار کردن نیستند، مجلس قرار است چه 
نظارتی در این حوزه داشته باشد، اظهار داشت: مبنای ما 
و  است  کشور  فرهنگی  و  امنیتی  اجتماعی،  مسائل  بحث 
آنچه بر اساس مصالح ملی باشد تصمیم گیری خواهد شد.
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